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Uvodnik

Jurij Paljk

Bogataši, 
razjokajte se!
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|o, bogataši, razjokajte se in tarnajte za
radi nesreč, ki prihajajo nad vas. Vaše 

Ibogastvo je preperelo in vaša oblačila 
so požrli molji. Vaše zlato in srebro je zarjave
lo in njuna rja bo pričala zoper vas ter razjed
la vaše meso kakor ogenj. V zadnjih dneh ste 
kopičili zaklade. Glejte, plačilo, ki ste ga utaji
li delavcem, kateri so poželi vaša polja, kriči - 
in klici žanjcev so prišli do ušes Gospoda nad 
vojskami. Razkošno ste živeli na svetu, naslaja
li ste se in za dan klanja zredili svoja srca. Pra
vičnega ste obsodili in ubili -  ni se vam upiral. 
Zato, bratje, potrpite do Gospodovega priho
da! Glejte, poljedelec pričakuje dragocen sad 
zemlje in potrpežljivo čaka, dokler ne prejme 
zgodnjega in poznega dežja. Potrpite tudi vi; 
utrdite svoja srca, kajti Gospodov prihod je bli
zu. Ne godrnjajte drug nad drugim, bratje, da 
ne boste obsojeni. Glejte, sodnik stoji pred vra
ti. Bratje, za zgled trpljenja in potrpežljivosti si 
vzemite preroke, ki so govorili v Gospodovem 
imenu. Glejte, blagrujemo tiste, ki so bili sta
novitni. Slišali ste o Jobovi stanovitnosti in vi
deli ste Gospodov konec -  da je Gospod zelo 
sočuten in usmiljen."
Morda se bo kak bralec ob prebiranju gornjih 
vrstic spomnil dejstva, da so gornje proniclji
ve in večno veljavne besede vzete iz drugega 
berila, ki smo ga minulo nedeljo, 1. t.m., po
slušali pri nedeljski maši.
Besedilo je vzeto iz petega poglavja Jakobove
ga pisma in me je presenetilo s svojo svežino, 
saj je tako, kot da bi ga napisal Jakob danes. 
Preseneča tako s svežino kot z analizo družbe, 
bogate družbe tedanjega in sedanjega časa, saj 
Jakob pravilno ugotavlja, da so bogataši veliki 
tatovi, ko pa kradejo delo, ko pa, kot pravi 
Jakob bogatašem: "Plačilo, ki ste ga utajili de
lavcem, kateri so poželi vaša polja, kriči". 
Gornje besede in prodorna misel o kraji, ki je 
osnova domala vsakega velikega bogastva, so 
mi slikovito prikazale stanje današnjega kapi
talizma, ki je temeljni kamen naše razvite 
družbe in deluje ravno tako, kakor ga je pro- 
sluli Karl Mara opisal. In prav zato prav nič ni 
iz trte izvita misel, da se pokojni nemški filo
zof judovskega rodu danes v grobu reži, ko vi
di, kaj je po padcu komunizma ostalo pri nas... 
Jakob pravilno piše, da so bogataši tatovi, sicer 
res slikovito govori o tem, kako utajeno plači
lo za požeta polja naravnost proti nebu kriči, 
a govori le bistveno: da je namreč bogat tisti, 
ki sočloveka okrade, da postane bogat.
Kar zdrznil sem se ob svežini berila, ki je vze
to iz Nove zaveze, ko sem pomislil, kako je res, 
da ni potrebno veliko novega znanja za razu
mevanje današnjega dne, družbe in samega 
sebe v njej, saj je dejansko res, da je v "knjigi 
vseh knjig", kar Sveto pismo vsekakor je, že 
vse povedano.
Nobenega namena nimam teološko in niti ne 
moralno razpravljati o Jakobovem pisanju, 
lahko mu pa skromno pritrdim, ko se ozrem 
okrog sebe in pomislim na znanega bogataša 
in bleferja iz Veneta, ki je izumil čevlje, ki da 
dihajo, in jih prodaja pri nas po visokih ce
nah, ko pa vemo, da jih izdeluje za najmanj 
desetkrat manjšo ceno v Romuniji in drugod, 
kjer žanjce-delavce podplačuje in jim tako iz 
dneva v dan krade pravično in pravšnje plači
lo. Še bi lahko našteval: od znanih italijanskih 
modnih oblikovalcev, ki plačujejo (???) egip
tovske šivilje po trideset centov na uro, da po
tem njihove obleke prodajajo po 1500 evrov 
pri nas, do manj znanih, a vseprisotnih obrt
nikov, ki dobesedno okradejo svoje stranke... 
Ko lahko rečeš, da je evangelij živa beseda, iz
vir sveže vode, žive vode in resnice. Samo pri
sluhniti mu je treba. Potrpežljivo in tudi po
nižno.
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Iskanje pogojev za zdrav zagon italijanskega gospodarstva

Finančni proračun za leto 2007

Mediji, politiki in gospodarstveniki se že 
nekaj mesecev intenzivno ukvarjajo z 
vprašanjem, kako pomagati gospodar
stvu, da prebrodi stagnacijo zadnjih let in dobi 

ponoven zagon. To je danes prvenstvena naloga 
vseh družbenih dejavnikov in predvsem vlade, 
saj so jo volivci za to pooblastili na letošnjih april
skih volitvah za obnovitev državnega parlamen
ta. Poživitev proizvodnega sistema je tudi ena te
m eljnih obvez levosredinske koalicije, ki jo sedaj 
Prodijeva vlada skuša kljub težavnim razmeram 
verodostojno izpolniti. Od tod veliko zanimanje 
za to, kakšen okvirni finančni zakon za 
prihodnje leto bo pripravila vlada. Le-ta je nam 
reč takoj po svoji umestitvi pregledala finančno 
stanje države, ki ga je bila podedovala od Berlu
sconijeve vlade. Pri tem je ugotovila, da ji v bla
gajni ni zapustila nobenih aktivnih preostankov, 
temveč stare in  nove dolgove. Po neizprosnih 
ekonomskih zakonih je treba omenjene dolgove 
poravnati v razumljivem času. Na to že dolgo ča
sa opozarjajo pristojne institucije Evropske unije 
na osnovi sprejetih dogovorov ob pristopu Italije 
v področje skupne valute evra.
Na osnovi zgoraj nakazanih smernic sta vlada 
oziroma njen minister za gospodarsko Tommaso 
Padoa-Schioppa (nekdanji dolgoletni funkcionar 
Evropske unije) izdelala tem eljne okvire 
prihodnjega finančnega proračuna za poravnavo 
starih dolgov na eni strani, na drugi pa za prido
bitev ustreznih finančnih sredstev za celotno de
lovanje države. Ta sredstva se lahko pridobijo z 
uvedbo novih prihodkov ali z ustreznim  po
večanjem sedanjih v obliki raznih davkov in taks. 
V poštev pride seveda tudi krčenje dosedanjih iz

datkov. Pri tem so v večji ali manjši meri prizade
ti davkoplačevalci, koristniki javnih storitev in 
zaposleni v državnih službah. Že iz doslej ugo
tovljenega stanja državne blagajne bo treba skrči
ti investicije v že začeta 
ali načrtovana javna de
la in  odpraviti potrate, 
to se pravi stroške za raz
ne storitve in pobude, ki 
niso nujno potrebne ali 
celo povsem nepotreb
ne.
Potek oblikovanja fi
nančnega proračuna za 
leto 2007 je pokazal, da 
gre za zelo kompleksno 
iskanje ravnovesja med 
interesi in  zahtevami 
raznih družbenih kom
ponent, od sindikalnih 
organizacij do samostoj
nih  obrtnikov ter malih 
in velikih podjetnikov 
do upokojencev in 
predvsem tistih, ki 
iščejo primerno zaposli
tev. Vsi namreč prizna
vajo nujno potrebo 
krčenja državnih iz
datkov, če se hočejo ustvariti pogoji za zdrav za
gon celotnega gospodarstva. Do ostrih nasproto
vanj pa je prišlo, ko je bilo treba krčenje izdatkov 
spraviti v konkretne številke posam eznih pro
računskih postavk. Nekateri m inistri so celo jav
no izrazili nasprotovanje, da bi se omejila pro-

Finančni minister Tommaso Padoa-Schioppa
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računska sredstva za nekatera področja, in grozi
li s političnimi potezami. Tako se je, recimo, mi
nister za šolstvo uprl, da bi "rezali" izdatke na 
šolskem področju. Svoj glas so dvignili predstav
niki občin, pokrajin in dežel.
Vse to se je dogajalo pred odločilnim zasedanjem 
vlade za dokončno uskladitev vseh potreb in zah
tev v okviru finančnega proračuna. Kot znano, je 
Prodijeva vlada m inuli petek, 29. septembra, za

sedala praktično ves dan, 
da bi izoblikovala okvirni 
finančni proračun, pre
den bi ga predstavila par
lam entu v razpravo in 
odobritev. Ob koncu za
sedanja v večernih urah 
je vlada sklicala tiskovno 
konferenco, na kateri je 
predsednik Prodi obraz
ložil najbolj pom em bne 
postavke proračunskega 
manevra v višini 33,5 mi
lijard evrov. Od teh je 15 
milijard nam enjenih  za 
kritje primanjkljaja, to se 
pravi državnih dolgov, 
kar izrecno zahteva 
Evropska unija. Preostalih 
18,5 milijard evrov bo na 
razpolago za tekoče 
stroške in investicije.
To so okvirni podatki 
osnutka finančnega pro
računa glede državnih iz

datkov v prihodnjem  letu, ki bodo morali biti 
kriti z ustreznimi prihodki od davkov, taks in dru
gih dajatev. Podrobna razčlenitev izdatkov in pri
hodkov bo bolje razvidna v proračunskih doku
m entih, ki jih bo vlada predložila parlamentu.

Alojz Tul

D ružbeno 
a n g a ž ir a n i  
vojvodinski 

režiser  Želimir 
Žilnik je  prejel 

letošnjo N agrado  
Darko Bratina
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Obisk mladih slovenskih izseljencev

"Pri vas je zelo lepo!"
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Pod vodstvom  prof. Tatjane 
Lesjak Klun, svetovalke držav

nega sekretarja za Slovence v 
zamejstvu in  po svetu, so bili

m inuli teden, v četrtek in  pe
tek, 28. in 29. septembra, pri 
nas na obisku mladi, ki se pri

pravljajo na v i
sokošolski študij. 
Gre za m lade slo
venske izseljence 
tretjega in četrtega 
rodu  iz različnih 
držav, ki jih je bilo 
užitek poslušati, 
kako govorijo slo
vensko. V KB cen
tru  sta jim  o naši 
stvarnosti sprego
vorila časnikarja 
D ušan Udovič in 
Jurij Paljk, nakar so 
jim  naše ustanove 
razkazale svoje se
deže, m ed drugim  
so prišli tud i na 
naše uredništvo, 
kjer jim  je o ted 
n iku  spregovoril 

glavni u redn ik  Novega glasa 
Andrej Bratuž.

Peta deželna komisija

Novi odnosi z javnimi 
upravami

V 5. deželni komisiji se je 
pričel postopek obrav
nave zakonskega 

osnutka št. 199, ki predvideva 
prenos zadolžitev in  vlog iz 
deželne uprave na občine, pok
rajine in  gorske skupnosti. Od
bornik  Franco Iacop, ki v im e
nu  deželnega odbora spremlja 
zadeve devolucije funkcij iz 
dežele na krajevne uprave, je 
zakonski osnutek predstavil 
kot nujno posledico že spreje
tega zakona št. 1/2006, ki 
urejuje nove odnose z javnimi

upravami v naši deželi. Zakon
ski osnutek št. 199 uvaja nove 
funkcije in  upravne odgovor
nosti na področju kmetijstva, 
gozdarstva, okolja, energije, 
prostorskega načrtovanja in ur
banistike, m obilnosti, javnih 
prevozov, kulture in  športa. 
Glede na svojo obširnost je 
vpliv, ki ga bo imel zakon na 
občine in pokrajine, gotovo ze
lo pom em ben  in  stranke de
m okratične zaveze Illyjeve 
uprave se nanj p rim erno  pri
pravljajo ter ga skušajo z vsemi

Tiskovno sporočilo
Slovenska skupnost izraža svoje zadovoljstvo z zahajajočim 
lesketom zvezde koroškega glavarja Jorga Haiderja. Njegova 
BZO je komaj presegla prag 4% za vstop v dunajski parla
m ent, Haider n i dosegel direktnega m andata  BZO za 
Koroško in tud i sama njegova prisotnost v avstrijskem par
lam entu  je danes še vprašljiva.
O grom en volilni napor koroškega glavarja m u je sicer p ri
nesel še kar dobro uveljavitev v dvojezičnih občinah na Juž
nem  Koroškem, vendar SSk m eni, da je vsedržavni rezultat 
Haiderjeve stranke neizpodbiten dokaz, da je prišel čas za 
upokojitev človeka, ki je vse stavil na prezir do Slovencev in 
drugih  manjšin. S tem  si je nakopal neizbrisno krivdo, da je 
razplam tel ksenofobna čustva na Koroškem ter pahnil vso 
deželo v m arginalnost in  nazadovalno m račnost.
SSk tudi upa, da bo nova klima v avstrijskem parlam entu, po 
uveljavitvi m anjšinam  manj nasprotne stranke SPO in z b o 
dočim  novim  kanclerjem  G usenbauerjem , prispevala k 
boljšem u političnem u ozračju in naklonjenosti do potreb 
slovenske m anjšine v Avstriji.

m očm i izvesti do prihodnjega 
meseca oktobra. Javne uprave 
naj bi po novem  zakonu zače
le izvajati nove pristojnosti že s 
prvim  januarjem  2007. 
Deželni svetnik SSk Mirko Špa
capan je v svojem posegu opo
zoril na bližino roka začetka iz
vajanja zakona, kar gotovo ni 
v prid njegovem u nem otene
m u in prav ilnem u izvajanju. 
Opozoril je zlasti na problem  
dvojezičnih občin, kjer vsako 
povečanje pristojnosti še bolj 
kot drugje povzroča nedo- 
statke z osebjem, ki m ora nuj
no obvladati dva jezika, dežela 
pa bo pri p renosu  osebja na 
občine težko dala na razpola
go ljudi, ki so dvojezični. To 
pom eni, je obrazložil Špaca
pan, da bo prenos pristojnosti 
in osebja na dvojezične občine 
vsekakor dolgotrajnejši in težje 
izvedljiv, s tem  pa bo o h 
rom ljena tud i upravna zm o
gljivost krajevnih uprav, ki m o
rajo poslovati dvojezično. Ust
varjanje razlik m ed občinam i 
pa gotovo ne sodi m ed nam e
ne novega zakona, je poudaril 
svetnik Slovenske skupnosti, 
zato m ora zakon predvideti 
ustrezna jamstva za prenos pri
stojnosti in  osebja tud i na 
dvojezične občine.

Guverner Banke Slovenije M. Gaspari v Gorici

"Iz dobrega 
gremo na boljše!"

G uverner Banke Slovenije 
Mitja Gaspari je m inuli četrtek, 
26. septem bra, im el v 
goriškem K ulturnem  dom u 
predavanje o tem, kako je Slo
venija pripravljena na prevzem 
evra, in  širše o gospodarskem 
stanju naše m atične države. 
Prišel je na povabilo treh  
osrednjih  finančn ih  stebrov 
naše manjšine, in sicer Zadruž
ne kraške posojilnice z Opčin, 
Zadružne banke Doberdob in 
Sovodnje ter fi
nančne družbe 
KB 1909. Večer 
je povezoval 
predsednik fi
nančne družbe 
KB 1909 Boris 
Peric, sam gu
verner pa je z 
n jem u lastno 
pragm atično 
distanco pri
pravil pravo 
m alo lekcijo 
makroeko
nomskega 
stanje Slove
nije, kar je iz
postavil tudi 
Peric, ki je po 
guvernerjevem predavanju vo
dil diskusijo. Treba je povedati, 
da je bil Mitja Gaspari v Kultur
nem  dom u kot gost naših de
narn ih  ustanov in  je bil na nje
govo predavanje vstop možen 
le z vabili, tudi zato m olk pred 
njegovim  nastopom  v sredst
vih obveščanja.
Mitja Gaspari, ki je bil tudi vr
sto let finančni m inister Repu
blike Slovenije, velja za velike
ga strokovnjaka na področju fi
nanc in za človeka, ki se izogi
ba žarom etom  javnosti, govori 
pa jasno, um irjeno, z distanco 
in preudarno. Iz njegovega pre
davanja je vel optimizem, da je 
Slovenija dobro pripravljena 
na zamenjavo tolarja v evro, ki 
se bo zgodila s 1. januarjem  
prihodnje leto, in to v slabih 
14. dneh, kajti: "Slovenci smo 
vajeni sprememb, dobro smo 
pripravljeni, skušali smo se uči
ti na uspehih in napakah d ru 
gih!"
Ocenil je, da je slovenski prev
zem evra s 1. januarjem  2007

rezultat usklajenega delovanja 
ekonomskih politik, m ed kate
rimi je svojo vlogo odigrala tu 
di denarna.
"Zapuščamo dobro, kar je tolar 
vsekakor bil, prevzem am o 
nekaj boljšega," je dejal guver
ner in ocenil, da je Slovenija 
imela "ne vedno 
odlično, a dobro” kombinacijo 
ekonom skih politik, bistveno 
bolj stabilno kot v drugih drža
vah na prehodu. Povedalo je,

dvajset evrov, menjava tolarjev 
v evro bo m ožna v Banki Slove
niji vedno, v štirinajstih dneh 
po Novem letu pa povsod po 
Sloveniji. Po Gasparijevem 
m nenju pa tudi večjih podraži
tev po uvedbi evra ne bi smelo 
biti!
Zniževanje inflacije, največja 
naloga v zadnjih letih v Slove - 
niji je po besedah Mitje Gaspa
rija potekala postopno s 
krajšim zastojem na prelom u 
tisočletja.
Slovenija bo m orala tud i v 
p rihodnje  vzdrževati m ak
roekonom sko ravnotežje in 
pospešiti notranjo dinam iko v 
gospodarstvu, je še dejal Ga
spari. Izrazil je tudi prepričanje, 
da bi se m oral v obdobju, ko 
slovensko gospodarstvo raste s 
štiri-, skoraj petodsto tno  sto-

F o t o J M P

da bo v Sloveniji na trgu pri
bližno milijarda evrov, bančni 
avtomati pa bodo delili pretež
no samo bankovce po deset in

pnjo  letno, proračunski p ri
manjkljaj
zmanjševati.

dokaj hitro
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Na dnu...

KAKŠNA SREČA !
TUDI LETOS Ml NE SO TRESA' 

PLAČATI DAVKOV !

iie sklad

U pravni odbor Sklada »D. Sardoč« - Onlus razpisuje natečaj
za dodelitev sledečih štipendij:
•  pet štipendij v znesku petsto euro za učence Državne 

dvojezične osnovne šole v Špetru. Prošnji m ora biti 
priložen družinski list in davčna prijava vseh družinskih 
članov;

•  šest štipendij v znesku tisoč petsto euro za univerzitetne 
študente. Prošnji m orajo biti priloženi sledeči dokum enti: 
fotokopija univerzitetne knjižice z  učnim  načrtom  in izidi 
opravljenih izpitov, družinski list in davčna prijava vseh 
družinskih članov;

•  štipendijo v znesku tri tisoč euro za podiplom ski študij ali 
specializacijo. Prošnji m orajo biti priloženi sledeči doku
menti: potrdilo o opravljenem  univerzitetnem  študiju s 
končno oceno, družinski list in davčna prijava vseh 
družinskih članov.

V prošnjah m orajo biti navedeni podatki o drugih prejetih štipendijah. Pri dode
litvi štipendij bo upravni odbor upošteval predvsem študijske uspehe in potrebe 
prosilcev na osnovi 5. člena statuta sklada. Štipendije bodo dodeljene do 30. no
vembra 2006. Vse potrebne informacije lahko dobite na spletni strani 
www.skladsardoc.it in pri naslednjih članih odbora: Boris Peric (048132545), 
Zdravko Custrin (0432707408), Karlo Černič (048178100) in M ariza Škerk 
(3356553150). Zainteresirani naj dostavijo prošnje do 31. oktobra 2006 v zaprti 
ovojnici na sledeči naslov: SKLAD -  FONDAZIONE D. SARDOČ C/O Studio 
Legale -  Odvetniška pisarna SANZIN, ulica Diaz št. 11, 34170 Gorica.
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Povejmo na glas

Zlovešča senca 
novih zidov

bistvu sta dva načina urejanja odnosov m ed  ljudmi: 
približevanje, odpiranje, razum evanje ali oddalje
vanje, zapiranje, nezaupanje. Prvi način je  graditeljski 

in  ustvarja pogoje za boljšo prihodnost, drugi je  razdiralen, 
poglablja razdalje in  ustvarja pogoje za vsekakor neprijetno  
prihodnost. Use to velja za odnose v  osebnem  življenju, pa 
tudi za odnose m ed  narodi, državami, verami in cvilizacija- 
m i, pri čem er velja om en iti, da je  tukajšnje razm išljanje  
spodbudila odločitev ameriškega kongresa oziroma senata, 
da zavarujeta m ejo  z  M ehiko z  zaščitno ograjo.
Meja m ed  Združenim i državami Am erike in  M ehiko  m eri 
1125 k ilo m e tro v  in  p reko  n je  naj bi v  lanskem  le tu  na 
ozem lje bogatejše sosede prišlo 1,2 m ilijona nezakonitih  pri- 
bežnikov. Ograja naj bi om enjeni priliv zajezila, njena posta
vitev bo stala 2 milijardi dolarjev. Ob tej odločitvi se seveda 
velja zamisliti, saj je  več k o t jasno, da sodi v  tisti drugi način  
urejanja odnosov m ed  ljudm i, ki se m u  pravi oddaljevanje, 
zapiranje, nezaupanje. Ko bo objekt, k i m u  lahko rečem o  
zid, enkrat zgrajen, posledice ne bodo sam o tiste načrtova
ne, se pravi zm anjšana propustnost meje, am pak bodo prev
ladale predvsem  tiste nezaželene. Dokazano bo, da je pro
padla m o žn o st dogovora, in  to n i spodbudno, dokazano bo, 
da je  v svetu, razklanem zaradi prevelikih  socialnih razlik, 
p o n o vn o  prevladalo prepričanje, da n i m ogoče postopati 
drugače, in  to n i spodbudno, dokazano bo, da prišlekom  iz 
revnejših predelov še enkrat dajem o vedeti, naj bodo tam, 
kjer so, ker tu, kam or si želijo priti, n iso zaželeni, kar je od  
vsega še najbolj obremenjujoče. In ne  nazadnje si bo utrlo 
p o t prepričanje, da je  pridobitve razvite civilizacije m ogoče  
ohraniti sam o z  dobesednim  in kar fizičn im  zapiranjem. V  
kolikor bi navedeno prepričanje povsem  prevladalo, bi bila 
podoba naše prihodnosti strašljiva, ker bi se s takšnim i in  
drugačnimi zidovi polagom a prepredli z  vseh strani in sebi 
sam im  jem ali svetlobo. Na takšno usm eritev torej n i m o 
goče m irno  pristajati, saj bi bil to otip ljiv  znak, da k o t naj
bolj razvita civilizacija n ism o  sposobni po n ud iti svetu pra
ve rešitve, ki zagotovo n i v  zaostrovanju, v  odm iku  od  dru
gih in  v  opustitvi vsakršnega dialoga ter v  nesprejem anju ti
stih drugačnih, ki nam  niso všeč, am pak je rešitev nasprot
n o  v zm anjševan ju  razdalj in  razlik, v  n esko n čn em  vz
trajanju v  dialogu in  še posebej v  vživljanju v  tiste, k i so od  
nas dosti m anj ugledni.
Pregraje in  zidovi m ed  ljudm i ne m orejo ustvariti n ič  do
brega, čeprav ima n jihovo  izgrajevanje še vedno dosti pri
vržencev, ki se dandanes podobno k o t v  preteklosti sklicujejo 
na utem eljenost razlogov za takšno ravnanje. Toda v  tej sm e
ri se razmere le slabšajo in  vodijo  v  takšno ali drugačno  
m ržnjo  ali celo uporabo sile. V vsakem prim eru v m ržn jo  in  
nerazum evanje in  v  vasezaprtost, k i se čuti vse bolj ogrože
no. Ogroženo od vsega, kar je drugačno, ogroženo od vseh, 
ki so drugačni.

Janez Povše
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Evropski dan jezikov

Jeziki so stebri 
prihodnosti 

Evropske unije

Dne 26. septem bra sm o obeležili evropski 
dan jezikov, ki ga od leta 2001 razglaša Svet 
Evrope, zato da bi spodbudil študij tu jih  je

zikov in  širil idejo o večjezičnosti in večkulturno
sti Evrope. Letos ga je v Trstu, v m uzeju Revoltella, 
zaznam ovala dopoldanska okrogla miza na tem o 
Jezikovna  različnost v  središču id en tite te  
Evroregije. Udeležili so se je številni študentje in 
dijaki višjih srednjih šol v Trstu, m ed katerim i velja 
o m en iti dijake če trtih  razredov liceja Franceta 
Prešerna. O bčinstvo je najprej pozdravila vodja 
Evropskega in fo rm ativnega urada, ki deluje pri 
tržaški občini, Maila Zarattini, zatem pa so sprego
vorili ravnatelj zavoda British School v Trstu Peter

Brown, raziskovalka D eželnega zavoda za 
pedagoško raziskovanje (IRRE) iz Bologne Lucia 
Cucciarelli, prevajalec pri Evropski komisiji Giorgio 
Tositti in  jezikovna koordinatorka v Jadranskem  Za
vodu združenega sveta v Devinu Rimma Rappopor- 
te. Nepričakovano se je okrogli mizi v zadnjem  tre
nu tku  pridružil še dopisnik italijanske državne ra
diotelevizije RAI v Moskvi Sergio Canciani. Slednji 
je dejal, da je po trebno  znati jezike, tud i če jih ne 
povsem  obvladam o. Važno je predvsem  neko 
osnovno znanje jezika, saj to sogovornik zelo ceni 
in  ti odpira številna vrata, pa tudi srca ljudi.
"Trst je edinstveno m esto, saj lahko v njem  zasledi
m o vse tri evropske jezikovne skupine, germ ansko, 
rom ansko in  slovansko," je dejal Peter Brovra. S tr 
ditvijo se lahko popolnom a strinjam o, vendar pa se 
je na nekaterih  m ladih obrazih vseeno pojavil kisel 
nasmešek, ki potrjuje, da danes še vedno lahko za
sledim o ljudi, ki bi tej izjavi oporekali in bi jo oz
načili kot negativno.
Giorgio Tositti je opozoril na večjezičnost Evrope, 
saj je to odgovor na pozitiven razvoj le-te. Pom em b
no je obvladovanje angleščine in  predvsem sosedo
vega jezika, saj na tak način  lahko lažje rešujemo 
vsakdanje spore.
Lucia Cucciarelli je izpostavila keltske jezike oz. n a 
rečja, katera lahko označim o za nekakšne prvine 
ali osnove, iz katerih so se kasneje rodili novi jeziki. 
Zanimivo je to, da je bilo  v dvorani naštetih  okrog 
130 ljudi, ki obvladajo kar 15 jezikov. To dokazuje 
izjem no fleksibilnost m lad ih  generacij v učenju  
tu jih  jezikov.
Ni dolgo od tega, ko je bilo znanje jezikov na delov
nem  m estu sicer cenjeno, vendar ne neobhodno  
potrebno, danes pa je znanje vsaj enega tujega je
zika že nepogrešljivo. Če pogledam o statistike, 
lahko zasledimo, da kar 50 odstotkov svetovnega 
prebivalstva, poleg m aterinskega jezika, obvlada 
vsaj en tuj jezik. Živo pričevanje o tem  so podali 
tud i dijaki devinskega Zavoda združenega sveta in 
njegova jezikovna koordinatorka Rimma Rappo- 
porte . Poudarila je, da im a znanje tu jih  jezikov 
lahko tud i negativno plat. Po eni strani je za dijaka 
tuj jezik pridobitev, po d rugi pa lahko pride do 
m ešanja izrazov in  pojm ov z drugim i jeziki, kar pa 
lahko privede do m anjših težav.
Okroglo mizo sta sklenili dijakinji devinskega Zavo
da z mislijo, da je prepoznavanje v neki kulturi te 
m eljnega pom ena za razum evanje in  dialog z d ru 
gim i kulturam i, znanje več jezikov pa predstavlja 
ku ltu rno  obogatitev.
Kakorkoli, znanje jezika ne bo nikoli odveč. Po
m em bno ni sam o za pridobitev delovnega mesta, 
am pak celo za vsakdanje kom uniciranje; dovolj je, 
da se ozrem o v svet, ki nas obdaja, in  videli bom o, 
da se zamejci vsak dan srečujem o z dvema popo l
nom a različnim a jezikoma, poleg tega pa se nam  
npr. na počitn icah v tu jin i splača obvladati tuj je
zik, saj le tako lahko navežem o stike in  se sporazu
m evam o. Veliko m ladih se tud i odloča za študij v 
tujini, saj so s tem  prisiljeni, da govorijo tuj jezik, 
to pa je enkratna po t k h itrem u učenju le-tega. Ko
nec koncev pa je še dandanes v veljavi star prego
vor, ki pravi: več znaš, več veljaš; se pravi, več je
zikov znaš, bolj pestra bo tvoja p rihodnost in  bolj 
boš zadovoljen s seboj.

Jure Kopušar

POGOVOR| Juan Vasle

"Placido Domingo je bil na 
toliko SP-jih kot Matthaus!

N ogomet in klasična glasba 
sta binom, ki pogosto ne 
gresta skupaj. Klasični gla
sbeniki so navadno za nogometaše 

preresni ljudje, nogometaši pa so za 
glasbenike telebani, ki namesto 
možgan uporabljajo noge. Težko je 
najti stične točke. Težko, a ne ne
mogoče. Vrhunski operni pevec, 
basbaritonist Juan Vasle je taka izje
ma. Gre namreč za pevca svetovne
ga slovesa, ki je v ljubljanski operi 
odpel vrsto pomembnih basovskih 
vlog v najbolj znanih operah (Cosi' 
fan tutte, Don Giovanni, Carmen, 
Seviljski brivec). Juan Vasle pa je 
hkrati tudi novinar, ki se ukvarja s 
športom. Izdal je dve knjigi o no
gometu (Fuzbal, tango in polka, 
2002 in Ustavite svet - mundial je 
tu!, 2006), med zadnjim svetovnim 
prvenstvom pa je večkrat nastopal 
na RTV Slovenija kot studijski ko
mentator. Ja, klasična glasba in no
gomet očitno lahko hodita z roko v 
roki.

Gospod Vasle, kako naj vas 
sploh imenujemo: operni pevec, 
športni novinar, nogometni 
navdušenec ali še kako drugače?

Jaz sem najprej pevec, a sem ob tem 
tudi novinar. Moja glavna zaposli
tev je petje v operi v Ljubljani in to
rej koncertiranje. Po duši pa sem 
nedvom no novinar. Najprej sem 
namreč študiral novinarstvo, z  no
vinarstvom se tudi še zmeraj uk
varjam.

Vseeno pa je na prvi pogled čud
no združevati taka pojma, kot sta 
klasična glasba in nogomet. Gre

Ustavite svet

JUAN VASLE

Zgodovina, zgodbe in statistike
svetovnih nogom etn ih  prvenstev

N aslovn ica  zad n je  V asletove  knjige

na letošnjem SP pa sploh. Bil sem 
celo na Odmevih. Klicali so me 
predvsem, ker zelo dobro poznam  
južnoameriške reprezentance. Zelo 
rad sem to delal. V času SP sem bil 
torej bolj novinar ko t operni 
pevec.

Kje vidite stične točke med 
klasično glasbo in nogome
tom?

Vesfe, pravijo, da je gol enak 
visokemu C-ju. Za nogomet
no tekmo in za operno pred
stavo so ljudje sposobni v vr
sti čakati dve ali tri noči, ko 
nastopijo prvorazredni pevci 
oz. nogometaši. Izpostavil 
bom še en argument: obe "pa
nogi", opera in nogomet, sta 
osnovani na strasti. In tukaj 
imamo že tri pom em bne stič
ne točke.

Vi ste specialist za južnoa
meriški nogomet. Ko govo
rimo o Brazilcih in Argen
tincih, zelo pogosto govo
rimo o nogometaših, ki br
cajo žogo v ritmu. Brazilski 
žonglerji imajo v  krvi sam
bo, Argentinci tango!

To absolutno velja. To je torej 
še ena stična točka m ed nogo
metom in glasbo. Ritem je po
memben, pomembna je melodija. 
Vse te stvari so pomembne tudi v 
nogometu.

In kako lahko v ta sklop umesti
mo klasično glasbo? Kot ste že 
sami povedali, visoki C je enak 
golu.

Ja, povezav je veliko. Tudi v šport
ne nogom etne spek
takle se vključujejo kul
turni in glasbeni do
godki. Tukaj je torej ve
liko sličnih točk.
Ena od pomembnejših 
sličnih točk je bil že 
omenjeni koncert treh 
tenorjev pred rimskim 
finalom leta 1990. Ste 
kdaj pomislili na mož
nost, da bi tudi sami za
peli v okviru kakega 
svetovnega prvenstva, 
tudi glede na to, da ste 
po duši glasbenik in 
športnik.
To je zelo težko. Taki 
koncerti se namreč or-

svetovnih prvenstev. V kratkem 
bo izšel še zvezek o komaj sk
lenjenem SP v  Nemčiji. Kako ste 
ta zvezek oblikovali in kakšen 
pogled na SP boste predstavili?

za dva povsem različna svetova.
Niti ne. Leta 1930, ko je bilo v  Mon
tevideu prvo svetovno prvenstvo, 
so se z  ladjo tja pripeljale štiri evro
pske reprezentance. Tri državne iz
brane vrste so potovale z  ladjo Con- 
teverde. Na tej ladji je potoval tudi 
sloviti basist Fjodor Šaljapin. Ni šel 
v  Montevideo, ampak v Buenos Ai
res. Že tukaj najdemo posredno po
vezavo nogomet- klasična glasba. 
Dosti bolj direktna je bila povezava 
med opernim petjem in nogome
tom leta 1990 m ed SP v Italiji. Tak
rat so trije tenorji (Luciano Pavarot
ti, Placido Domingo, Jose Carreras) 
imeli prvi skupni koncert na pred
večer velikega finala vKarakalovih 
termah. Svoje nastope so vseskozi 
povezovali z  nogometom. Lahko 
torej rečemo, da je Placido Domin
go nastopil na toliko svetovnih pr
venstvih ko t Lothar Mattheus in 
Antonio Carbajal, nogometaša 
rekorderja po nastopih na SP.

V zadnjem obdobju ste v širši 
slovenski javnosti postali znani 
predvsem kot športni novinar. V 
zadnjih letih ste namreč objavi
li dve knjigi o nogometu (Tan
go, polka in fuzbal: 2002 in Usta
vite svet - Mundial je tu!: 2006), 
na zadnjem SP-ju ste se večkrat 
kot komentator pojavili na na- 
donalki.

Ja, to je res. Že prej sem se pojavljal,

SP bom skušal predstaviti tako, kot 
sem ga sam doživel. Prikazati sem 
skušal nogomet, v  katerem je bil 
strah pred prejetim golom in pora
zom večji od želje po zmagi. Lotil 
sem se a fere okoli Zidanea in vsega, 
zaradi česar svetovno prvenstvo ni 
bilo ravno briljantno. Skratka, pi
sal sem v istem slogu ko t knjigo. 

Južnoameriške reprezentance so 
se iz Nemčije vrnile s polomlje
nimi kostmi. Argentina in Brazi
lija sta bili izločeni že v četrtfi
nalu. Čemu pripisujete ta ne
pričakovani padec?

Pri Brazilcih gre krivdo za neuspeh 
nedvomno iskati v vlogi superfavo- 
ritov, ki so jo nosili pred začetkom 
prvenstva. Širša javnost jih je že 
pred začetnim žvižgom tekmo
vanja okronala za prvake. Nobena 
reprezentanca v zgodovini nogo
meta še ni bila tako izrazit favorit za 
končno zmago. Argentince pa je v 
četrtfinalni tekmi pokopal selektor 
s katastrofalnimi menjavami. Za 
Argentino je bil četrtfinalni dvoboj 

z  Nemci tekma, ki 
bi jo lahko zmaga
li.
Je neuspehu Ar
gentincev botro
vala tudi Pecker- 
manova odloči
tev, da bo doma 
pustil tako
izkušena nogo
metaša, kot sta 
Veron in Zanetti? 
Ne, ta odločitev 
po mojem

ganizirajo na najvišji ravni. Jaz ne 
spadam v tiste kroge. Druga p o 
membna stvar je ta, da so tenorji za 
tovrstne pobude čisto posebni. Na 
takih prireditvah boste zelo težko 
videli base. Pavarotti, Carreras in 
Domingo so poleg tega bili najbolj 
znani pevci in bili so svetovljani. 
Šlo je navsezadnje tudi za glasbeno 
globalizacijo in promocijo, za de
nar in industrijo plošč.

Potemtakem lahko ta koncert 
ocenjujemo kot predvsem ko
mercialni dogodek?

Ta dogodek je res pritegnil k  operi 
veliko število ljudi. Hkrati pa je ta 
koncert tudi napolnil mošnjičke 
številnih pobudnikov.

Pred letošnjim svetovnim prven
stvom ste izdali knjigo Ustavite 
svet - Mundial je tu! o zgodovini

m nenju ni vplivala. Morda bi Za
netti res bil koristen, Veron pa ne, 
ker je osebnostno zelo konfliktua-

len. Peckermanova napaka je bila 
ta, da je proti Nemcem na klopi p u 
stil Messija in Saviolo. Gre za dva 
hitra napadalca, ki bi nemškim  
obrambnim velikanom povzročala 
številne preglavice.

Messija ste pred začetkom SP-ja 
označili za novega Maradono. 
Na SP-ju pa ni imel kaj dosti pri
ložnosti, da bi se izkazal. Je to sa
mo trenerjeva napaka?

To je huda Peckermanova napaka. 
Messi je vseskozi sedel. Trener bi 
moral mladega nogometaša podpi
rati, ga vseskozi vzpodbujati in nav

duševati. Če repre
zentant ne ve, kdaj 
bo igral, in če ga se
lektor vsakič zavira, 
je to škodljivo. 
Peckerman bi moral 
torej igrati bolj 
rijkaardovsko, tako 
ofenzivno kot Barce
lona?
Ja. Preprosto, Mes- 
siju bi moral Pecker
man bolj zaupati. 
Messi ju in še kake
mu nogometašu.
Je letošnje SP poka
zalo, da je evropski 
nogomet uspešnejši 
od južnoameriške
ga, da je "razumel" 
brazilske in argen
tinske žonglerske 
trike in da ga je zato 
prekosil?
Ne. V Evropi vedno 
kraljujejo Evropejci. 
To je že "zgodovin
ska resnica ". Ne m o

remo reči, da je Evropa prekosila 
Južnoameričane. Evropa se je eno
stavno bolje znašla. Nemci so igra
li doma. Francozi so prišli do fina
la in bili favoriti, Italijani pa so 
dokazali, da v odločilnih trenutkih 
znajo odigrati življenjsko tekmo. 
Ne gre torej za razlikovanje med  
Evropo in Južno Ameriko, ampak 
za reprezentance, ki so se najbolje 
znašle.

Italijanska zmaga je sad kolektiv
ne igre?

Da. Italijani so bili poleg tega še 
malo bolj napadalni ko t ponavadi. 
Obrambni igralci so bili sicer boljši 
od napadalcev. Nekaj tekem pa je 
celotna Lippijeva napadalna vrsta 
igrala izvrstno. Mislim na podaljške 
proti Nemčiji. Igro, ki so jo proti 
domačinom prikazali Italijani, sem 
pogrešal pri Argentincih. Proti 
Nemcem je Lippi stavil na napad in 
to se m u je obrestovalo. Peckerman 
se za tako taktiko ni odločil.

Kako pa gledate na fenomen Zi
danea? Vrnil se je v reprezentan
co in jo skoraj sam popeljal do 
finala. V odločilnih trenutkih fi
nalne tekme pa so mu popustili 
živci...

Tega nisem razumel. Kot izkušeni 
nogometaš bi moral vedeti, da se 
na vseh tekmah izusti marsikaj, po
sebej še na tako pomembnih. Ne 
vem, kaj m u je bilo. Razumel bi, ko 
bi se to zgodilo kakemu začetniku, 
ki prvič igra na tako visokem n i
voju. Ne vem pa, kako je možno, 
da se je on ujel v provokacijo. Po 
drugi strani pa lahko prav v  teh za

devah občutimo nepred
vidljivost nogometa.
Je pa Zidane postregel z 
izvrstnimi predstavami. 
Nanj in na francosko re
prezentanco so vsi gleda
li kot na starčke, ki so se v 
Nemčijo prišli poslovit 
od nogometa brez poseb
nih ambicij. Francozi so 
vse napovedi obrnili na 
glavo in z lepo igro prišli 
do finala.
Ja, to je res. Prikazali so 
zelo lepo igro. Zame so 
bili oni najboljša repre
zentanca, sploh v obram
bi. Zelo lep zaključek SP- 
ja bi bil, ko bi pokal dvi
gnil Zidane, a očitno je 
nekaj prišlo vmes. Ned
vom no bi z  njim  na 
igrišču do konca tekme 

Francija imela več m ožnosti za
uspeh.

Andrej Čemic
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Ob rimskem simpoziju
WFP /  Svetovni program za hrano

Dnevno od lakote umre 
okoli 18.000 otrokpoštovani msgr. dr. Mihael 

Toroš!
Ko sem se vračal iz Rima, 

kjer sem (12.09) za naš radio 
spremljal simpozij, ki vam je bil 
posvečen, so se m i misli stalno 
vračale na tisti lahni breg pod  
nekdanjim Malim semeniščem v 
Gorici, prav tam pri mejnem  
prehodu v Rožni dolini, kjer je da
nes sedež raznih vseučiliških 
fakultet in kjer naj bi rasel tudi vi
nograd, ki naj bi ga vi dolga leta z  
veliko ljubeznijo obdelovali. Ni
sem se spomnil in se še vedno ne 
morem spomniti, kdo m i je o tem 
pripovedoval, in tudi ne, ali je bil 
ta vinograd res tam in vaš. Mi
slim, da m i je o tem vinogradu 
pravil naš dolgoletni devinski žu
pnik in dekan g. Ivan Kretič, in 
vem, da m i je bilo že takrat lepo, 
ko sem si predstavljal, kako Vi, 
ugledni bogoslovni profesor, ki 
ste veljali za neprekosljivega izve
denca v cerkvenem pravu, obre
zujete in vežete, okopavate in 
škropite. Ob letošnjih lepih sep
tembrskih dneh, ko smo se v 
Vašem imenu zbrali v  rimskem  
papeškem zavodu Sloveniku v Ri
mu, pa je misel šla k  trgatvi in sem 
se Vas skušal predstavljati, kako 
ste kot pristen Bric, ki se je rodil v 
Medani 1884, z  velikim pričako
vanjem in veseljem hodili v  vino
grad gledat, kdaj bo čas za "vendi- 
m o" in kako ste "peštali", 
"prešali" in pretakali. Duhovnik 
in vinogradnik!
Simpozij, vsaj, kar sem lahko 
spremljal na tisti prvi dan, je bil v 
znamenju temeljitih predavanj in 
analiz, a tudi anekdot, predvsem 
iz Vašega profesorskega življenja 
in nato zadnje dobe Vašega 
življenja, ko ste bili od leta 1947 
do 1949 apostolski upravitelj po- 
reško-puljske škofije, nato, po iz
gonu dr. Močnika in g. Kretiča iz 
Solkana 23. februarja 1948, tudi

goriške nadškofije ter od leta 1955 
do 1961 še tistega dela tržaško-ko- 
prske škofije, ki je prišel pod ju
goslovansko upravo. Predavatelji 
so uokvirili predvsem razmere in 
like administratorjev na teh treh 
področjih, medtem  ko je Vašo

življenjsko po t od rojstva do smr
ti 1963 temeljito orisal prof. Franc 
Kralj, prof. Bogdan Kolar pa je go
voril o tem, kako ste predavali v 
centralnem semenišču v Gorici. S 
tem je posredno orisal širino in 
didaktično strukturo tega zavoda, 
ki je povezoval in oblikoval več 
generacij duhovnikov in izo
braževalcev s širšega zemljepisne
ga prostora, saj so se v njem izo
blikovali Furlani in Italijani, Slo
venci in Hrvati. V njem ste kot 
profesor cerkvenega prava in več 
let tudi cerkvene zgodovine ned
vomno odigali nadvse pom em b
no vlogo pri izoblikovanju bogo
slovcev v izrazite osebnosti.

Že prva pre
davanja so 
nakazala 
Vaš značaj. 
Za strogo in 
resno držo 

osebe, ki je bila tudi po svoji for
maciji prepričan in iskren legalist, 
se je pokazala druga plat, občutlji
ve in po srcu dobre osebe, ki je v 
marsikateri okoliščini pomagala 
in pokazala veliko razumevanje 
za stisko človeka. To se je odraža

lo tudi v  Vaši 
službi, saj ste 
bili več dese
tletij sodnik, 
celo pred
sednik m e
tropolitan
skega
sodišča v 
Gorici in 
sodnik v 
zakonskih 
pravdah pri 
pokrajin
skem cerk
venem so
dišču v Be
netkah. 
Številni po
segi tudi di
sku tantov 
so, zanimi
vo, že takoj 
po prvih 
predavanjih, 
izpostavljali 

vlogo, ki ste jo imeli kot apostol
ski administrator v težkih in za
pletenih letih po drugi svetovni 
vojni, ko ste skušali reševati, kar se 
je rešiti dalo v razmerah, ki so bi
le vse prej kot naklonjene Cerkvi. 
Zaradi svojega prepričanja v prav
no državo ste verjeli, da bo m o
goče z  dogovorom reševati osnov
na in temeljna pričakovanja ver
nega ljudstva, duhovnikov in Vas 
samih. Trudili ste se, da bi se ure
dili odnosi med novo jugoslovan
sko oblastjo in cerkvijo, in v mar
sičem Vam je tudi uspelo, čeprav 
so Vam očitali, da ste leta 1949 
pozdravili ustanovitev Ciril-Meto- 
dovega društva slovenskih

duhovnikov in da ste kot admini
strator celo potrdili društvena pra
vila, tako da so vam naprtili vzde
vek "rdeči škof". Vendar je ned
vomno Vaša zasluga, da ste leta 
1952 v Vipavi ustanovili malo se
menišče z internatom in pet let 
kasneje škofijsko gimnazijo, ki je 
kmalu prerasla meje Primorske, 
da ste leta 1952 omogočili 
izhajanje verskemu 14-dnevniku 
Družina, ki izhaja še danes kot 
tednik, da ste spodbujali obnovo 
cerkva in vračanje zvonov, ki so 
bili odnešeni med vojno. Še mar
sikaj ste dosegli in doživeli tudi 
globoko razočaranje nad jugoslo
vansko oblastjo, ki je Vas in osta
le stalno izigravala. Še posebej Vas 
je na začetku 50 let prizadel t.i. 
tolminski proces proti odličnim 
duhovnikom, ki so bili krivično 
obsojeni na izredno težke kazni. 
Vse hudo, ki ste m u bili priča, in 
v  spoznanju dejanskih odnosov 
ter v  iskreni zvestobi Cerkvi, Vas 
je privedlo do tega, da ste ne le iz
stopili iz CMD, ampak da ste od
ločno in samozavestno večkrat 
nastopili pred jugoslovanskimi 
oblastmi in zahtevali spoštovanje 
osnovnih človekovih pravic za 
vernike, kot ste svoj čas zagovarja
li osnovne pravice slovenskega 
naroda pred fašističnimi veljaki, 
kar vas je stalo uradno "opozori
lo" in skoraj konfinacijo.
Prav v  tej zvestobi osnovnim  
vrednotam, za spoštovanje kate
rih ste se borili tudi v zavesti m no
gih primorskih duhovnikov, da - 
izmi propadejo, medtem ko na
rod ostane, je bila in je največja 
značilnost vaše drže.
Zato, ko zaključujem teh nekaj 
stavkov, naj vas prosim, da pri 
Vsemogočnem prosite za milost, 
da bi poslal novih in zvestih de
lavcev v  naš zamejski duhovni vi
nograd, saj je in bo tudi za tiste, ki 
bi prišli zadnjo uro, dovolj dela, 
glede plačila pa tudi.
Naj Vas v prepričanju, da je pri 
Njem vse mogoče, najlepše poz
dravim.
S spoštovanjem

Marko Tavčar

u  koli 18.000 otrok
I  l b o  danes um rlo 

zaradi lakote in 
podhranjenosti," je v sredo, 27. 
septembra, pred ameriškim se
natn im  odborom  za zunanje 
zadeve dejal izvršni direktor 
Svetovnega programa za hrano 
(WFP) James Morris. Slednji je 
ameriški kongres namreč opo
zoril na zelo veliko število lač
nih  in podhranjenih otrok po 
svetu in ga pozval, da s podpo
ro nove pobude WFP pomaga 
pri izkoreninjanju lakote med 
otroki po svetu, so sporočili s 
sedeža Združenih narodov v 
New Yorku.
"Ljudje v ZDA in v Evropi to 
težko dojamejo. Vendar bomo 
v enem  mesecu zaradi lakote iz
gubili več otrok, kot je vseh pre
bivalcev VVashingtona. In še 
vedno ni naslovov v medijih, 
nobenega javnega poziva. Na
mesto tega ti revni, pozabljeni 
otroci um irajo v tišini v drža
vah, kot so Gvatemala, Bangla
deš in Zambija, daleč stran od 
oči javnosti. To ni nujno, ima
mo vsa orodja za rešitev proble
ma lakote," je poudaril Morris. 
Morris je odboru predstavil po
budo za izkoreninjenje lakote 
in podhranjenosti med otroki, 
s katero naj bi tem  otrokom za
gotovili "osnovni paket" pripo
ročil za zdravje, higieno in 
prehranjevanje, skupaj z osnov
nim i potrebščinami in hranili, 
za ceno 78 dolarjev na družino. 
Pobuda, pri kateri sodeluje tudi 
Sklad ZN za pomoč otrokom, je 
po Morrisovih ocenah izvedlji
va ne le z ekonomskega vidika, 
temveč tudi zato, ker je popula
cija podhranjenih otrok navad
no m očno zgoščena.
Morris je tudi poudaril, da ne

gre le za problem  sm rtnosti 
m ed podhranjenim i otroki, 
temveč je problem  tudi v 
psih ičnih  in  fizičnih poškod
bah  in  prizadetem  zdravju ti
stih, ki preživijo. Lakota tako na 
prim er znižuje inteligenčni ko
ličnik za 10, 15 ali več točk, v 
nekaterih državah pa je zaradi 
lakote fizično pohabljenih več 
kot 60 odstotkov ljudi. 
"Predstavljajte si vpliv na revne 
države, ki poskušajo razviti 
svoja gospodarstva. Kako naj 
bodo njihovi delavci konku
renčni? Dejstvo je, da tam, kjer 
vlada lakota, ne more priti niti 
do izboljšanja stopnje izobraz
be niti do razvoja," je opozoril 
Morris. Glede na ocene bodo 
stroški pomoči 100 m ilijonom 
družinam , da zaščitijo svoje 
otroke pred lakoto in  po d h 
ranjenostjo, v okviru pobude 
znašali okoli osem milijard do
larjev, so še sporočili iz ZN.

Molitev
Medugorska mati

Medugorska m ati mila, 
topla, jasna in  ljubeča, 
roka Tvoja 
naj nas varuje, 
naj nad nam i se steguje 
in tožeče solze briše.
Skrbi nam  hrani, 
in bodočnost snuje.
Vsi ti narodi sveta, 
ki smo tukaj, 
se u topim o v tvoje misli, 
v tvojo vero, da 
bodeš Boga prosila za nas 
sreče
in upanja v odrešenje.

Ada Klinkon

Spomin in opomin

Presunljiva zgodba 
iz vojnih časov

M sgr. Pino Trevisan je 
opisal resnično zgod
bo "shoah" po posre
dovanju in želji g. Angela Capiz- 

zija in ravnatelja državne knjiž
nice Marca Menata iz Gorice. V 
marcu leta 1950 je časopis Do- 
menica del Corriere priobčil na 
celi zadnji strani sliko znanega 
risarja Walterja Mulino, ki pred
stavlja m am o goriškega novo- 
mašnika Bogomila Breclja, ki jo 
sin blagoslavlja skozi mrežo 
državne meje na Rafuti pri 
Rdeči hiši, kar je vzbudilo ve

liko zanim anja in  zgražanja v 
komunističnih razmerah. Mar
sikdo se spominja konference v 
letu 1938, pri kateri je jezuit P. 
Lepetit z "Lettors du Rome" 
razložil zapeljevanje poštenega 
ljudstva v svoje boljševiške 
mreže z geslom "Smrt fašizmu -  
Svoboda narodu". Tako so pri
dobili zlasti naivneže od Viet
nama do Slovenije, četudi so bi
li narodno in  versko zavedni, 
kakor družina Brecelj; Oče 
Jožef, hčerki Marica in Angela 
in 13-letni M artin so bili z

zvijačo aretirani in brutal
no umorjeni 8. julija 1944 
v gozdu Gornje Branice na 
Vipavskem. Šele po deve
tih  mesecih smo odkrili 
njihove grobove, partijci 
pa so lagali mami, da so še 
živi, in ji dejali, naj da 
njihove obleke in hrano. 
Ob štirih mučencih je ma
ma rekla, naj m olim o 
Očenaš in naj se zaustavi
mo pri besedah "odpusti 
nam  naše dolge, kakor tu 
di mi odpuščamo svojim 
dolžnikom " in  naj se 
nikoli ne maščujemo. Se
stri Marica in Angela sta 
celo izrazili željo, da da
rujeta življenje za duhov
niški poklic enega od bra
tov. In Bog je sprejel njiho
vo žrtev in Bogomil je

tako postal duhovnik in deloval
v Štandrežu, Sovodnjah, Dober
dobu, Zgoniku in Nabrežini. Na 
kraju usm rtitve smo postavili 
križ z napisom "Živeli, umrli ste 
za narod in Boga, vaš zgled naj 
dviga našega duha. Vsako leto 
je tam  somaševanje, celo štirih 
škofov, z veliko udeležbo 
našega ljudstva. Podoben spo
menik iz marmorja je dekanij
sko področje iz Vipavske doline 
postavilo pred cerkev v Logu z 
napisom "Zamolčanim žrtvam 
medvojnega in povojnega na
silja z vzklikom: Mati -  domovi
na -  Bog".
Ta dopis je na željo g. Capizzija 
preveden iz italijanščine v slo
venski jezik, da bi bil objavljen 
s fotografijo v Novem glasu in 
tudi v Voce Isontina kot spomin 
in o p o m in .

27. NAVADNA NEDELJA

1Mz 2,1 8-24; Ps 128; Heb 2,9-11; Mr 10,2-16

Današnje prvo berilo opisuje stvarjenje ženske. 
Najprej poudari, da je ženska od Boga. Bog jo je 
hotel. Ustvaril jo je iz moškega, a je polnovredna 
in polnopravna moškemu. Ni manj od njega. 
Vzeta je iz moškega rebra oz. iz njegove strani, iz 
boka, ali: bolje rečeno, iz njegovega srca, iz nje
gove ljubezni. Bog jo je hotel kot Adamovo ženo. 
Je dopolnitev moškega. V primerjavi z  drugim 
Adamom, z Jezusom, je vredna vse ljubezni.
On je namreč zaspal na lesu križa, zato da je Bog 
lahko ustvaril novega Adama in novo ženo-Evo, 
mater vseh živih. Za njiju je Jezus daroval svoje 
življenje. Tako sta oba izšla iz Jezusove strani, iz 
njegove ljubezni, iz njegovega srca, vsa čista, umi
ta v njegovi krvi, posebno Marija kotBogorodi- 
ca.
Po krvi njenega Sina lahko največji grešnik, kot 
npr. desni razbojnik na križu, postane nedolžen 
po veri, upanju in ljubezni; vstopi v Jezusovo

kraljestvo.
Koristno je vedno znova premišljevati 8. poglavje 
dogmatične konstitucije o Cerkvi 2. Vatikanske
ga vesoljnega cerkvenega zbora/koncila, kjer go
vori o Blaženi Devici Mariji, Božji Materi v  skriv
nosti Kristusa in Cerkve. Med drugim pravi, da je 
tudi Cerkev devica, čeprav so v  njej kot večina 
poročeni ljudje, a je devica, ker neokrnjeno in či
sto ohranja Ženinu dano besedo in ker v posne
manju Matere svojega gospoda z  močjo Svetega 
Duha na deviški način varuje neokrnjeno vero, 
trdno upanje in iskreno ljubezen" (C, 64).
Saj Bog hoče rešenje vseh ljudi (1 Tim 2,4). Ne sa
m o Pavla, Avguština ter množice drugih, ki jih je 
Oče po Sinu in Svetem Duhu prenovil, očistil, 
na novo ustvaril, rodil iz Sinove strani.
Zaradi tega ljubimo Cerkev kot mater in v njej kot 
prvo novo ženo, Marijo. Smo polnopravni udje 
nebeškega kraljestva, saj hranimo vero, upanje 
in ljubezen. Pri tem nam pomaga Božja Mati, če 
jo prosimo. Ona nas vodi k  Sinu.
Psalm takole poveličuje ženo: "Tvoja žena bo 
kakor rodovitna trta sredi tvoje hiše; tvoji otroci 
bodo kakor oljčne mladike okrog tvoje m ize ... 
Blagoslovi naj te Gospod s Siona, da boš videl

svojih otrok otroke" (Ps 128,3.5-6).
Družina je namreč predvsem po zaslugi žene in 
matere velik blagoslov. Otroci takih družin so za 
zgled drugim družinam, toda potrebno je, da se 
družine med seboj spoznavajo, srečujejo, pogo
varjajo, se skupno udeležujejo nedeljske maše; 
po domovih pa se vsaj ob nedeljah in praznikih 
zberejo okrog domače mize. Mati, ki streže in go
vori ter tudi poje, je kakor žlahtna trta in oljka s 
svojim sadom vina in olja. Družina je podoba Bo
ga, ki ustvarja medsebojno razumevanje in edi
nost, ki ju bodo otroci še v poznih letih blagro
vali.
Tudi danes imamo opraviti z  zakonskimi ločitva
mi, ki oropajo zlasti ženo in mater, da ni več vez 
družine ne v pom oč možu (1 Mz 2,18.20). Pismo 
Hebrejcem pokaže moža, ki je na novo ustvaril 
človeka, ki je ovenčan s slavo in častjo križa, za
to ker je pretrpel smrt, da bi, 'dalečod Boga', oku
sil smrt za vsakogar (Heb 2,9).
Jezus vabi tudi nas, naj bomo sol, ki ohranja hra
no svežo. Naj zato kljub trdim preizkušnjam oh
ranimo ljubezen in bratski mir (Mr 9,49-50). Naj 
bomo ogenj, kipouživa in prečiščuje ljubezen in 
zvestobo do konca. Posebno družina živi neraz-

vezen zakon, ki je enojen, tj. med enim možem  
in eno ženo. Zakon naj se izkaže v ognju trpljenja. 
Utrjujejo naj ga otroci in duh uboštva, ki trezno 
živijo Jezusov blagor, ker se ne vdajajo lakomno
sti in hlepenju po bogastvu, kajti lakomnost je vir 
vsega hudega (Ef 6,10; 3,2).
Jezus odgovarja farizejem, ki ga skušajo ujeti v  
besedi z  vprašanjem o zakonski razvezi, češ da je 
to pravica, ki so jo prejeli po Mojzesu; v  začetku 
ni bilo tako. Božji zakon je namreč nad Mojzeso
vim in pred Mojzesom, ki ga je predpisal zaradi 
njihove trdosrčnosti (Mr 10,5). Bog je namreč 
hotel že pri stvarjenju nerazveznost in enojnost 
zakona med enim možem in eno ženo. Zakon 
namreč čuva globoko zvezo, edinost in ljubezen 
src in teles.
Mož bo zapustil očeta in mater in se bo pridružil 
svoji ženi; prav tako žena se pridruži svojemu 
možu. Oče in mati in vsi ostali pa morajo spošto
vati to zvezo. Dolžnost, da m ož in žena ostaneta 
skupaj celo življenje, ne sloni na pripadnosti kr
vi (očetu in materi) ne kaki zapovedi, marveč je 
globoka in nedotakljiva vez src in teles po svo
bodni izbiri, ki osvobaja (A. Poppi, Sin. e Comm., 
2004,274).
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Občutena vsakoletna slovesnost

Na Teharjah so se spomnili 
žrtev povojnih pobojev

prikritih grobišč, kakršno je bilo 
v Breznu pri Konfinu, doka
zujejo, kako se komunistična, to
talitarna in revolucionarna stra
tegija ni ustavila pred nobenim 
dejanjem, še najmanj pa pred 
svetim človeškim življenjem. 
Preiskava zločinov je, je pouda
ril dr. Anton Stres, predvsem

N a Teharjah pri Celju je 
bila v nedeljo, 1. okto
bra, tradicionalna, letos 
že 17. slovesnost v spomin na žrt

ve povojnih pobojev v tamkaj
šnjem taborišču. Pripravili sta jo 
Nova slovenska zaveza in tehar
ska župnija, maševal pa je celjski 
škof msgr. Anton Stres. Na slove
snosti so se zbrali svojci več tisoč 
žrtev, večinoma domobrancev, 
ki so jih takoj po drugi svetovni

vojni, maja in junija 1945, brez 
sodbe pobili v teharskem tabo
rišču in njegovi okolici. Še danes 
je to zločin, ki kot težka mora vi
si nad vsem slovenskim naro
dom, saj klavci nikdar niso stoi- 
pili pred nobeno sodišče, kaj 
šele, da bi prosili človeškega od
puščanja, ali pa da bi pobitim 
končno izdali mrtvaške liste.
Dr. Tine Velikonja iz Nove slo
venske zaveze je teharski zločin

primerjal s tistim v Srebrenici in 
dejal, da "medtem ko pobiti leta 
1945 še danes niso uradno mrtvi 
in nimajo groba in nihče od 
zločincev ni bil postavljen pred 
sodišče, so deset let po Srebreni
ci mrtvi pokopani, resnica napi
sana, zločinci pa z izjemo Ratka 
Mladiča odkriti in kaznovani". 
Celjski škof dr. Anton Stres pa je 
dejal, da tudi zadnja odkritja

dolžnost slovenskega pravosodja, 
ki ima samo eno izbiro, "ali sto
ri vse in poišče, poimenuje in ob
sodi prave krivce ali pa bo Božja 
in človeška sodba padla enkrat 
tudi nanj". "Pravico in resnico je 
treba terjati ne zaradi mašče
vanja, temveč zaradi naše moral
ne zavezanosti spoštovanju člo
veškega dostojanstva in življe
nja," je še dejal dr. Anton Stres.

Prihodnost Evrope že močno pogojujejo selitve

Poročilo o javni razpravi na temo 100-letnica 
Rafaelove družbe in vprašanje migracij

R afaelova družba in MIC sta 
organizirala Javno razpra
vo o prihodnosti Evrope na 
temo "100-letnica Rafaelove druž

be in vprašanje migracij". Okro
gla miza je potekala v četrtek, 21. 
septembra, ob 19.30 uri, v prosto
rih Duhovnega središča sv. Jožefa 
v Ljubljani na Poljanah, Zrinjske
ga ulica 9.
Pri razpravi so sodelovali msgr. Ja
nez Pucelj, predsednik Zveze slo
venskih izseljenskih duhovnikov, 
dr. Andrej Vovko, zgodovinar, 
znanstveni svetnik in predstojnik 
Inštituta za kulturno zgodovino 
ZRC SAZU, in p. dr. Robin Schwei- 
ger, direktor Jezuitske službe za 
begunce v Sloveniji.
O problematiki migracij in be
gunstva je najprej spregovoril p. 
Robin Schweiger. Navedel je izra
ze, ki so povezani z vprašanji mi
gracij: prisilna migracija, pribež- 
niki, azilniki, destituici, "beg mož
ganov". Emigracijski tokovi so sad 
gospodarskih in družbenih raz
mer v državi. Največja migracija 
je potekala z vzhoda na zahod, se
daj pa iz novih članic EU v stare 
članice EU ter z juga proti severu. 
Predavatelj je poudaril, da kar 3% 
svetovnega prebivalstva migrira, 
da se ljudje selijo v milijonih, pri 
čemer se finančna moč, ki jo pri
našajo migracije, šteje v bilijonih. 
Velik problem je trgovanje z ljud
mi, izkoriščanje ter integracija pri
seljencev.
V Sloveniji ima status begunca, 
kdor zaprosi za azil. Leta 2005 je 
bilo vloženih 1674 prošenj za azil, 
leta 2004 pa 1208 prošenj. Status 
begunca do leta 2005 ima 194000 
oseb.
Dr. Schweiger je ob koncu svojega 
referata zastavil vprašanje, kaj 
lahko storimo in kdo bo poskrbel 
za nove migrante. Ker je problem 
migracije vedno večji, bo potreb
na celostna reforma za legalen 
vstop. Problem bi rešilo sodelo
vanje vseh držav in skupno 
reševanje migrantske problema
tike ter ekonomski razvoj v drža
vah, iz katerih migrirajo ljudje. Iz
ziv za vse nas je, da pomagamo ti
stim, ki prihajajo kot migranti. 
Dr. Andrej Vovko je najprej spre
govoril o izseljevanju, nato pa je 
podal zgodovinski pogled na Ra
faelovo družbo. Masovne selitve

iz Evrope v Ameriko so se začele 
pred 100 leti. Val selitev se je začel 
na Irskem, nato v skandinavskih 
deželah, pozneje v Nemčiji, Fran
ciji. Slovenci so se v ta val vključi
li konec 19. stoletja. Izseljenstvo 
je terjalo hud krvni davek od 
našega naroda. Iskanje boljšega 
dela, zaslužka, slaba kmetijska po
litika in revščina so gnale ljudi v 
svet. Pred drugo svetovno vojno 
je prišlo najprej do notranjih 
migracij - iz podeželja v 
mesta, nato so se se 
lili v Gradec, v Tr
st, Gorico, na Hr
vaško, nato v 
bolj oddaljene 
kraje. Predava
telj je v nadalje
vanju izposta
vil vlogo kato
liške cerkve pri 
izseljevanju.V 
velikem valu iz
seljevanj a se je 
izselilo ok.
300.000 ljudi.
Cerkev je bila 
proti izselje
vanju. Njeno 
geslo je bilo, da 
kdor le more, 
naj ostane do
ma. Priseljenci 
so pogosto 
prišli v kraje, 
kjer je bilo ne
mogoče preži
veti, niso pa 
imeli denarja,
da bi se vrnili. ___________
Cerkev se je ze
lo angažirala pri 
tem, da ljudje niso nasedali agen
tom, pripravljala je ljudi na pot, 
jim nudila podatke o tujini, jih 
spremljala na poti in jim pomaga
la pri prilagoditvi v novi deželi. 
Družba sv. Rafaela je bila usta
novljena kot cerkvena bratovšči
na, ki je s podporo cerkvenih in 
državnih ustanov, karitativnih gi
banj, s članarino ter prostovoljni
mi akcijami za zbiranje sredstev 
pomagala izseljencem, da bi oh
ranili vero in človeško dostojanst
vo ter našli možnosti za uresniči
tev ciljev izselitve. Delovala je 
preko zastopnikov po slovenskih 
župnijah in v večjih evropskih pri
staniščih. Družba sv. Rafaela je na

stala na pobudo Antona Bonaven
ture Jegliča. Od leta 1903 je delo
vala v Ljubljani kot pomožni od
bor dunajske Rafaelove družbe za 
ljubljansko škofijo, od leta 1907 
pa kot slovenska podružnica av
strijske Rafaelove družbe za varst
vo izseljencev v Ljubljani. Njen 
predsednik je bil Ivan Janežič. Iz
dali so brošuro Kažipot za izseljen
ce. Podružnice so ustanovili še v 

Gorici, Trstu in Maribo
ru. Leta 1908 so na 

pobudo Kazi
mirja Zakrajška 
ustanovili v 
New Yorku 
Družbo sv. 
Rafaela za 
slovenske 
priseljence, 
leta 1914 je 
ta družba 
prenehala 
delovati. Sa
mostojno 
Družbo sv. 
Rafaela so 
ustanovili 
leta 1927 v 
Ljubljani. 
Njen prvi 
predsednik 
je postal lju
bljanski žu
pan dr. Juro 
Adlešič, na
slednje leto 
pa je njego
vo mesto 
prevzel iz- 

f seljenski 
duhovnik p. 
Kazimir Zak

rajšek. V letih 1935 in 1937 je 
Družba sv. Rafaela v Ljubljani or
ganizirala slovenska izseljenska 
kongresa. V tem času je precej na
porov posvečala tudi pripravam 
na ustanovitev izseljenskega gra
diva, muzeja in znanstvenega 
inštituta. Leta 1945 je bila Družba 
sv. Rafaela ukinjena. Leta 1990 je 
Slovenska pokrajinska škofovska 
konferenca ustanovila Katoliško 
središče Slovencev po svetu kot 
nadaljevanje nekdanje Družbe sv. 
Rafaela, ki se je leta 1995 preime
novalo v
Rafaelovo družbo.
Msgr. Pucelj je posredoval svoje 
izkušnje iz pastoralnega dela, ki ga

že več let opravlja kot izseljenski 
duhovnik v Nemčiji. Poudaril je, 
da je bila Rafaelova družba v zgo
dovini dobra pobuda in je bila ve
lika škoda, da ni mogla nadaljeva
ti svojega dela v obdobju totalitar
nega režima. Rafaelova družba je 
v času svojega živega delovanja 
imela dobro organizirano delo 
med izseljenci, imela pa je tudi 
dobro informacijo v Sloveniji o 
celotni problematiki rojakov. Pre
davatelj je poudaril, da imamo se
daj na tem področju informacij
ski manko - kaj se dogaja z našimi 
rojaki in kaj se dogaja v domovini. 
Kar 50 milijonov ljudi, ki so sedaj 
v EU, je iskalo novo okolje, boljše 
preživetje. Velika skupina ljudi, ki 
je odšla iz države po vojni, ni bila 
pripravljena - nobeden jih ni po
sebno spremljal. Ne zavedamo se 
te številke. Če bi nadaljevali z de
lom, ki ga je imela Rafaelova druž
ba pred vojno, bi bil danes odnos 
do izseljencev zelo drugačen. 
Cerkev skrbi za vse te ljudi preko 
slovenskih župnij. Pastoralna skrb 
pomeni tudi skrb za situacijo, v 
kateri ti ljudje živijo: pomoč pri 
urejanju pokojnine, pri reševanju 
zdravstvenih in socialnih proble
mov,. Velik problem med izseljen
ci je osamljenost - mnogim se ni 
uspelo integrirati v družbo. Drugo 
pomembno področje so mlade 
družine, ki so izgubile jezik. Po
trebno se bo bolj seznaniti, kaj po
meni izkustvo dvokulturnosti - 
nikdar namreč ne moremo po
polnoma zatajiti lastne kulture - 
kulture se med seboj bogatijo, 
razkol pa delajo različni interesi.V 
Sloveniji še vedno obstaja strah 
pred tujcem, pa čeprav je ta Slo
venec.
Hotel sem orisati, kako pomemb
no je to delo, delo z našim naro
dom, ki še živi. Potrebno bo zaži
veti z našim narodom, ki živi iz
ven naših meja.
Javne razprave sta se udeležila tu
di poslanka NSi Mojca Kucler Do
linar in poslanec NSi in predsed
nik odbora DZ za zadeve EU An
ton Kokalj.
Naslednja okrogla miza z naslo
vom "Verstva v oblikovanju in 
prihodnosti Evrope" bo v četrtek, 
19. oktobra 2006, ob 19.30.

Boštjan Grošelj, 
Madinsko-informacijski center

Muslimansko izrazoslovje

Džihad in milet
V srednjeevropskem pro

storu, kjer je veliko musli
manov, se muslimansko 

izrazoslovje uporablja tudi v 
vsakdanjem življenju. Tako 
srečujemo med Nemci, Holand
ci, Francozi in Španci besedi 
džihad in milet, tudi v vsakod
nevnem pogovoru, uporabljajo 
pa jih tudi po časopisih in re
vijah.
Džihad danes izvajajo teroristi in 
je uperjen proti "slabim" musli
manom kot tudi proti drugover
cem. Morda se še spominjate, 
kako je džihad "kosil" okrog leta 
1980 v osemletni vojni med Ira
nom in Irakom in terjal nad mi
lijon dvesto tisoč življenj.
V času preroka Mohameda so 
muslimani dali premaganim po
ganskim ali krščanskim vla
darjem na izbiro, ali sprejmejo 
islam ali pa plačajo poseben da-

slimani so sprejeli islam, da so se 
tako rešili te verske in tudi politič
ne diskriminacije. V državah, kjer 
je islamska zakonodaja, ki jo ime
nujemo "ŠERIAT, tudi ŠERIA, to 
pretežno velja v veliki meri še da
nes. (Izraz šeriat pomeni bes, tako 
razlago dobimo v slovarju turciz
mov. Medtem ko se v evropskih 
slovarjih tolmači kot musliman
ski verski pravni predpis.Tako 
imamo šeriatsko pravo in šeriat- 
ska sodišča.) Ta oblika džihada se 
po zmagi muslimanov preime
nuje v MILET in je nekakšna disk
riminirana diktatura.
Pred seboj imamo te pojme: 
"DŽIHAD, ki pomeni pri musli
manih sveto vojno, DŽIZJA, da
vek, ki izhaja iz džihada, ŠERIA ali 
ŠERIAT, kar je muslimansko pra
vo - šeriatsko pravo - šeriatsko so
dišče in besedo MILET, dajatev, ki 
jo nemusliman plačuje muslima-

vek, če želijo ohraniti svojo vero. 
Če so obe možnosti zavrnili, so 
jim napovedali DŽIHAD, sveto 
vojno. Muslimanski verniki so 
prepričani, da imajo kot zmago
valci po džihadu pravico za
sužnjiti ali celo umoriti nemusli- 
mane. Temu pa so se bili pri
pravljeni odpovedati, če so jih po
raženi nemuslimani sprejeli za 
"zaveznike". Tako so takšni ne
muslimani, ki so bili poraženci v 
vojski ali pri osvajanju, ostali brez 
državljanskih pravic. Plačevati so 
morali dodani davek, ki so ga 
imenovali DŽIZJA. Poleg tega so 
se morali tudi oblačiti drugače 
kot muslimani, da so bili takoj 
prepoznavni. Skoraj do propada 
turškega imperija je to veljalo tu
di na Balkanu. Tam so ta davek 
imenovali MILET. Mnogi nemu-

nom  po muslimanskem pravu 
(šeriatu), da ga varujejo."
Zato danes besedi džihat in milet 
uporabljamo ob primerjavi 
takšnih in drugačnih izmih 
(fašizem, komunizem ...), ki so 
oblikovali našo zgodovino v 
zadnjem stoletju. Ko danes zgo
dovina počasi, a vztrajno razkriva 
resnico o dogajanjih v zadnji voj
ni in po njej, marsikoga marsikaj 
zaboli. Ljudje pa, ki so jim takšni 
in drugačni miti, ki so jih obliko
vali »izmi«, pomagali ne samo, da 
so tedaj lepo živeli, ampak so v 
teh polpreteklih izmih imeli 
občutek večvrednosti z vla
danjem in so zato zakrivali takšna 
in drugačna hudodelstva, so 
upravičeno primerljivi z musli
manskim džihadom ali miletom.

Ambrož Kodelja

Slovenska konferenca SSK
Javni razpis: "Številčnejše 
slovenske družine 2006"
Slovenska konferenca SSK se  zavzema za povezovanje Slovencev, 
ohranjanje slovenske samobitnosti, krepitev slovenstva in narodne 
enotnosti. Hkrati se  zavzema tudi za posebno varstvo otrok in 
družine, zato z zaskrbljenostjo spremlja podatke o upadanju števila 
rojstev med Slovenci. 20.9 .1997 sm o se  na zboru Slovenske 
konference v Kranju odločili, da bomo vsako leto na razpis 
prijavljene številčnejše slovenske družine obdarili, staršem  pa 
podelili javna priznanja.

Pogoji za prijavo na razpis za najštevilčnejšo slovensko družino so:
- podpisana izjava staršev o slovenskem državljanstvu staršev in 
otrok
- družina je v preteklem koledarskem letu z novorojenčkom štela 
še s t ali več otrok
-vsaj polovica družinskih članov še  ni polnoletna
- prijave morajo prispeti v našo pisarno do 10. oktobra 2006. 
Ves razp isn i m a te ria l je  m ogoče najti na sp le tn i s tra n i 
www.slokongres.com. Prijave pošljite na: Slovenska konferenca, 
Cankarjeva cesta 1/IV, 1000 Ljubljana, Slovenija s pripisom: 
“Slovenska družina 2 0 0 6 ”. Za vse informacije smo Vam na voljo 
na telefonski številki 0124-28-552 ali na e-naslovu ssk@siol.net.
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Kratke
Abonmajska sezona SSG v Gorici
Slovensko stalno gledališče razpisuje tudi v Gorici abonm a za 
gledališko sezono 2 0 0 6 /0 7 , ki jo prirejajo SSG iz Trsta, Kulturni 
dom Gorica in Kulturni cen ter L. Bratuž. Abonma obsega še s t 
predstav, od katerih so  štiri produkcije SSG in dve gostovanji 
(SNG Balet Maribor in Bonawentura Teatro Miela-Mittelfest 
2 0 0 6  s  Paolom Rossijem). Torkova in gostujoča predstava 
bosta opremljeni z italijanskimi nadnapisi. Predstave bodo v 
Kulturnem domu (ul. I. Brass 20), Kulturnem centru L. Bratuž 
(Drevored XX. sep tem bra 85) in v gledališču Verdi v Gorici. 
Vpisovanje abonm ajev poteka v Kulturnem domu v Gorici vsak 
delavnik od 10. do 13. in od 16. do 18. ure. Dosedanji abonenti 
lahko potrdijo svoj sedež  do torka, 10. oktobra. Redni vpis 
abonm ajev bo potekal od 11. oktobra dalje. Mladi do 26. leta 
in upokojenci nad 65. letom imajo popust. Abonente, ki vpišejo 
oz. potrdijo  ab o n m a  do 13 . t.m ., si bodo lahko ogledali 
monokomedijo Annibala Ruccella, ki bo v Kulturnem domu v 
Gorici v petek, 13. oktobra, ob 2 0 .3 0  po znižani ceni 1 ,00 
evro. Prva predstava v abonm aju (Red A in B) bo v soboto, 4. 
novembra 2006 , v gledališču Verdi, in sicer Evripidova tragedija 
Bakhantke v režiji Vita Tauferja.
Podrobnejše informacije dobite na uradu Kulturnega dom a 
(tel. 0 4 8 1  3 3 2 8 8 ) . A bonenti SSG bodo imeli pop u ste  pri 
nakupu vstopnic izvenabonm ajskih predstav  in koncertnih 
večerov v Kulturnem domu v Gorici.

Slovenska skupnost o mirenskem letališču
Goriško pokrajinsko  ta jn iš itv o  S lovenske  sk u p n o sti ima 
imenovanje župana Brancatija na predsedniško m esto družbe 
“A ereoporto di Gorizia” za zelo važen korak za dokončno 
ovrednotenje celotne površine, na kateri leži mirensko letališče. 
Težko si lahko zamislimo drugačno prihodnost za to lokacijo, 
ki ne bi bila povezana s  turističnimi poleti in prostim časom . To 
še  posebno v perspektivi čezm ejnega turističnega razvoja, ki 
zadeva občini Nova Gorica in Šempeter-Vrtojba. V tem  smislu 
SSk meni, da le subjekt, kot je  občina, na teritoriju katere leži 
ta k a  lokacija , lahko  na najbo ljši nač in  n a jd e  p rim erno  
n a m e m b n o s t  in razvojno  p e rsp e k tiv o , ki b o s ta  najbolj 
odgovarjali novim zahtevam . SSk meni tudi, da bo Brancati 
znal vključiti v upravni svet družbe bližnjo občino Sovodnje ob 
Soči, na teritoriju katere se  nahaja dobra polovica letališkega 
ob m o čja , kot tud i v sak o  čezm ejn o  s tv a rn o s t,  ki bi bila 
pomenljiva pri načrtovanju vključitve letališča med t.i. objekte 
“city port”, ki predstavljajo prihodnost manjših letališč.

Zasedanje občinskega sveta v Sovodnjah
Svetniška skupina Združeni-Sovodnje ob Soči je  na zadnjem 
zasedanju  sovodenjskega občinskega sveta 26 . sep tem bra 
postav ilo  nekaj pripom b na redno  p rev e rjan je  sp lo šn ih  
proračunskih ravnovesij in stan ja  uresničitve programov, kijih 
je  v obravnavo in odobritev predstavila občinska uprava. Poleg 
nekaterih formalnih pripomb glede izpopolnjevanja poročila 
so  se  pripombe tikale izvajanja programov oz. predvsem tistega 
dela, ki se  tiče naložb. Razen programa, ki zadeva šport in 
socialo, ostali programi investicij (občinska stavba, razsvetljava, 
ceste) ostajajo  na relativno nizkem odstotku, kar pa lahko 
privede v prihodnje do zm anjšanja kvalitete občinskih uslug. 
G lede n ač rta  o razširitvi o b rtn e  co n e  v M alnišču, zaradi 
katerega je  bila pripravljena sp rem em ba k regulacijskem u 
načrtu, je  svetniška skupina Združeni opozorila na problem 
cestnih povezav. Čeprav se  opozicija z razširitvijo strinja, kakor 
tudi s  tem , da je  pri tem  povezana tudi m etanizacija Peči, 
ugotavlja, da so povezave štradalte s  pokrajinskim in državnim 
cestn im  om režjem  neprim erne za kam ione. V tem  sm islu 
opozicija pričakuje od občinske uprave prim erne posege, saj 
gre predvsem  za varnost na cestišču.
Na koncu zased an ja  je  opozicijska skupina predstavila še  
nekatere  interpelacije, ki so se  tikale vidljivosti slovenskih 
program ov Rai, nove sp re m e m b e  regu lacijskega n ač rta , 
m irenskega le tališča , s la b eg a  s ta n ja  ekoloških otokov in 
n ek o n tro lira n eg a  o d la g an ja  sm e ti (zlasti pred  občin sko  
telovadnico in v Potoku), izobešanja zastav na šolskih stavbah 
ter novega urnika š o la b u s a ./  Združeni -  Sovodnje ob Soči

Tečaj transkripcije gotice
Kdor prelistava zgodovinske vire v knjižnicah in arhivih, se  
gotovo srečuje pri tem  tudi z dokumenti, ki so pisani v gotici. 
Branje takih besedil je  seveda težavno in zahtevno, saj te  
pisave skoraj nihče več ne pozna. Zato goriško Inštitut za 
d ru ž b e n o  in v e rsk o  zg o d o v in o  p rire ja  te č a j  b ra n ja  in 
transkripcije tekstov iz 19. stoletja v gotici. Kdor želi, se  lahko 
prijavi na tajništvu Inštituta (Ul. Sem inario 7 v Gorici, tel.-faks 
0 4 8 1 5 3 0 3 9 2 , e-pošta istitutodistoriasociale@virgilio.it).

Akcija za kip Simona Gregorčiča v Gorici
Odbor Slovenske konzulte pri goriški 
o b č in i,  S lo v e n s k e  k u ltu rn o -  
g o s p o d a r s k e  z v e z e , S v e ta  
s lo v e n s k ih  o r g a n iz a c i j ,  Z veze  
slovenske katoliške prosvete, Zveze 
s lo v e n s k ih  k u ltu rn ih  d ru š te v ,  
Kulturnega cen tra Lojze Bratuž in 
Kulturnega dom a sporoča, da bo v 
s o b o to ,  2 1 . o k to b ra ,  p riš lo  do  
postavitve doprsnega kipa Simona 
G regorčiča v goriškem  Ljudskem 
parku, ki g a je  izdelal Silvan Bevčar. 
Odbor s e je  odločil za akcijo zbiranja 

finančnih sredstev  in poziva ljubitelje “goriškega slavčka”, naj 
prispevajo v ta  nam en.
Sredstva s e  zbirajo v jutranjih urah v prostorih Kulturnega 
dom a in Kulturnega centra Lojze Bratuž v Gorici.

PD STANDREZ Abonma ljubiteljskih gledaliških skupin

Preženimo sivino vsakdana
s komedijo!
Ko se trgatev bliža koncu in 

se začenjajo ob večerih 
pojavljati jesenske megli
ce, se otožnost rada prikrade v sr

ce. To neljubo obiskovalko bo 
vsakdo lahko uspešno pregnal, če 
se bo udeležil predstav, ki jih je za 
letošnji abonma ljubiteljskih gle
daliških skupin Štandrež 2006 - 
že šestič na sporedu! - odbralo 
Prosvetno društvo Štandrež. Neo- 
mahljivi člani PD Štandrež, s 
predsednikom Markom Braj
nikom in Božidarjem Tabajem, 
predanima služabnikoma zahtev
ne modrice Talij e na čelu, nam z 
nizom petih komedijskih večerov 
v družbi »starih« znancev ali no

vih prijateljev iz ljubiteljskih gle
daliških krogov zagotavljajo ve
dre jesenske in zimske dni.
Smeh na ustnicah bo zaigral že v 
nedeljo, 8. oktobra, ko bo v žu
pnijski dvorani Anton Gregorčič
v Štandrežu gostoval Ta bol' tea
ter KPD Josip Lavtižar iz Kranjske 
Gore in predstavil komedijo Ya- 
smine Reza Moški art. Drugo 
srečanje s komedijo bo 5. novem
bra, ko bodo igralci DPD Svoboda 
Loška Dolina -  Stari Trg uprizori
li komedijski splet Raya Cooneya 
Pokvarjeno. V nedeljo, 26. no
vembra, se bodo k nam vrnili 
zmeraj dobrodošli gostje Amater
skega gledališkega društva Kon-

trada iz Kanala, ki bodo pod režij
sko taktirko Staneta Lebana, 
upokojenega člana SNG Nova 
Gorica (kako naj pozabimo nje
gove služkinje Mary v Ionescovi 
Plešasti pevki?), uprizorili delo 
Antona Ingoliča Krapi.
V prijetnem spremstvu igralske 
skupine (KUD) Drežnica se bodo
v nedeljo, 10. decembra, še gle
dalci veselo odpravili na lov ob 
iskrivi komediji Georgesa Fey- 
deaua Gospod gre na lov. Pisane 
komedijske rože bodo v šopek po
vezali, po že ustaljeni navadi, do
mači igralci dramskega odseka 
PD Štandrež, ki bodo v nedeljo, 
21. januarja 2007, (premierna 
uprizoritev bo v soboto, 20. ja
nuarja 2007, ob 20. uri) uprizori
li svoj novi trud, in sicer kome
dijo Dušana Kovačeviča Balkan

ski špijon. Po odrskih poteh jih 
bo že tretje leto zapored vodil 
Jože Hrovat, član SNG Nova Go
rica, ki je vešče poprijel za režij
ske vajeti, potem ko mu jih je po 
uspešnem tridesetletnem vo
denju prepustil režiser Emil 
Aberšek.
Vse predstave bodo v župnijski 
dvorani A. Gregorčič v Štandrežu 
ob 17. uri, le v nedeljo, 10. decem
bra, bo predstava ob 18. uri. Cena 
abonmaja za pet predstav znaša
22.00 evrov, znižana 15,00 evrov; 
vstopnice za posamezne predsta
ve so po 6,00 evrov, znižane pa
4.00 evre. Popust imajo študentje, 
odrasli nad 70 let, društvene sku
pine in družine. Za podrobne 
informacije, nakup abonmaja in 
vstopnic se lahko obrnete na 
Božidarja Tabaja tel. 0481 20678. 
Abonma in vstopnice si lahko pri
skrbite tudi v Katoliški knjigarni v 
Gorici in v župnijskem domu v 
Štandrežu v nedeljo, 8. oktobra, 
od 11. do 12. ure.

Iva Koišič

Projektu Štandrež

Za boljši razvoj 
in lepše življenje!

N a sedežu deželnega 
sveta v Trstu je bil se
stanek  m ed o d b o r
n ikom  za krajevne uprave in  

m ed n a ro d n e  odnose  Fran
com  Iacopom , gorišk im  žu 
p an o m  V itto riom  Branca- 
tijem  in  deželnim  svetnikom  
SSk M irkom  Špacapanom  o 
Projektu Štandrež. Slednjega 
[e prip rav il rajonsk i svet iz 
Štandreža in  izhaja iz zamisli, 
ki je nastala na  posvetu. Le-

tega je isti rajonski svet orga
niziral na sedežu SDAG v Go
rici ob lanskem  praznovanju 
sv. Andreja. Štandreški p red
sednik M ario Brescia je v tem  
času pripravil seznam  javnih 
posegov, ki bi om ogočili tej 
predm estni četrti boljši razvoj 
in  ugodnejše  življenjske p o 
goje, s p rim ern im i u rb a n i
stičnim i posegi. Sklop načr
to v an ih  del je dob il im e 
Projekt Štandrež, našel je ab

so lu tn o  p o dporo  pri 
goriškem  županu Brancatiju, 
ki ocenjuje poseg kot nu jn o  
potreben  za štandreško prebi
valstvo. Projekt uživa podpo
ro tud i pri deželnem  odbor
niku M orettonu  in  im a torej 
vse m ožnosti, da v dog led 
nem  času pom aga Štandrežu, 
da zaživi v boljših življenjskih 
pogojih. Z odborn ikom  Iaco
pom  sta se Brancati in  Špaca
pan  strinjala, da so nekateri 
posegi kratkoročni in  takoj iz
vedljivi, s poseganjem  po fi
nan c iran ju , ki ga nud ijo  
deželn i zakoni, d rug i pa se 
op ira jo  bolj na  evropsko 
zakonodajo  in  na  čezm ejna 
sredstva, ki so n am en jen a  
tak im  n ačrto m . P riso tn i so

sklenili, da bodo  že v 
p rih o d n jem  p ro raču n u  dali 
p red n o st u red itv i o beh
vaških  trgov in  parkirišč ter 
da bodo  za prihodn je  triletje 
vključili goriško občino  m ed 
pre jem nike  sredstev za čez
m ejne  posege, kakršna sta 
npr. ureditev  kolesarskih stez 
in  naravoslovne poti ob Soči 
te r posodobitev  grezničnega 
om režja. O Projektu Štandrež 
in  o o d lo čen ih  posegih  za 
p rih o d n je  leto bo govor na 
b ližn jem  posvetu  ob praz
n iku  vaškega zavetnika, ki ga 
bo  tu d i letos p rired ila  štan- 
dreška vaška skupnost in  na 
katerem  bosta Iacop in  Bran
cati p redstav ila  posege v 
p rihodn jem  letu.

murnm Predvajanje diapozitivov

Prijeten spomin na 
gradove južne Češke

Skoraj n a trp an a  spodnja 
dvorana župnijskega do
m a A nton Gregorčič v 

Štandrežu je v torek, 19. sep
tem bra, bila več kot zgovoren 
dokaz, da kljub vsem  
današnjim  v irtualn im  vrago
lijam lepi in  jasni diapozitivi, 
posneti na kakšnem  zanim i- 
ven potovanju, še zmeraj prite
gujejo gledalce kot nekoč - vsaj 
v štandreški vasi. Dr. Damjan 
Paulin je v svoj fotografski apa
rat ujel štiri m ogočne gradove 
na južnem  delu Češke, ki si jih 
je v začetku septem bra ogleda
la lepa skupina štandreških iz
letnikov, ko so bili na že tradi

cionalnem  tridnevnem  poz- 
nopoletnem  izletu v organiza
ciji dom ačega društva. Da je 
bilo na tem  kratkem popoto
vanju po slovanski zemlji prav 
"luštno", so pričali sproščeni, 
nasm ejani obrazi in  vabljivi 
"kulinaričn i postan k i”, tudi 
ob dobrotah, ki so jih izletniki 
prinesli s seboj, da bi si prive
zali dušo m ed enim  ogledom  
in drugim . Z diapozitivov so 
gledalci lahko spoznali, kako 
m ogočni so ti gradovi, Rožm- 
berg, H lubuka, Orlik, Češki 
Krumlov, ki se dvigajo ob viju
gastem toku reke Vltave. Vsi so 
bili zgrajeni okoli 1. 1250 kot

varna, u trjena oporišča proti 
sovražnikom, m ed katerimi so 
bili tud i krvoločni Turki. Veči
na izmed teh gradov je bila v 
lasti plemiške rodbine Schwar- 
zenberg, ki je znala varno ja
drati v viharjih  zgodovine in 
je svoje graščine večkrat preo
blikovala, v 19. stoletju pa so 
dobili današnji videz. Povojni 
čas, z razlastitvijo in  po- 
državljenjem  jim  je odvzel 
nekdanji sijaj. Sedaj je le en 
grad v zasebni lasti, toda vsi so 
lepo restavrirani in imajo oku
sno okolico z urejenim i gredi
cami, po ln im i vsakovrstnega 
cvetja. Njihova zunanjščina je 
res m ogočna. Izletniki so 
lahko občudovali tudi njihovo 
notranjost, udeleženci torko
vega večera pa so videli le 
nekaj detajlov notran jščin  
(lončeno peč, lesen pod z geo
m etričnim i motivi, dolg hod 
nik, prepoln rogovja - lastniki

so bili pač strastni lovci -), ker 
je fotografiranje soban strogo 
prepovedano. Poleg gradov se 
je na diapozitivih bohotila  va
lovita češka pokrajina ob Vlta-
vi s polji, posejanim i z repico, 
ki jo uporabljajo kot gorivo, in 
ječm enom , iz katerega prido
bivajo zelo kakovostno pivo. 
Veliko je pivnic, poim enova
n ih  tud i po "dobrem  vojaku 
Švejku". Na diapozitivih so se 
prikazali še drugi izrezi češke 
dežele, m ed tem i tud i staro je
dro mesta Češki Krumlov s ka
tedralo sv. Vida. Današnjo po
dobo Češke je dopolnjevalo 
nekaj u trinkov  iz
srednjeveškega življenja, ki jih 
je posnel dr. Paulin na nekem 
prejšnjem  obisku te države, ko 
so ob snem anju nekega filma 
rekonstruirali nekdanji m est
ni vrvež ob kram arskih stojni
cah.

m
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Čezmejna prireditev Okusi ob meji je uspela otroke... Temu dodajmo še letal- na goriškem nebu, lepo vreme
_ I «  •  • •  V  ski m iting in vragolije pilotov in uspeh praznika je popoln!Jedi in pijača 

privabile tisoče

Kako pam etni so delavni 
predstavniki naših pro
svetnih društev iz Šte- 
verjana in Štandreža, je najbolj 

pokazal obisk, saj so njihove 
stojnice, še posebej štandreška, 
bile dobesedno oblegane! 
Podjetni odborniki so nesebič
no pekli, cvrli in pripravljali 
okusno slovensko hrano in toči
li slovensko pivo in vino ter 
tako samo polnili sicer vedno 
jokajočo društveno blagajno. 
Da se torej, samo hoteti je tre
ba! Čestitamo, saj so bili prav ti 
predstavniki slovenskih društev 
najboljši ambasadorji okusov 
ob meji s slovenskim nadihom. 
Vsakoletna prireditev goriške

občine in drugih krajev
nih ustanov Okusi ob meji 
je nam reč m inuli konec 
tedna v Gorico v dobrih 
dveh dneh  privabila več 
kot 270 tisoč obiskovalcev, 
ki so prišli, da bi kaj kupili 
in seveda se ob dobri hrani 
in pijači družili. Na razpo
lago so imeli veliko: od 
preprodajalcev starin do 
avstrijske hrane in piva, od 
srbskega pasulja in 
hrvaške, v kotlu skuhane 
mineštre, od albanskih do 
sicilijanskih slaščic, furlan
skega vina in  frika, od 
suhega sadja do sladoleda 
in seveda balončkov za
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KINOATELJE J  Vojvodinski režiser Želimir Žilnik prejel peto Nagrado Darko Bratina

Poklon optimizmu izzivalnega filmarja
Kinoatelje je 

v okviru ju
bilejnega,

XX. Film Video 
M onitorja podelil 
v četrtek, 28. sep
tem bra, peto Na
grado Darko Brati
na. Poklon viziji 
vojvodinskemu 
režiserju Želimirju 
Žilniku, izzivalne
m u in neodvisne
m u ustvarjalcu, ki 
z uporniškim  
duhom  in kritič
n im  nabojem  že 
več desetletij 
spremlja aktualno 
dogajanje, na izzi
ve družbenih  
vprašanj pa gleda z 
vedrim pogum om  in energič
nim  optimizmom.
Žilnikovi filmi "te premaknejo 
in ti odprejo oči," je v pism u s 
čestitkami režiserju ob prejemu 
goriške nagrade napisala pred
sednica slovenskih cineastov 
Maja Weiss; "zato so nekaj po
sebnega, kultnega". Na jutranji 
tiskovni konferenci je Nicolet- 
ta  Romeo v im enu združenja 
Alpe Adria Cinem a povedala, 
da bodo na tržaškem filmskem 
festivalu leta 2008 v sodelo
vanju s Kinoateljejem priredili 
poseben poklon Žilniku, s ka
terim  hočejo bolje ovrednotiti 
avtorja in njegovo vizijo tudi v 
očeh italijanskih gledalcev: 
prikazali bodo v Italiji še n e 
poznane dokumentarce, ki jih 
je filmar posnel v Nemčiji v le
tih  1974-76, in televizijske igra
ne filme iz Jugoslavije, ki jih je 
pripravil v letih 1978-80. Kino 
je učinkovito sredstvo, ki odse
va stvarnost, je povedal režiser; 
zato so film arji privilegirani, 
ker je prek tega sredstva pogled 
na našo preteklost bolj konkre
ten. Film lahko tudi sproža žive 
in konstruktivne družbene raz
prave. Po padcu socializma 
sm o bili priče večjem u obu- 
božanju ljudi v vzhodnih drža
vah, zato socialni problem i ne 
manjkajo. Težava pa je v tem, 
da kulturno politiko vodi nova 
buržuazija, ki si zapira oči pred 
to  stvarnostjo in  zato tudi 
tržišče. Kljub tem u da je sedaj 
več svobode izražanja, je kine
m atografija - paradoksalno -
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revnejša in slabša kot pred leti. 
Izjema je po Žilnikovem 
m nenju  slovenski film, saj so 
današnji avtorji zrasli s sodob
nim i sredstvi, poleg tega pa je 
Slovenija "bolj kom pakten in 
družbeno uravnovešen pro
stor, v katerem ni toliko nape
tosti in družbenih sporov kot v 
drugih balkanskih državah". 
Žilnik, ki je že v m ladih letih 
prejel ugledna evropska priz
nanja, zna biti pozoren do zgo
dovinskega in družbenega 
okolja ter se zavzema za 
m edkulturno  kom unikacijo; 
ne nazadnje prenaša svoje gle
danje na film in družbo tudi 
m ladim rodovom na akademiji 
ter v številnih delavnicah do
m a in po svetu, je zapisano v 
utemeljitvi Nagrade Darko Bra
tina. Zaradi vsega tega si je pri
služil priznanje v spom in na 
pokojnega senatorja, sociologa 
in filmskega kritika, ki je bil - je 
zvečer v dvorani Kinemaxa na 
Travniku povedal goriški žu
pan  Vittorio Brancati - za vso 
m estno skupnost pom em ben 
politični, kulturni in človeški 
lik: "S pogum om  se je tud i v 
najtežjih trenutkih zavzemal za 
dialog med Italijani in Sloven
ci ter tako napovedal to, kar je 
danes norm alno." Pokrajinski 
odborn ik  Marko M arinčič je 
dodal, da Žilnikovi filmi silijo 
gledalca, naj zavestno živi vsak
danje življenje. Navzoči so si 
ogledali igrano-dokum entarni 
film Evropa preko  plota  
(2005), v katerem filmar razkri-

ZVEZA SLOVENSKE KATOLIŠKE PROSVETE - SLOVENSKA PROSVETA 

in K R ŠČ AN S K A  KULTURNA ZVEZA

KOROŠKI KULTURNI DNEVI

Prireditve na G oriškem

- Torek, 10. 10. 2006 , ob  9.30 in 10.45
v Kulturnem centru  Lojze Bratuž v Gorici: 

lu tkovna  p r e d s t a v a  Zm aj  Baj Baj v izvedb i  SKD C elovec ;

- Četrtek, 12. 10. 2006 , ob  18. uri
v razs tavn ih  pros to rih  n a d  Katol iško k n j iga rno  n a  Travniku: 

o d p r t j e  likovne r a z s ta v e  de l  Chr is tine Ze ichen ;

- Petek, 13. 10. 2006, ob 18. uri
v Komorni dv o ran i  KC Lojze Bratuž: 

s r e č a n je  g la s b e n ih  šol

Sobota, 14. 10. 2006 , ob 20.30
v S e d e je v e m  d o m u  v Števerjanu: 

g le d a l i šk a  p re d s t a v a  Goli  p ianis t ali M a l a  n o č n a  muzika  v izvedb i  SPD 
D a n ica  iz Š en tp r im oža ;

- N edelja, 15. 10. 2006 , ob  17. uri
v goriški  stolnici:

VVolfgang A. M o z a r t  M issa  Brevis v C-duru,  izva ja jo  M eP Z  Lojze Bra tuž 
iz G o r ic e ,  M eP Z  Sele ,  č lan i  S lovenske  f ilharmonije  in solisti.

N a  p r o g r a m u  sta  tudi  p r e d v a j a n j e  filma Po Koroških po te h  
dr. J a n k a  Z e rz e r ja  n a  s lovenskih višjih š o lah  in o k ro g la  miza .

S o o r g a n i z a t o r j i :  Kulturni c e n t e r  Lojze  B ra tu ž ,  S lo v e n s k i  c e n t e r  z a  

g l a s b e n o  v z g o j o  Emil K om e l  in G a l e r i j a  ARS

va politični protest in življenj
ske pripetljaje preprostih km e
tov in  trgovcev ob uvajanju 
šengenskih sporazum ov na 
madžarsko-srbski meji. Na 
večeru, ki so se ga udeležili tu 
di generalni konzul RS v Trstu 
Jože Šušmelj ter deželna svet
nika Tamara Blažina in Mirko 
Špacapan, je deželni odbornik 
Roberto Antonaz povedal, da 
nas Žilnikovi film i uvajajo v 
iskanje nas samih, naših kore
nin: "To ni fikcija, to ni doku
m entarec, am pak film, poln 
poezije." Na platnu  je zaživel 
tudi film Rani radovi (Zgodnja 
dela, 1969), s katerim si je reži
ser leta 1969 prislužil zlatega 
medveda na festivalu v Berlinu:

pripoveduje pa o 
štirih m ladincih, 
ki v burn ih  časih 
kulturne, spolne 
in  drugih revolu
cij odkrivajo pre
pad m ed ideolo
gijo in stvarno
stjo.
Ena najlepših st
vari za režiserja, je 
povedal Žilnik v 
pogovoru s p red
sednikom  Kinoa- 
teljeja Alešem 
Doktoričem, je se 
približati ljudem  
in videti, kako z 
znanjem  in ust
varjalno iznajdlji
vostjo rešujejo 
vsakdanje težave. 

V trenutkih, ko so Srbijo vodili 
politiki brez vizije, so znali 
ljudje "s pogum om  in energijo 
ohran iti vero v življenje." 
Hčerka pokojnega senatorja, 
Majda Bratina je po podelitvi 
nagrade povedala, da jo je prvi 
film spominjal na očeta, ki je v 
svojih km ečkih koreninah 
večkrat našel modrost, s katero 
je reševal tudi politične vozle. 
Slovenski režiser in  dolgoletni 
Žilnikov sodelavec, Karpo Go
dina, pa je povedal, da je na
grajenec briljan ten  govorec, 
duhovit človek, spreten prav
nik, po očetu Slovenec, in "če
prav je leto dni starejši od m e
ne, ima stokrat več energije."

DD
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Abonma 
ljubiteljskih 
gledaliških skupin

PROGRAM PREDSTAV:

- Nedelja, 8.10.2006, 
ob 17. uri
Ta bol' te a te r  KPD Josip 
Lavtižar -  Kranjska Gora 
Yasmina REZA 
MOŠKI ART
komedija

- Nedelja, 5.11.2006, 
ob 17. uri
DPD Svoboda Loška 
Dolina -  Stari Trg 
RayCOONEY 
POKVARJENO
komedija

- Nedelja, 26.11.2006, 
ob 17. uri
Amatersko gledališko društvo 
Kontrada Kanal 
Anton INGOLIČ 
KRAPI
komedija

- Nedelja, 10.12.2006, 
ob 18. uri
KUD Igralska skupina 
DREŽNICA 
Georges FEYDEAU 
GOSPOD GRE NA LOV
komedija

- Sobota, 20.1.2007, 
ob 20. uri 
Premiera

- Nedelja, 21.1.2007, 
ob 17. uri
Abonmajska predstava
PD Š tand rež  - dram ski 
od sek
Dušan KOVAČEVIČ 
BALKANSKI ŠPIJON
komedija
Režija Jože HROVAT

Vse predstave bodo v župnijski dvorani 
Anton Gregorčič v Standrežu.

Inform acije, p ro d a ja  a b o n m a je v  in vstopn ic: B ožid ar  Tabaj 0 4 8 1  

2 0 6 7 8  - K atoliška knjigarna - G orica - Župnijski dom  A. G regorčič - 
Štandrež v nedeljo, 2 4 .9 .  - 1.10. - 8 .1 0  od  11. do  12. ure 

A b o n m a  5  p red sta v  2 2 , 0 0  ev ro v , z n iž a n o  1 5 ,0 0  ev ro v * ; p o s a m e z 
n e  p red sta v e  6 , 0 0  evrov, z n iž a n o  4 , 0 0  evri*
* Študenti - starejši  o d  7 0  let  - društvene skupine in družine  

V abljeni!

POD POKROVITELJSTVOM ZVEZE SLOVENSKE KATOLIŠKE PROSVETE

O bvestila
D ruštvo k rvodaja lcev  iz
Sovodenj v sodelovanju  s  KD 
Skala in pod pokroviteljstvom 
Občine organizira v soboto, 7. 
o k to b ra  2 0 0 6 ,  ob  1 7 .3 0  v 
G a b rja h  b a k la d o  za Via di 
Natale. S tart in cilj na sedežu KD 
Skala.
Stranka Slovenske skupnosti
sekcija Sovodnje vabi prijatelje 
in somišljenike na srečanje, ki 
bo v ponedeljek, 9. oktobra, ob 
2 0 .30  v dvorani v Rupi.
V ponedeljek, 9. oktobra, bo v 
Feiglovi knjižnici na Verdijevem 
korzu 51/1 , ob 1 8 .0 0  d rugo  
srečanje iz niza Pravljični utrinki. 
Pravljico Kako je  krtek klatil luno 
bo pripovedovala knjižničarka 
M artina Hum ar. S re ča n ja  so  
nam enjena otrokom od 3. do 7. 
leta z nam enom , da spoznajo 
knjižnico in vzljubijo knjige. 
P rav ljičn i u trin k i s e  bo d o  v 
letošnjem letu zvrstili š e  2 3 .1 0 ., 
6 .1 1 ., 1 2 .1 1 . in 4 .1 2 .
Tudi v  zrelih letih te lesna vzgoja 
ni o d v e č : v tr e t j i  m la d o s ti  
organizmu celo koristil! Vsakdo 
pa naj telovadi toliko, kolikor mu 
je  prav, brez prenapornih vaj! 
Š portno združenje “0LYMPIA” 
V as z a to  vab i n a  TEČAJ 
SPLOŠNE TELESNE VZGOJE ZA 
3. MLADOST. Tečaj bo potekal 
od o k to b ra  do m aja m e se c a  
vsak ponedeljek in če trtek  od 
15.do 16 .ure v telovadnici šz 
“O lym pia”, na d revoredu  XX. 
se p te m b ra  8 5 . V pisovanje in

informacije na tel. 0 4 8 1  82087  
- Mija Ušaj Češčut.

Darovi
Za Sklad M itja Čuk: 
novoporočenca Ksenija in Dino 
darujeta 2 0 0 ,0 0  evrov.

RADIO SPAZIO 103
Slovenske oddaje 
(od 6.10. do 12.10.2006)
R a d ijsk a  p o s ta ja  iz V idm a 
oddaja na ultrakratkem  valu s  
frekvencam i za Goriško 97.5,
91 .9  Mhz; za Furlanijo 103 .7 ,
103.9  Mhz; za Kanalsko dolino 
9 5 .7 ,  9 9 .5  Mhz; za sp o d n jo  
dolino Bele 98 .2  Mhz; za Karnijo 
97.4, 9 1 ,1 0 3 .6  Mhz. Slovenske 
oddaje so na sporedu vsak dan, 
od ponedeljka do petka, od 20. 
do 21. ure. Spored:
Petek, 6. oktobra (v studiu Andrej 
B a u co n ): Z A n d re je m  m ed 
popevkami, polkami in valčki. - 
Zanimivosti in obvestila. 
Ponedeljek, 9. oktobra (v studiu 
Andrej Baucon): Pop v ečer z 
Andrejem. Zanimivosti in rubrike. 
T orek , 1 0 . o k to b ra  (v s tu d iu  
Matjaž Pintar): Ali veste, da ... 
g lasbena oddaja z Matjažem. 
S red a , 1 1 . o k to b ra  (v s tu d iu  
Danilo Čotar): Pogled v dušo in 
sv e t: J e s e n s k i  h lad  p riž e n e  
taščico na vrt. - Izbor melodij. 
Četrtek, 12. oktobra (v studiu Niko 
K la n jšč e k ): Zvočni z a p is :  
P o s n e tk i z n a š ih  k u ltu rn ih  
prireditev. - Glasba iz studia 2.

Zena Jana je  našemu 
cenjenemu sodelavcu 
Nacetu Novaku povila

N A T A N A .
Veselimo se njegovega 

rojstva, Natanu p a  želimo, 
da bi zrasel v dobrega fan ta  

in moža. 
UREDNIŠTVO IN UPRAVA

PROSVETNO DRUŠTVO STANDREZ 

v a b i  n a

REDNI LETNI OBČNI
ZBOR, ki b o

v lorek , 10. ok lob ra  2 0 0 6 , 
ob  2 0 .3 0  v župnijskem  
dom u A nton G regorčič  

v S tandrežu .

N
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KULTURNI CENTER LOJZE BRATUŽ

v p  v so d e lo v a n ju  z
~  GALERIJO RIKA DEBENJAKA-KANAL OB SOČI

vabi na odprtje  razstave

Ponovno srečanje
SILVESTER KOMEL

1 9 3 1 -1 9 8 3
Razstavo bo  predstavil dr. Stane Bernik 
Glasbeni poklon Aleksander Gadžijev, k la v ir

Kulturni center Lojze Bratuž 
Č etrtek, 5 . ok tob ra 2 0 0 6 ,  ob  1 8 . uri
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Go r ig ^

Srečanja z  glasbo  2006-2007  

Vokalna skupina

VOCES CANTABILES - Anglija

Umetniški vodja 

Ronald Corp

Kulturni center Lojze Bratuž 
četrtek, 12. oktobra 2006, ob 20.30

Predprodaja vstopnic tel. 0481 531445
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Osrednja primorska slovesnost

Gregorčičeva proslava 
v Kobaridu

V nedeljo, 1. oktobra, je 
bila na glavnem trgu v 
Kobaridu veličastna 

proslava ob stoletnici sm rti Si
m ona Gregorčiča. Zbralo se je 
zelo veliko ljudi, ki so pozorno 
sledili ku ltu rn i prireditvi. 
Združeni pevski zbori so pod 
vodstvom dirigenta Marka Mu
niha odpeli vrsto najbolj zna
n ih  skladb na Gregorčičevo be
sedilo. Nastopil je tud i oktet 
Vrtnica iz Nove Gorice, poleg 
tega pa še recitatorji, m ladina 
in  otroci, ki so s petjem , 
rajanjem  in dom iselnim i pri
zori počastili pesnikov spo
m in. Sodelovala sta igralca 
SNG Nova Gorica Jože Hrovat 
in  Bine M atoh, violinistka 
Mojca Križnič, člana Igralske 
skupine Drežnica Silva Skubin 
in  M iran Skubin, m ladinski 
oder SNG Nova Gorica, učenci 
Osnovne šole iz Kobarida in 
Drežnice. Celotni program  te 
osrednje primorske slovesnosti 
so oblikovali posam ezniki in

vo iskanje boljšega sveta lahko 
strnem o v nekaj nem inljiv ih  
besed, tako živih, kot je živ on 
m ed nam i: m edsebojno
spoštovanje, odpuščanje, dom  
in dom ovina, prijateljstvo, 
sožitje z naravo, ljudm i in sa
m im  s seboj, svoboda in  seve
da kot krona vsem u ... ljubezen 
do vsega stvarstva. Seveda je k 
tem u njegovemu nenehnem u 
iskanju tistega najboljšega v 
življenju pripom ogla tudi od
ločitev za duhovniški poklic, ki 
že sam po sebi nosi razsežnosti 
transcendentalnega. Njegova 
usoda in pot sta nam  tako po
darili velikega pesnika, ki se je 
skozi trnje prebil do cveta, ki 
vedno zadehti v vsej svoji raz
sežnosti. Tako kot ima vsaka st
var dve strani, tako je tudi jav
no izpostavljanje Sim onu pri
neslo grajo in slavo... in tudi za 
takšno odločitev moraš imeti 
dovolj pogum a in modrosti, da 
preneseš posledice, ki sledijo." 
Govornik je zaključil z beseda
mi: "Duh njegov živi m ed na
mi, nas uči, opozarja in 
usmerja! Čas je že, da 
poskušam o doum eti veličino 
duha poeta po milosti božji in 
pom ena njegovega dela, dam o 
prostor v svojih srcih pravi lju
bezni, ki bo porodila spošto
vanje, spravo in  m ir m ed brati 
in osm islila naše življenje in 
bivanje."
Nedeljske proslave se je ude
ležilo več v idn ih  predstav
nikov javnega življenja. Med 
njim i so bili podpredsednik  
Državnega zbora dr. Vasja Kla
vora, vikar koprske škofije 
msgr. Renato Podberšič, pred
stavnik Ministrstva za kulturo 
RS Silvester Gabršček, 
kobariški župnik Branko Me
link in še drugi. Slovesnosti so 
se udeležili tudi nekateri Slo
venci iz zamejstva.
Negotovo vreme je prizaneslo 
z dežjem, ki bi gotovo onem o
gočil tako lepo m anifestacijo 
na prostem . Ta pom em bna 
Gregorčičeva proslava pod Kr
nom  ob značilnem  pesniko
vem  spom eniku bo ostala 
vsem v najlepšem spom inu.

AB

100 let
spomina

Z god b a  o  zap leten i zam ejski stvarnosti

Nov roman pisateljice Eveline 
Umek Hiša na Krasu

Pred kratkim  nam  je 
tržaška pisateljica Evelina 
Umek položila v roke nov 

rom an Hiša na Krasu. V njem 
se na razumljiv način spopada 
z nekaj zelo aktualnim i proble
mi, ki pestijo sodobno družbo, 
vključno z nekaterimi specifič
nimi, ki jih doživlja slovenska 
zamejska skupnost. Zgodba se 
začne z razgrinjanjem  za da
našnji čas tako pogostega in ti
pičnega zakona, v katerem 
spričo vsakršnih drugih obvez
nosti ni prave komunikacije ter 
ljudje v njem  živijo drug ob 
drugem, ne pa drug z drugim, 
in si tako počasi postajajo tujci. 
Ženi je, seveda, odrejena predv
sem gospodinjska vloga, m ed
tem  ko partner izgoreva na de
lu. V našem prim eru kot reži
ser, najprej na televiziji in  po
tem  v oglaševalski agenciji, to 
je v svetu lažnega blišča, 
vsakršnih ambicij, zdravih in 
bolnih , prerivanja in  spletk, 
kjer je vse dovoljeno. Tudi 
prešuštvo in nem oralno boga
tenje ter vse, kar je s tem  pove
zano. Vse v znam enju brezob
zirnega povzpetništva in uži- 
vaštva. Kar vse je pospešeno 
pripeljalo do pravega raz
dejanja zakona ter zaznamova
lo njegove člane z vsakršnimi 
travmami, celo tragičnimi po
sledicami.

Vse to burno dogajanje je skraj
no boleče odm evalo v glavni 
junakinji Barbari, najprej v 
obliki velike nezadoščenosti v 
zakonu, po tragični smrti part
nerja pa v obliki bolečega spoz
nanja, da je bilo njuno življenje 
ena sama velika laž. Spoznanje, 
ki je dolgo kljuvalo v njej in se 
je zaradi njega zapredala v 
pajčevino samoobtoževanja, 
strupenih očitkov in  m račnih 
misli, ki so se razraščale v njej 
kot rakaste metastaze, ter je z 
njim i obrem enjevala tud i 
otroka. Potreben je bil daljši čas 
in katarza, da bi si počasi "z od
puščanjem  in sprejem anjem  
preteklosti, v dobrem  in sla
bem, odprla pot v prihodnost 
in pričakovanje dobrega in le
pega, v novo življenje". In v 
tem  stanju postopnega
vračanja duševnega zdravja in 
notranjega m iru je našla pravo 
zdravilo tudi za otrokovo veliko 
stisko, ki si jo je ustvaril z 
bežanjem pred posledicami la
stnega neodgovornega dejanja. 
Uspelo ji je namreč m u dopo
vedati, da pred samim seboj, 
pred lastno krivdo in odgovor
nostjo ni mogoče nikam or 
ubežati.
V drugem delu romana pa nam  
pisateljica, prek življenjske 
zgodbe tržaškega rojaka Rudija, 
razgrne nekatere boleče vidike

zamejske stvarnosti. Šestdese
tletn i strojni inženir, ki je po 
ponesrečeni ljubezenski zgod
bi ostal samski, je po tridesetih 
letih uspešnega službovanja pri 
Fiatu in  bivanja v Turinu m e
nil, da je zadovoljen s svojim 
življenjem. S trdim  delom se je 
namreč prebil med bele ovrat
nike ter je postal m aterialno 
dobro "situiran", kar je tudi bil 
njegov glavni življenjski cilj. 
Slovenstvo je potisnil ob stran. 
Z odhodom  v Turin je tudi sicer 
želel ubežati moreči zamejski 
stvarnosti, polni vsakodnevnih 
bojev, doživetih krivic in 
grenkih porazov. Ni sicer postal 
Turinčan, vendar je nekje našel 
svoje mesto, predvsem  med 
ostalimi številnimi priseljenci. 
Vendar zgolj kot "prijazno 
sprejet tujec, s katerim pa nihče 
ni delil svojih skrbi, dvomov in 
težav." Z vprašanjem lastne pri
padnosti se ni begal, dokler ni 
po sm rti staršev padla nanj 
skrb, da razčisti status propa
dajočega praznega dom a 
staršev, ki ga je nameraval pro
dati, predvidom a italijanskim 
m eščanom iz Trsta, ki naravno
st hlastajo po dom u na m irnem  
podeželju. Z vračanjem na Kras 
pa so se v njegovo zavest povr
nili vsi problemi, ki jih je poti
skal stran oz. za katere je mislil, 
da jim je ubežal. Z namerava

no prodajo doma je namreč izz
val strupene očitke sosedov, ki 
so ga gledali, kot da jih namera
va izdati. Na zanem arjenem  
grobu staršev pa se je počutil, 
kot da stoji pred očitajočim i 
sodniki. Z vso ostrino se je začel 
spraševati, kam  sploh spada, 
kje m u je mesto. Sledilo je 
usodno srečanje z Barbaro, ki je 
po golem naključju prišla s tele
vizijsko ekipo snem at 
etnološko zapuščino njihovega 
doma, kar ni potrebovalo no 
benih  odvečnih besed, ker je 
zadoščal "pogled, ki se za hip 
utrne in  pošlje drugem u spo
ročilo." Oba dogodka sta opra
vila svoje, Rudi je spet našel sa
mega sebe in oba skupaj sta si 
utrla pot v novo življenje. 
Zgodba je vtkana v današnji čas 
in tako doživljamo skozi njo tu 
di burna leta razpada nekdanje 
skupne jugoslovanske države, 
nastanek novih, tranzicijo in 
zapleteno zamejsko stvarnost. 
Vključno z grenkim  spoz
nanjem, kako slabo se poznata 
zamejski in matični del sloven
ske narodne skupnosti. 
Človeški liki so prim erno 
psihološko osvetljeni in pre
pričljivi. Jezik je dovolj bogat, 
tekoč in berljiv. Ob pom em b
nih  sporočilih knjige, ki bralca 
spremljajo tudi še potem, ko jo 
odloži, daje avtorica z njo tudi 
svoj novi pom em bni prispevek 
k temu, da bosta z izginjajočo 
mejo ločena dela narodnega te
lesa vendarle počasi zaživela 
drug z drugim. Kot to že dolgo 
počne sama avtorica s svojim 
življenjem in delom.

Milan Gregorič

Kratke

Za naš jezik
Smo že tako daleč?
Jezikoslovci trdijo, da ni nič tragičnega, če v jezik vdirajo (v 
ne preveliki količini, seveda!) tuji izrazi, posebno če jih 
domači jezik potrebuje, ker jih sam nim a ali jih ne zna 
ustvariti. Hudo pa je, kadar jezik zgublja svojo strukturo 
pod vplivom tujega jezika. Včasih se sprašujem, ali se nam, 
Slovencem v Italiji, mogoče že ne dogaja, da načenjam o 
strukturo naše slovenščine z napačno uporabo predlogov.

Včasih berem o v časopisu podobne stavke: Bil je zelo  
polem ičen z  m ojim  stališčem, nam esto pravilno: Bil je zelo 
polemičen do mojega stališča. Zakaj? Kadarkoli 
zavzamemo neko stališče, ga zavzamemo do česa, zato 
bom o sicer reklli: Ostro je polemiziral z mano (lahko bi 
tudi rekli: Kregal se je z mano), vendar to velja v odnosu do 
osebe, ne pa do stvari, pojmov ali misli, saj s stvarmi, 
pojmi, mislimi se ne kregamo in ne polemiziramo, ampak 
im am o do njih tak ali drugačen odnos.

Zato niso pravilni stavki: naš odnos s knjigo, s pisanjem, s 
poučevanjem  je problematičen, ampak se glasijo pravilno: 
naš odnos do knjige, do pisanja, do poučevanja je 
problematičen.

skupine s Primorskega. Režiser 
je bil Emil Aberšek.
Slavnostni govornik na prosla
vi je bil kobariški župan Pavel 
Gregorčič, pesnikov daljnji so
rodnik. V svojem govoru je

podčrtal pom en in karakteri
stike Gregorčičeve osebnosti, 
njegovo pesniško veličino ter 
globoko narodno in duhovno 
sporočilnost njegove poezije. 
Med drugim  je dejal: "Simono-

Pokrajinski muzeji v  Gorici /  Palača Attems- 
Petzenstein: Od Gorice do turškega cesarstva
Na sedežu  Pokrajinskih muzejev v Gorici, v palači Attems- 
Petzenstein na Komu (trg de Amicis, 2), je  bilo v četrtek, 28. 
septem bra, odpr
tje  raz s tav e  Da 
Gorizia alTimpe- 
ro ottom a no. An
tonio Lasciac ar- 
chitetto. Fotogra- 
fie dalle collezio- 
ni Alinari (Od Go
rice do turškega 
c e sa rs tv a . Arhi
t e k t  A nton  La- 
ščak. Fotografije 
iz zbirk Alinari).
Pred odprtjem so 
časn ikarji imeli 
srečanje s kusto
so m  r a z s ta v e  
prof. Eziom Go- 
dolijem in pred
stavnico fundaci
je  A linari iz Fi
renc Paolo de Po
lo.
Na ogled je  160 fotografij arhitekta Antona Laščaka (Gorica 
1 8 5 6  - Kairo 1946), ki s e je  po diplomi na dunajski Politehniki 
v začetku osem desetih  let 19. stoletja odpravil v Egipt. V afriški

d e ž e l i ,  ki je  
ta k ra t pripadala 
turškem u cesa r
s tv u , je  L aščak  
doživel tud i vrh 
svoje kariere, ko 
j e  bil m ed  le ti 
1 9 0 7  in 1 9 1 4  
im e n o v a n  za 
nače ln ik a  dvor
nih palač. V rod
nem  m estu pa je 
z a p u s ti l le dve 
d e li ,  in s ic e r  
vodnjak pred cer
kvijo Svetega Ro
ka v Podturnu in 
p a  Vilo na 
Rafutu, po kateri 
p ravzaprav  tudi 
slovi.
R azstavljene fo
tografije so  zve

čine prvič na ogled javnosti. S fotografskih posnetkov bomo 
spoznali pom em bnejša Laščakova predvsem  egiptovska dela, 
ki se  slogovno navdihujejo v historicizmu in v muslim anski 
arhitektonski tradiciji.

Nova predavanja in razprave 
v Goriškem muzeju
V Goriškem muzeju v gradu Kromberk poleg upravljanja in 
izpopolnjevanja zgodovinskih zbirk in d rugega gradiva, ki 
prikazujejo oz. ponazarjajo preteklost Goriške, skrbijo tudi za 
obravnavo raznih tem  iz prejšnjih obdobij. Že več let prirejajo 
predavanja in razprave na visoki strokovni in tudi znanstveni 
ravni. Izvajanja predavateljev in drugih avtorjev razprav, pa tudi 
o b isk o v a lc ev  m uzej re d n o  in v ce lo ti ob jav lja  v svojih  
publikacijah.
V novi sezoni predavanj je  bila najprej gostja Katja Jerm an, 
mlada raziskovalka in etnologinja iz znanstvenoraziskovalnega 
s r e d iš č a  S lo v e n sk e  a k a d e m ije  z n a n o s ti  in u m e tn o s ti .  
Obravnavala je  svoje poglede in m nenja o Novi Gorici, m estu, 
ki s e  h itro  razvija, kar vzbuja tu d i z a n im a n je  in o c e n e  
zgodovinarjev in raziskovalcev z raznih področij.
Novo predavanje je  bilo v torek, 26. sep tem bra. Zgodovinarka 
in raziskovalka Neva Makuc z zgodovinskega inštituta Milka 
Kosa je  ob ravnavala tem o  z naslovom  D ante Alighieri in 
slovensko ozemlje. /  M.
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V Ljubljani predstavili zborovsko  zbirko

Čej so tiste stezice
T / ” rščanska 
1 ^  kulturna 

A V z v e z a  iz 
Celovca in Javni 
sklad RS za kul
turne dejavnosti 
sta pred kratkim 
izdala zbirko 
zborovskih sk
ladb, ki nosi na
slov Čej so tiste 
stezice. Gre za 
priredbe in obde
lave rožanskih 
ljudskih pesmi za 
mešani zbor, ki jih je uredil 
Mitja Gobec. Na predstavitvi v 
Ljubljani, 29. septembra, je 
urednik povedal, da sega nasta
nek zbirke v zgodnja devetdese
ta leta prejšnjega stoletja, ko sta 
z Lajkom Milisavljevičem začela 
popisovati in zbirati priredbe 
rožanskih ljudskih pesmi. V so
delovanju s Krščansko kulturno 
zvezo in pod vodstvom dr. 
Janka Zerzerja so prepoznali 
232 skladb kot prave rožanske 
pesmi. Gobec je pri izbiri 106

Čej so tiste stazice
skladb za objavo 
upošteval različ
nost naslovov in 
napevov, ponaro
dele um etne sk
ladbe in skladno
st vsebine pesmi 
z izbrano pevsko 
zasedbo. Zbirka 
je posvečena pev
cu, dirigentu in 
zbiralcu ljudskih 
motivov Lajku 
Milisavljeviču, ki 
je leta 2002 pre

rano um rl v prom etni nesreči 
na poti na Koroško, s katero je 
bil nad trideset let tesno pove
zan in aktivno vpleten v njeno 
slovensko kulturno in 
umetniško stvarnost. Na pred
stavitvi so spregovorili še direk
tor Javnega sklada Igor Teršar, 
Nužej Tolmajer, ki je sodeloval 
pri zbiranju gradiva, in  tajnik 
KKZ Andrej Lampichler. Vsi so 
podčrtali pom em bnost zbi
ranja in objavljanja ljudske pe
smi in sploh ljudskega izročila.

Izlet v  Slovenijo

Concordia et Pax 
v Ljubljani

Srečanja z glasbo 2006-2007 /  Carmina Slovenica v Gorici

Spoznavanje glasbenih poti 
prvobitnih vzgibov

Združenje Concordia et Pax, 
ki si prizadeva za sodelo
vanje in sožitje med Slo

venci in Italijani ter za mir in 
spravo predvsem glede na do
gajanja v drugi svetovni vojni in 
tudi po njej, prireja vsako leto v 
začetku jeseni potovanja Po po
teh spomina in sprave. Letos je iz
bralo Ljubljano. Večja skupina 
udeležencev, Italijanov in Sloven

cev, se je 29. septembra odpeljala 
v slovensko prestolnico; najprej je 
obiskala Gramozno jamo, kjer je 
italijanska okupacijska vojska v le
tih 1941- 43 usmrtila 141 Sloven
cev. Med žrtvami je bilo največ 
talcev. Ob spomeniku, postavlje
nem žrtvam nasilja, so položili 
venec in zmolili za pokojne, za 
vojake, padle v vseh vojnah, in za 
mir v svetu ter za vse, ki si priza
devajo za spravo in odpuščanje.

Spregovorila sta predstavnik lju
bljanske Zveze borcev in društva, 
ki skrbi za spomenike druge sve
tovne vojne, Janko Keberle, in go- 
riški župan Vittorio Brancati, ki je 
izpostavil, da se spravna pot, ki se 
začenja v krajih tragičnih do
godkov, kot so Gramozna jama in 
drugi, mora nadaljevati in konk
retizirati tudi na mednarodni 
ravni. Sledil je obisk pokopališča 

italijanskih 
vojnih ujet
nikov iz pr
ve svetovne 
vojne, ki so 
umrli v Lju
bljani in 
okolici, kjer 
so bili v av
strijskih ta
boriščih. Na 
tem pokopa
lišču, na Za
lah, je 1543 
križev z ime
ni italijan
skih

vojakov. Predstavniki Združenja 
so obiskali tudi Cekinov grad v Ti
voliju, kjer ima svoje prostore Mu
zej novejše zgodovine Slovenije 
in v katerem je bila pred kratkim 
urejena dokumentarna razstava o 
žičnem obroču okrog Ljubljane, 
ki ga je leta 1942 postavila ita
lijanska okupacijska vojska. Spo
minske svečanosti se je udeležil 
tudi goriški pokrajinski odbornik 
Marko Marinčič.

Simon Gregorčič ob 100-letnici smrti

Napis na vinskem sodu 
Le pij me vsakteri; 
a, bratec, poprej 
moč nog in možgan si premeri, 
potem pa kozarce si štej.

(Reki)

Srečanja z glasbo 2006-2007

Koncertni zbor Carm ina 
Slovenica, ki je v sobo
to, 30. septembra, s sijaj
n im  nastopom  odprl novo se

zono Srečanj z glasbo v 
goriškem  K ulturnem  centru  
Lojze Bratuž, upravičeno sodi 
m ed vodilne ansam ble v sve
tovnem  zborovskem gibanju. 
Za sabo im a dolgo tradicijo, 
nastopil pa je že na najugled
nejših odrskih deskah v Slove
niji, skoraj vseh evropskih 
državah, ZDA, Srednji in Južni 
Ameriki, Rusiji, Kanadi, Afriki, 
na Japonskem  in Kitajskem 
itd., udeležil se je številnih

m ednarodn ih  projektov, n a 
tečajev in  tekmovanj, snemanj 
za radijske in  televizijske p o 
staje, izdal je osem zgoščenk in 
vsakokrat požel odlične odzi
ve glasbenih strokovnjakov in 
kritikov ter najvišja odličja, ki 
pričajo o izvrstnem  ugledu se
stava.
K orenine "pojava" C arm ina 
Slovenica segajo v čas pred več 
kot 40 leti, ko je na Štajerskem 
nastal C entraln i pevski zbor 
M aribor (kasneje M ladinski 
pevski zbor Maribor), ki ga je 
ustanovil Branko Rajšter, m u 
postavil čvrste tem elje in ga 
vodil 25 let. Zbor je km alu zra
sel v najuspešnejši m ladinski 
zbor v Sloveniji. Iz njegovih vr
st je izšla cela vrsta dobrih gla
sbenikov in  pedagogov, m ed 
njim i tudi Karmina Silec, ki je 
leta 1989 prevzela zbor in m u 
z novim  pristopom  dala novo 
kvaliteto in  prepoznavno 
identiteto. S svojo intelektual
no radovednostjo in  ustvarjal
no strokovnostjo, pa tudi oseb
no  karizmo je v vokalno gla
sbo vnesla svežino, odprla n o 
ve prostore izraza, prepričljivo
sti, intenzivnosti doživljanja in 
komunikacije. Z inovativnim i 
posegi je vokalni glasbi razpr
la prostor h kom pleksnim  
večzvrstnim  um etn išk im  do
godkom . Uvedla je nov kon
cept, ki vključuje glasbo, gib, 
igro in druge odrske elem ente 
v učinkovito scensko in estet
sko enoto. Snuje posam ezne 
projekte in  jih  oblikuje kot

zaokroženo sliko. Glasovom je 
po potrebi dodana tudi ustrez
na instrum entalna spremljava. 
Odrske produkcije zadnjih let 
(npr. Scivias, Vampirabile, Stri- 
psody, Slovenski zvoki in Adie- 
mus) so nagrajeni projekti, iz
vajani na m nogih  m ednarod
nih  festivalih. Karmina Šileč je 
tudi članica strokovnih žirij in 
um etniških svetov na zborov
skih tekm ovanjih  in  revijah, 
predavateljica na zborovod- 
skih seminarjih, m ednarodnih 
konferencah in kongresih. Le
ta 2001 je prejela nagrado 
Prešernovega sklada, leta 2004

pa ugledno m ednarodno n a 
grado za prispevek stroki v sve
tovnem  m erilu - Robert Edler 
Prize - z utem eljitvijo, da "z 
um etniškim i in  še bolj s peda
goškim i dosežki dosega 
najvišjo raven kreativenaga de
la z m ladim i in  se ji priznava 
p om em bna vloga in  m očan 
vpliv na razvoj svetovnega 
zborovskega gibanja". O m eni
mo, da je hkrati um etniška vo
diteljica in  dirigentka zbora 
Carm ina Slovenica, Ansambla 
Kebatola, orkestra Chorus In- 
strum entalis in  kodirigentka 
Slovenskega projektnega zbo
ra.
Program goriškega koncertne
ga večera so sestavljali izseki 
dveh glasbeno-scenskih 
projektov. Prvi, Scivias, se
stavljajo izvirni napevi svetov
n ih  religij, trad ic ionaln ih  iz
ročil in  p rvo tn ih  verovanj. 
Človeštvo od nekdaj priznava 
nenavadno m oč zvoka, glasu 
in glasbe. Petje napevov je ved
no  bilo del največjih svetov
n ih  religij. Ti nam reč pove
zujejo človeka z božanskim ali 
božjim , s presežnim . Napevi 
so več kot samo glasbeni ritua
li: v različnih svetovnih
om ikah  in  ku ltu rn ih  okoljih 
od davnine do danes pripove
dujejo zgodbe, zdravijo bolez
ni, strašijo duhove, spremljajo 
družabno srečanje ali služijo 
pri obredih. Ljudi povezujejo 
v n jihovih  m islih , nam erah, 
znanju, ljubezni. Napev kot 
m olitev ali oblika sporočanja

Na naslednjem  večeru v koncertni sezoni z naslovom Srečanja 
z glasbo, ki jo tudi letos prirejajo Kulturni cen ter Lojze Bratuž, 
Slovenski center za glasbeno vzgojo Emil Komel in Združenje 
cerkvenih pevskih zborov, bo nastop ila  ang leška  vokalna 
skupina Voces8. Gre za sestav, ki je  začel delovati poleti 2005. 
Pevci štud ira jo  na uglednih anglešk ih  g lasben ih  šo lah , v 
repertoarju pa imajo tako polifonične skladbe iz 13. stol. kot 
najnovejše pop skladbe. Skupina, kije doslej že prejela laskave 
m ednarodne nagrade, se  redno izobražuje, njen um etniški 
svetovalec pa je  Ronald Corp. Voces8 je  del združenja Voces 
Cantabiles, ki skrbi za promocijo klasične zborovske glasbe in 
vključuje v svoje delovanje tudi m ešani in mladinski zbor. Na 
goriškem koncertu bo vokalna skupina predstavila klasičen 
prerez svojega delovanja, od Gibbonska do Gershvvina, torej od 
ren esan se  do sodobnosti. V četrtek, 12. t.m., ob 20.30 se  v 
Centru Bratuž torej obeta prava um etniška poslastica, k ije  ne 
gre zamuditi!

v peti form i je verjetno 
najstarejša oblika glasbe
nega ustvarjanja, saj 
vsaka kultura uporablja 
napeve za duhovno izraz
no  sredstvo. Kot piše v 
predstavitvi projekta na 
spletni strani zbora Car
m ina Slovenica, je zani
mivo to, da "besedila ni 
potrebno razumeti, da ra
zum em o sporočilo nape
va. Bodisi eskimski zlogi 
ali besedilo v latinščini 
nosijo enako sporočilo o 
spoštovanju, skrivnostih, 
strahu, ljubezni in  ta sporočila 

jasno razum em o 
kjerkoli in  ka
darkoli." Vsak po
sam ezen napev - 
dediščina avstral
skih dom orod 
cev, Indijancev, 
južnoam eriških 
ali afriških p le
m en, laponskih  
in inuitskih ljud
stev - je po svoje 
očaral občinstvo 
ne le zaradi do

vršene interpretacije odlično 
izurjenih  in  d iscip lin iran ih  
deklet, ki obvladajo - poleg tra
dicionalnih gibalnih elem en
tov različnih ku ltu r in  n eo 
b ičajnih  instrum entov  - tud i 
tibetansko tehniko petja alik- 
votnih tonov ali grleno petje,

am pak prav zaradi zaznave 
m agičnih, m itoloških, koz
m ičnih, m ističnih vzgibov, ki 
so prisotni v različnih izrazih 
svetovnih religioznih tradicij. 
V drugem  delu  koncerta je 
zbor odpel nekaj skladb iz 
projekta Slovenski zvoki, ki 
predstavlja dela sodobnih  sk
ladateljev, njihove izvirne 
kompozicije ali priredbe ljud
skih. Slišali smo nekaj belok
ranjskih in  rezijanskih m o ti
vov z značilno zvočnostjo 
dveh o b robn ih  slovenskih 
pokrajin, ki sta v svoji izolira
nosti od ostalega slovenskega 
prostora ohran ili žive prvine 
starodavne avtohtone kulture. 
Izkušnja svežega čutenja nad
naravnih  in prvob itn ih  vzgi
bov človeštva, ki jih v vrtogla
vo drvečem  svetu nism o več 
vajeni občutiti.

Danijel Devetak
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SKD BARKOVLJE gelsko.
Neva Pertot je ustvarjalni ta 
len t odkrila že v zgodnjem  
otroštvu in se tudi zaradi tega 
vpisala na um etnostno  šolo. 
Ob obiskovanju krožka Avant
gard je tako spet dala duška 
svoji ustvarjalni žilici, ki ji 
omogoča, da se pred platnom  
bistveno sprosti in izrazi m ar
sikaj neizrekljivega. Večinoma 
črpa svoj navdih iz spominov:

na otroštvo, na Kras in rojstni 
kraj prednikov, kar tud i raz
stavlja v barkovljanskem 
društvu.

Izdelki iz porcelana Raffaelle 
Pisoni nastajajo predvsem kot 
posledica njene velike ljubezni 
do narave in neštetih skrivno
sti, ki se skrivajo v njej. Bukolič
ni motivi so tako glavni vir nje
nega risanja na porcelan, kjer z 
izredno natančnostjo , predv
sem pa tenkočutnostjo  uspe 
upodobiti cvetove in rastlinje, 
ki obdajajo naš vsakdan. 
Armando Schillani je s svojimi 

figuram i že 
skoraj razva
dil dom ače 
občinstvo. To
ple in zaok
rožene oblike 
njegovih lju
bezenskih 
likov, ki se iz 
začetnih drž 
postopom a 
zbližajo in 
zaokrožajo v 
tesnejše do
tike, objeme, 
poljube, vse 
do zarodkov, 
ponazarjajo 
medčloveška 
razmerja, ki 
jim  oblikova
lec vnaša tudi 
čustveni 
odraz. V 
zbirki okro

glih teles bogatih oblik pa so 
seveda razstavljeni tudi globu
si in valovi, katerih vrtenje in 
kipenje odraža tudi minevanje.

Umetniški večer

Prikaz domače 
ustvarjalnosti

Rado Jagodic je um etnik, ki se 
že vrsto let posveča razisko
vanju in  ustvarjanju. V 
Barkovljah razstavlja krilati po
dobi, ki ponazarjata človekovo 
figuro. Vodoravna postava 
predstavlja nekakšno ravnove
sje z okoljem, kjer so vodorav
ne črte simbol kljubovanja sil, 
ki nas obdajajo; krili na drugi 
figuri pa simbolizirata prem a
govanje om enjenih silnic, ki se

nam  ob uporabi akriličnih 
barv in  posebne zmesi peska, 
gibsa in  lepila predstavljajo 
nadvse nadnaravno, skoraj an 

T ^ r a v i jo ,  da im ajo ti- 
\ - J sti, ki se rodijo ali ži- 

_1_ vij o v bližini morja, 
popolnom a različen odnos do 
življenja, sveta in vsega, kar jih 
obdaja, od onih , katerih po 
gled v svet zastirajo gore in hri
bovja. In pravijo, da so tisti, ki 
so se rodili in  živijo v bližini 
m orja zelo različni od onih, ki 
živijo v hribih. Ni rečeno, da so 
ti boljši ali slabši, najbrž pa so 
svobodnejši. Saj jim  pogled 
seže v neskončnost in obzorje 
pom eni vselej novo obzorje. 
Njihov navdih se oplaja z no 
vim  navdihom  in prostrano 
obzorje om ogoča novih izzi
vov."
Tako je dejala Ivana Godnik, 
ob odprtju razstave z naslovom 
Prikaz dom ače ustvarjalnosti, 
ki je potekalo v petek, 29. sep
tembra, v SKD Barkovlje. Za po
stavitev razstave, ki je nastala 
pod pokroviteljstvom Sloven
ske prosvete in  Zveze sloven
skih ku ltu rn ih  društev, je po
skrbel Armando Schillani.
S pogledom  na morje so zrasli 
ali živijo tudi barkovljanski

um etniki. Nekateri se z um et
nostjo ubadajo poklicno, drugi 
pa ljubiteljsko.
Robert Kozman 
se je ust
varjanju pri
bližal že v m la
dostniških le
tih , pod m en 
torstvom Gian- 
nija Blasona.
Leta 1969 je 
Kocman ust
varjal v sklopu 
grupe U, kjer je 
skupina m la
dih  zamejskih 
um etnikov ust
varjala, raz
stavljala, a seve
da tudi debati
rala pod  m en 
torstvom Milka 
Bambiča. Na 
barkovljanski 
razstavi p red
stavlja izbor olj.
Tako ob pogledu na njegovo 
upodabljanje pokrajine, kot tu 
di M onetovih n in f je zaslediti 
velik impresionistični navdih.

Magda Starec Tavčar črpa nav
dih v najosnovnejši materiji in 
celo ob uporabi odvrženega 
materiala. Tokrat pa je poskr
bela še za novo presenečenje, 
saj je pri stvaritvi svojih razpo
sajenih figur uporabila celo ko
renike, odpadlo listje in 
vejevje, s katerim  ji je uspelo 
izoblikovati sim patične 
Odradke.
Štefan Turk predstavlja deli iz 
ciklusa Pogledi v tišino. Ti spa
dajo v kitajsko filozofijo, ki išče 
ravno v posam eznih predm e
tih  vir energije. Turkovi pred
stavljeni deli se vsekakor nave
zujeta na upodabljanje pokraji
ne, ki je barkovljanskem u 
um etniku od nekdaj blizu, le, 
da predstavlja tokrat sredstvo 
pri spoznavanju in odkrivanju 
sam ih sebe.
In še Edi Žerjal, ki je ravno tako 
del zamejske um etniške zak
ladnice in čigar um etniško pot 
je docela zaznam oval Avgust 
Černigoj. Na razstavi pred
stavlja obmorski marini, ki ju 
je izdelal ob uporabi m ešane 
tehnike, lepljenja srebrnega pa
pirja na p latno, pri čem er je 
om ogočil nastanek posebnih 
barvnih efektov, ki jih je m o
goče opaziti tudi s prostim  oče
som.
Barkovljanski um etniški večer 
je popestrilo petje Mešanega 
mladinskega zbora Trst, ki ga 
vodi Aleksandra Pertot.

IG

Kratke
Deželni zakon o obmorski državni posesti
Novi deželni zakon o obmorski državni posesti se  ne bo izvajal 
na obalnih površinah, ki so  v zemljiški knjigi vp isane kot 
zasebne. To pomeni, da tudi ju sarske parcele, ki so kot take 
zap isane v zemljiški knjigi (Nabresina Gemeinde) in segajo  v 
nabrežinski občini vse do obalnega področja od nabrežinskega 
rtiča do tako im enovane Brojnice pod Sv. Križem, ne bodo 
podvržene d eže lnem u  zakonu , ki bo vseboval norm e za 
izdajanje obm orskih koncesij za tu ristične in rekreacijske 
nam ene. Dežela bo z novim zakonom  pristojna za sestavo  
uporabnostnih načrtov (piani di utilizzo), ki bodo vsebovali 
splošne direktive za vzpostavitev dovoljenj. Koncesije do šestih 
let bodo nato  izdajale občine, tis te  pa, ki bodo p resegale  
šestle tno  dobo, bodo v pristojnosti sam e  Dežele.
Deželni svetnik SSk Mirko Š pacapan  s e je  posebno trudil, da 
bi bile izpostavljene pravice skupnega ozemlja domačinov na 
obm orskem  pasu, ki ga upravljajo jusi še  iz avstrijskih časov 
in torej tvorijo posebno pravico, kije italijanska država ne more 
odrekati. Na parcelah ju sa  iz Nabrežine je  državna uprava v 
se d em d e se tih  letih p rejšnjega sto le tja  vzpostavila brem e 
obm orske državne posesti za potrebe trgovinske mornarice, ne 
ušpoštevajoč s to le tn e  pravice dom ačinov. V ta  nam en  je  
Š p a c a p a n  poklical na avdicije IV. kom isije p red stav n ik e  
združenja Drugačni zaliv zato, da so  tudi ostali svetniki bili 
obveščen i o obsto ju  neodtujljivih pravic N abrežincev po 
upravljanju lastne obale.
Š pacapan  je  nato v komisiji predstavil am andm a k 1. členu 
zakonskega osnutka, s  katerim je  predlagal, naj se  ozemlja, 
vpisana v zemljški knjigi kot skupinska ne obravnavajo v tem  
zakonu; odbornik Sonego je  popravek sprejel in ga predlagal 
v im enu odbora; dodani odstavek členu se  bo tako  glasil: 
“izvajanje zakona se  ne upošteva pri urejanju nam em bnosti 
območij, v katerih je  po zemljiški knjigi določena zasebna last.”

Društvo slovenskih izobražencev
Prvi večer letošnje sezone Društva slovenskih izobražencev je  
bil nam enjen zam ejskem u um etniškem u navdihu oz. simbiozi 
dveh um etniških kodov: likovnosti in poezije. V Peterlinovi 
dvorani so  nam reč predstavili um etniško m apo z naslovom 
Žlahtnosti - Preziosita’, ki je  pred nedavnim izšla pri Goriški

F oto  PR

M ohorjevi d ružbi in je  s a d  so d e lo v a n ja  m ed pesn ikom  
Aleksijem Pregarcem in likovnikom Edijem Žerjalom. GMD je 
tokrat priskočil na pomoč Sklad Zora in Libero Polojaz, ki je  
nastanek  dragocene publikacije podprl.

Začela se je 9- sezona Gledališkega vrtiljaka

Na odru predstava Sneguljčica učencev 
gledališke šole za najmlajše

S predstavo Sneguljčica se je 
to nedeljo začela že deveta 
sezona Gledališkega vr

tiljaka. Pobudo vsako leto orga
nizira Radijski oder v sodelo
vanju s Slovensko prosveto in 
Slovenskim narodnim gle
dališčem Nova Gorica.
Prvo predstavo so odigrali 
mali gojenci Gledališke 
šole za najmlajše, ki se je v 
organizaciji Radijskega 
odra in Slovenske prosvete 
odvijala zadnje dni junija
v Finžgarjevem dom u na 
Opčinah.
V poletno gledališko šolo 
se je vpisalo kar 45 mladih 
od 6. do 13. leta, zato so 
morali organizatorji razpo
loviti skupino. Igrico so 
tako pripravili v dveh iz
menah, kar je tudi odgo
varjalo že vpeljani razpore
ditvi predstav Gledališkega 
vrtiljaka. Vsakokrat sta 
namreč na sporedu dve 
predstavi: ena ob 16. uri za 
abonm a Sonček, druga pa ob 
17.30 za abonma Zvezda. Znano 
zgodbo o Sneguljčici je na pod
lagi besedila Pavla Golie priredi
la in deloma prepesnila Lučka

Susič, pesmi, ki so jih otroci za
peli, je uglasbila Dina Slama, ki 
je v sodelovanju z Ireno Pahor 
otroke tudi naučila peti. Za 
učinkovito sceno je poskrbela 
Magda Samec, za gib Jelka Boga

teč, režijo celote je prevzel reži
ser Marjan Bevk ob sodelovanju 
Lučke Susič in Matejke Maver, 
pri pripravi pa je sodelovalo še 
več m ladih animatorjev Radij

skega odra in Slovenskega kul
turnega kluba. Občinstvo, ki je 
obakrat do zadnjega kotička na
polnilo dvorano Marijinega do
ma, je mlade igralce nagradilo s 
toplim aplavzom.

Celoten program letošnjega Gle
dališkega vrtiljaka so organiza
torji predstavili na tiskovni kon
ferenci, ki je potekala na začetku 
preteklega tedna v prostorih Slo

venske prosvete. Igrici 
Sneguljčica bo že 15. ok
tobra v okviru Koroških 
dnevov na Primorskem 
sledila predstava Zmaj 
Baj-Baj. Izvajala jo bo 
Lutkovna skupina Na
vihanci iz Celovca. No

vembra bo na sporedu igrica Ča
robni čembalo v izvedbi Lutkov
nega gledališča Maribor, 3. de
cembra bo na sporedu produk
cija Radijskega odra, in sicer 
igrica Snežiča, po kateri bo 

otroke obiskal tudi sveti 
Miklavž; v novem letu bo
do na sporedu še tri pred
stave. Vsa srečanja se 
začenjajo z animacijo, za 
katero skrbijo članice ŠC 
Melanie Klein, podpira pa 
jo tudi Zadružna kraška 
banka. Kot vsa leta je raz
pisan tudi natečaj za risbi
ce z naslovom Moj 
najljubši gledališki junak. 
Oba abonmaja, Sonček in 
Zvezda, bosta na razpolago 
še do naslednje lutkovne 
igre. Ugoden bo še vedno 
za družine, ki štejejo vsaj 
tri člane, saj samo prvi član 
plača polno ceno, drugi 
ima popust, ostali člani iste 
družine pa imajo abonma 
zastonj. Za vsako predstavo 

pa so na voljo tudi posamezne 
vstopnice. Plakate in letake Gle
dališkega Vrtiljaka je izdelal Ma
tej Susič.

Patrizia Junndc

Foto K rom a

Deželni občni zbor SZSO

Odkrivati svojo 
identiteto

S ciljem da bi se za 
trenutek ustavili in se 
naučili odkrivati svojo 

identiteto, so se voditelji 
Slovenske zamejske skavtske 
organizacije zbrali na rednem 
občnem zboru v nedeljo, 1. 
oktobra v prostorih stare šole v 
Brestovici pri Komnu. Po 
uvodni izbiri predsednika, 
podpredsednika in tajnika 
občnega zbora (predsednik je 
bil Edwin Bukavec, 
podpredsednik Aleksij Ferlež, 
tajnik David Bandelli) so zbrani 
prisluhnili poročilu deželnih

načelnikov, ki sta izpostavila 
organizacijo poletnega 
jamboreeja. Sledili sta dve 
delavnici, ki sta ju vodila 
Andrej Zaghet in p. Mirko 
Pelicon. Po njunih uvodnih 
mislih so udeleženci po 
skupinah odkrivali na praktični 
način, kako lahko odstranijo 
razumsko plat svojega »jaza« in 
se prepustijo samo telesu, oz. 
psihi, človek kot tak je namreč 
mikrokozmos, v katerem se 
skrivajo najrazličnejše lastnosti. 
Predsodki do ljudi nastajajo v 
razumu in v trenutku, ko

razum preneha delovati, se tudi 
predsodki razblinijo.
Po jutranjih pogovorih so se 
voditelji spet zbrali in določili 
koledar dejavnosti na deželni 
ravni, ki predvideva organiza
cijo Luči miru iz Betlehema v 
času do Božiča, Dneva spomina 
(ki bo letos 4. marca 2007) in 
treh srečanj, ki jih bo organi
zirala vsaka od treh skupnosti 
voditeljev SZSO. Poleg tega bo
do skavtsko leto obogatile še 
dejavnosti na pokrajinski oz. 
lokalni ravni.
V popoldanskem delu so tržaški 
voditelji imeli na programu še 
svoj pokrajinski občni zbor 
(medtem ko so ga goriški 
voditelji imeli že pred tedni), 
da bi volili novega načelnika in 
načelnico. Ker ni prišlo do nove 
izbire, je tržaški pokrajinski 
občni zbor poveril nalogo

stegovodjem in predsedniku 
občnega zbora Martinu Tulu, 
naj vršijo dolžnosti načelnikov 
do januarskega rednega 
občnega zbora.
V popoldanskem delu so vsi 
voditelji prisluhnili še gostoma 
iz vrst AGESCI Dinu del Saviu 
in Marcu Marcolinu, ki je 
govoril o skavtskem duhu kot 
duhu dialoga. Po njunem 
uvodnem posegu se je vnela še 
krajša debata o pomenu dialoga 
s sosedom in o različnih 
načinih pojmovanja le-tega.
Ob koncu dneva so se udele
ženci zbrali še okoli oltarja in 
oblikovali sv. mašo, ki jo je da
roval p. Mirko Pelicon, po njej 
pa je sledil še krajši obred, saj je 
svoj iter pripravništva zaključil 
Kristjan Lavrenčič, ki je tako 
prejel imenovanje voditelja.

JC
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BARKOVLJE Tradicionalna rožnovenska procesija
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"Veselimo se nebeške 
Matere, ki nas ljubi"

Tudi letos se je barkovljan- 
ska verska skupnost zbrala 
v nedeljo, 1. oktobra, na 
tradicionalnem roženvenskem 

slavju. Z rožnovensko procesijo 
se domačini še danes zah
valjujejo Mariji, ker je ravno na 
njeno prošnjo leta 1855 huda ko
lera nehala moriti ljudi.
V ta namen so Barkovlja- 
ni tedaj veliko molili 
rožni venec. Kasneje so 
vpeljali tudi procesijo, 
med katero so dekleta v 
narodnih nošah nosila 
Marijin kip. Barkovljani 
so naposled ustanovili 
tudi Bratovščino rožne
ga venca, ki je bila urad
no potrjena od cerkve
nih oblasti leta 1892.
Procesija je danes še ved
no v zahvalo, saj verniki 
prosijo Mater Božjo,
Kraljico rožnega venca, 
naj jih brani pred sodob
nimi boleznimi. 
Barkovljanska procesija, 
ki je edina slovenska 
procesija v mestu, velja za najbolj 
priljubljen domači praznik, saj se 
na ta dan zbirajo vsi Barkovljani, 
tudi tisti, ki so se v času preselili 
v druge kraje. O pestrosti in ak
tivnosti barkovljanske skupnosti

priča tudi razstava domačih 
umetnikov, ki so jo pri Kultur
nem prosvetnem društvu pripra
vili ravno ob priložnosti tega 
praznika (o tem na drugem me
stu).
Versko svečanost je vodil škofov 
vikar za Slovence, msgr. Franc

ga drži in nam  želi povedati: 
'Tukaj imate odrešenika. On je ti
sti, ki vas rešuje. Njega vam iz
ročam, da bi se vi njemu izroči
li.'" To nam  izpričuje tudi, da 
smo bili mi sami izvoljeni od Bo
ga, ko smo bili krščeni. "S krstom 
smo postali Božji otroci. Bog je

F oto  IG

Vončina, ki je v svoji homiliji iz
postavil pomen tega verskega tre
nutka in ljubezni, ki ga verniki s 
tem slavjem izkazujejo Mariji. 
"Marija je kot skrinja zaveze, ki 
nam prinaša Kristusa. V naročju

na vsakega izmed nas mislil, še 
preden bi ustvaril svet. Tako smo 
tudi mi postali Marijini otroci. 
Marija nam je darovala Kristusa. 
Ko je Odrešenik rekel Janezu: 
'Glej tvoja Mati', je predal ves

človeški rod Mariji. Njej smo bi
li izročeni po svetem krstu; tedaj 
smo bili posinovljeni po Jezusu 
Kristusu. Ni je večje odlike od te. 
Ravno v moči tega pravi sv. Pa
vel, da smo postali tudi dediči 
božji. Veselimo se zato naše ne
beške Matere, ki nas ljubi." Naša 
duša se tako veseli vsega tega, kar 
nam je dobri Bog izkazal. Mariji 
se moramo priporočati, naj nas 
vodi, spremlja in  varuje skozi 
življenje. "Naj bo ona kakor do
bra mati, ki za svoje otroke skozi 
skrbi. Naj bo ona naša varuhinja 

pri dobrem Bogu." Njej 
se moramo priporočati, 
kakor so se ji priporoča
li naši predniki. "Ohra
nimo to veselje, to rado
st v svojem srcu, da bodo 
naša srca Njej prepeva
la."
Procesija se je ob 
spremljavi Godbenega 
društva Prosek kot 
običajno vila ob obali 
do vodometa, kjer so se 
verniki in domačini v 
narodnih nošah ustavili 
ob molitvi in petju. Pro
cesija se je nato sklenila 
pred barkovljansko cerk
vijo. Družabnost, ki je 
sledila verskemu praz
niku, je potekala v do

mačem društvu, kjer so člani 
Godbenega društva dobili prigri
zek in so si z ostalimi udeleženci 
verskega slavja lahko ogledali tu
di razstavo.

IgoiGiegoti

Natečaj harmonikarjev

Fisa...armonie v Trstu

Pred štirimi leti sta Glasbe
na matica in društvo Alta- 
marea, ob sodelovanju 

društev Cluster in Musiča Libera, 
ustanovila mednarodno harmo
nikarsko tekmovanje Fisa...armo- 
nie, da bi s to pobudo postavila 
Trst v središče mednarodne po
zornosti kot strateški kraj sreče
vanja glasbenikov in ljubiteljev 
harmonike na meji med Italijo in 
slovansko-vzhodnimi narodi. Da
nes je tekmovanje postalo ustalje

na tradicija, ki prispeva k vredno
tenju tega glasbila in njegovega 
naraščajočega ugleda na koncert
nem področju. Letos so organiza
torji lahko aktivirali vse predvi
dene kategorije; avdicije z odpri- 
mi vrati, katerim so lahko pri
sluhnili tudi ljubitelji harm o
nike, so bile na sporedu v soboto 
in v nedeljo v Finžgarjevem do
mu na Opčinah. Luteranska 
cerkev v Trstu pa je gostila kon
cert nagrajencev in enega od

Foto  IG

srečanj koncertnega programa 
tekmovanja.
Harmonikarji so letos prišli iz 
Slovenije, Italije in Hrvaške. V pr
vi kategoriji (do lO.leta starosti) 
je zmagal David Novak iz Za
gorja, v drugi pa je najvišje točko
vanje dosegel učenec Glasbene 
matice iz Špetra Giovanni Banel- 
li, kateremu je komisija podelila 
drugo nagrado in posebno nagra
do za najboljšega tekmovalca 
Furlanije Julijske krajine. Prvona- 
grajenka tretje starostne katego
rije (od 14.do 17.1eta) je hrvaška 
glasbenica Nikolina Furič, Stje- 
pan Vuger, ki študira v Zagrebu, 
pa je bil najboljši v naslednji ka
tegoriji. Drugo nagrado v katego
riji koncertantov, kjer prva nagra
da ni bila podeljena, je prejel Da
nijel Matkovič iz Hrvaške. Trio 
SLO A3 se je izkazal v kategoriji 
komornih skupin, med orkestri 
pa je najvišje točkovanje prejel 
harmonikarski orkester Srednje 
glasbene in baletne šole iz Mari
bora, ki ga vodi Slavko Magdič. 
Komisiji je predsedoval ravnatelj 
Glasbene matice, prof. Bogdan 
Kralj, duša tekmovanja pa je od 
ustanovitve pedagog Claudio 
Furlan, ki je izrazil optimizem in 
željo po nadaljni rasti pobude:

"Kvaliteta je bila letos precej do
bra, čeprav komisija ni podelila 
prvih nagrad v dveh kategorijah. 
Imam občutek, da se je po štirih 
letih že ustalila ideja, da je to tek
movanje redna in zanesljiva po
buda. Ni veliko tekmovanje, cilja 
pa na kvaliteto. Upam, da bomo 
nadaljevali na tej poti in da bo
mo dosegli v prihodnjih letih ve
liko več tekmovalcev. Tudi člani 
komisije so zagotovili svoje sode
lovanje pri širšem promoviranju 
tekmovanja."
Koncertni del je obsegal recital 
italijanskega jazz harmonikarja 
Renza Ruggierija in krstni nastop 
obnovljenega harmonikarskega 
orkestra Glasbene matice Synthe- 
sis 4, ki je nastal pred 28 leti na 
pobudo Claudia Furlana: "Zdi se 
mi neverjetno in čudovito, da ta 
orkester spet obstaja in da igra s 
takim navdušenjem in zagonom. 
Nastopili smo z veseljem in pu
blika je to občutila in nas nagra
dila. Člani so predvsem diplomi
rani harmonikarji, nekateri celo 
profesionalci, bivši učenci Gla
sbene matice in kolegi iz Slove
nije, s katerimi smo sodelovali pri 
Evropskem projektu in so potem 
ostali z nami".

RP

Obvestilo
Klub prijateljstva prireja v ponede
ljek, 16. oktobra, izlet po Dolenjski, 
in sicer v Marijino svetišče v Novi 
Štifti ter v rojstne kraje nekaterih 
naših velikih mož: Sodražico (kipar 
Gorše), Velike Lašče (pisatelj Fran 
Levstik), Rašico (domačija in muzej 
Primoža Trubarja, ki je izdal prvo 
tiskano slovensko knjigo in deloval 
tudi v Trstu). Pri gostilni blizu Ribnice 
(“su h a  ro b a ”) bom o lahko 
občudovali žive m edvede. Vpi
sovanje takoj, do zasedbe mest, na 
tel. š t. : 0 4 0 6 3 9 9 4 9  (Bole), 
040225468 (Puntar), 04043194 
(Martelanc).
V nedeljo, 8. oktobra 2006, ob 19. 
uri gostuje v Kulturnem domu v 
Kostanjevici na Krasu gledališka 
skupina KD Brce iz Gabrovice pri 
Komnu z ljudsko igro Veselica Rada 
Pregarca in Sergeja Verča.

Darovi
V spomin na Marka Udoviča daru
je žena Marija 200,00 evrov za Slo
vensko Vincencijevo konferenco v 
Trstu.
V spomin na svoje pokojne daruje 
Meri Ozbič 30,00 evrov za cerkev v 
Bazovici.
Ob obletnici smrti pokojnega oče
ta Franca Gregorija daruje domača 
družina 50,00 evrov za cerkev v 
Bazovici.

V spomin na svoje pokojne daruje 
Marija Marc 20,00 evrov za cerkev 
v Bazovici.
V spomin na Dolfija Repinija daru
je družina Cergol 50,00 evorv za 
svetoivanski cerkveni pevski zbor.
V spomin na priljubljenega svaka 
in strica Dolfija Repinija darujejo 
Boži, Gigi in Marko 50,00 evrov za 
misijone patra Sakside.
Ob poroki Metke in Erika daruje 
družina Kuret 100,00 evrov za ro- 
janski cerkveni pevski zbor.
V spomin na Marka Udoviča daru
je žena Marija 100,00 evrov za mi
sijonarja Danila Lisjaka, ki deluje v 
Kongu.
V spomin na dr. Marka Udoviča da
rujeta Bogdan in Ude 50,00 evrov za 
rojanski cerkveni pevski zbor.
V spomin na dr. Marka Udoviča 
daruje rojanski cerkveni pevski zbor 
140 ,00  evrov za misijonarja p. 
Danila Lisjaka.
V spominna Dolfija Repini daruje 
Imelda Decleva 25 ,00 evrov za 
Marijin dom pri Sv. Ivanu.

Pred kratkim  sta 
vstopila v zakonski 
stan naša kolega 

METKA KURET 
in ERIK DOLHAR.

Na novi življenjski po ti jim a  
želim o veliko dobrega!

Uredništvo in uprava 
Novega glasa

ZVEZA CERKVENIH PEVSKIH ZBOROV 

vabi na

TRETJO DEKANIJSKO REVIJO,

ob  prazniku R ožnovenske M atere  Božje,

v  soboto, 7. oktobra 2006, ob 20.30  
v župnijski cerkvi sv. Urha v Dolini

Na kratko
Krivica in sprava
Italijanski predsednik republike Giorgio Napolitano se  je  v Bu
dimpešti poklonil spominu na Imreja Nagyja in na protistalinistični 
madžarski upor izpred petdesetih let. 0  dogodku so italijanski 
mediji obširno poročali, saj je bil pred petdesetimi leti Napolitano 
med tistimi, ki so v vodstvu italijanske kom unistične partije 
podpirali sovjetski poseg na Madžarskem, kasneje pa g a je  prav 
ta odločitev “spreobrnila" in postal je zagovornik reformističnega 
toka na italijanski levici.
Zakaj pravzaprav omenjam Napolitanov obisk? Veliko je govora o 
tako  im enovanem  spravnem  dejanju predsednikov Italije, 
Slovenije in Hrvaške, ki naj bi na simbolni in politični ravni zacelili 
spomin na vse padle v tej regiji med drugo svetovno vojno in po 
njej.
Zamisel za tako srečanje je stara že nekaj let. Če pomislimo, da 
je Napolitano postal italijanski predsednik 10. maja, je jasno, da 
je bil včerajšnji obisk na Madžarskem predviden kratkoročno, in 
to brez vsakršnega dogovarjanja ali iskanja simboličnih gest z 
druge strani.
In prav za to gre: spravna dejanja so konec koncev osebna ali 
kolektivna dejanja posameznika ali skupnosti, ki začuti, da mora 
dejanja iz preteklosti obžalovati tudi na viden način.
Za to pa je potrebna zavest, daje  bila v preteklosti narejena krivica.

PR

Video dokumentarec Martine Kafol

Sola kot telovadnica 
sožitja

Prostori šentjakobske osnov
ne šole Josipa Ribičiča so 
prejšnji teden gostili zani

miv filmski popoldan, katerega 
protagonisti so bili ravno otroci. 
Tržaški režiserki Martini Kafol je 
ob produkciji deželnega sedeža 
RAI, uspelo ravno to, kar si starši 
najbrž že od nekdaj želijo. S film
sko kamero je namreč "prodrla" 
tja, kamor je večini pogled zastrt: 
se pravi med zidove šolske učilni
ce, v življenje, ki jih obdaja, v lju
di, ki živijo ob otrocih, in v jezike, 
ki se v tem prostoru tudi govorijo. 
Film Nova šola je namreč nastal 
ravno zato, da bi spregovoril o šte
vilnih spremembah, do katerih je 
prišlo v zadnjih letih na svetu, v

našem prostoru in posledično tu
di na večnadstropni šentjakobski 
šoli, ki je v zadnjih letih posta
la "telovadnica sožitja", kot jo 
je ravno ob filmski predstavit
vi imenoval njen ravnatelj, 
Marjan Kravos.
"Življenje na naši šoli - je v 
svojem pozdravu pripomnil 
ravnatelj Kravos - poteka točno 
tako, kot na vseh ostalih, le da 
združujejo naši razredi otroke 
različnih narodnosti, kar jim 
seveda omogoča, da že kot 
otroci spoznajo vrednote str
pnosti in sprejemanja različno- 0 
sti". |
"Zavod združenega sveta v ma- o 
lem", kot je šentjakobsko šol- °

sko izkušnjo imenovala ena od 
mam, predstavlja izjemen izziv, 
tako za šolarčke kot za njihove uči
teljice in starše. V tej šoli se zrcali 
socialni, predvsem pa kulturni in 
jezikovni ustroj sodobnega sveta. 
Skoraj štiridesetminutni film so 
po šolski projekciji predvajali tudi 
po televiziji. Dne 1. oktobra, ko se 
je nekoč uradno pričenjal pouk,

je namreč dokumentarna zgodba 
o šolarčkih 2. in 3. razreda zažive
la tudi v sklopu slovenskih televi
zijskih sporedov RAI ob koncu 
dnevnika. Televizijski ogled bo 
možen še v četrtek, 5. oktobra, ob 
20.50.
"V naši družbi je v zadnjih letih in 
desetletjih prišlo do velikih spre
memb - kot je obrazložila reži

serka Kafolova, - kar se seveda 
odraža tudi na šolskem področju 
in seveda posredno tudi na naših 
šolah". Opazovanju in spreje
manju teh sprememb je tako po
svetila dokumentarec, v katerem 
je ob pomoči montažerja Alexa 
Puriča, nekaterih šentjakobskih 
učiteljic, posebej Alenke Dobrila, 
ravnatelja, predvsem pa izrednih 

šolarjev skušala tudi 
filmsko analizirati 
problem in ga na 
nadvse radoživ in pi
san način približati 
gledalcem.
Njena želja je že v lan
ski sezoni naletela na 
plodna tla tudi v 
strukturi RAI; tu se je 
nekdanja koordina
torka slovenskih pro
gramov pri deželnem 
sedežu RAI, Nataša So
sič, posebej navdušila 
za projekt.
Filmska kronika šol

skega življenja, ki jo je Kafolova 
posvetila malčkom italijanskega, 
slovenskega, srbskega in hrvaške
ga jezika, ki obiskujejo slovensko 
šolo, je namreč tudi prepričljiv 
portret želja, spominov, projektov, 
a tudi takih ali drugačnih proble
mov, ki zaznamujejo otroški vsak
dan.
Skupni imenovalec otroške razpo
sajenosti, njihovi včasih celo 
ganljivi spomini na oddaljeni roj
stni kraj ali veselje, ki ga nekateri 
od njih izražajo, ko razlagajo, da 
bodo z novim letom lahko poto
vali v Srbijo brez vizuma, pred
stavljajo neskončno paleto tistih 
nepozabnih čustev in občutkov, 
ki s časom, leti in žal tudi grenki
mi izkušnjami izgubijo spontano
st. To je film o otroštvu v globali- 
ziranem času, ko bo morda tudi 
Trstu uspelo razumeti, da je mul- 
tietničnost in sprejemanje različ
nosti veliko bogastvo, ne pa 
grožnja.

Iga
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VIDA VALENČIČ KO SE DOTAKNEŠ OSEBE

di situacije, ki ne vodi nikam or. Včasih se 
sprašujem: zakaj je v tej (in drugih  družbah) 
tako, da izbere ženska razmerje, ki je ne za
dovoljuje, v katerem mogoče trp i - če ne ek
latan tno  s fizičnim nasiljem, pa s tihim , dol
goletnim  neupoštevanjem  tega, kar je? Sa
mo, da bi ne ostala sama. Pred leti m i je 
prijateljica rekla: "Ko si sam in se ne spustiš 
v razmerje, samo da bi zatrl ta občutek sa
mote, takrat spoznaš resnično veliko stvari o 
sami sebi in  postopom a najdeš svojo pot, ki 
te vodi k tem u, da odpreš srce osebi, ki ti jo 
je Bog nam enil". Danes vem, da je vse to res.

Spoznaš, kaj te resnično 
osreči, pa naj bo to še 
tako različno od tega, kar 
ti družba pravi, da je po
m em bno. Nekoč sem m i
slila, da bi s svojo sorod
no dušo m orala deliti 
poklicna zanim anja in  da 
bi m i m orala biti v m no- 
gočem zelo podobna. Da
nes vem, da je res ravno 
obratno. Moja sorodna 
duša m i je sorodna ravno 
v tem, da me dopolnjuje 

v tem, kar m eni m anjka ali je razvito na d ru 
gačen način. Če sem jaz instinktivno kom u
nikativna, je on  refleksiven, in  če sem jaz 
"ekspert v eksplozivni (=hitri) moči", potem  
je on  m otor za dolgotrajne poti, ki melje na
prej, tudi če je v rezervi.
Popolnom a se strinjam  z japonskim  psiha- 
nalitikom , ki je rekel, da sta življenjska 
težnja in  želja vsake osebe ti, da "ga nekdo 
prepozna", da m u uspe ga videti, kakršen je
v resnici. A, če sam sebe ne prepoznaš, po
tem  te noben  drug ne bo zate.

Niz treh komedij Volitve v Avstriji

Sempetrska vesela jesen Popularnost populizma

Višinski mladinski rekord v turnem smučanju in državni rekord v vzponu

Zgleden učenec in športnik Ljubezen ni trpljenje
Obstajajo situacije v življenju, ko ne moreš 
biti oster, pa čeprav bi bilo verjetno to naj
bolj potrebno. Situacije, ko si v družbi dra
gih oseb, pa jim  ne moreš enostavno reči, da 
je to, kar delajo, napak in predvsem  teptanje 
sam ih sebe.
Bo že res, da smo ženske že take po naravi, 
da se - dokler ne resnično spoznam o, kaj nas 
lahko osreči - m azohistično spuščamo v raz
merja, ki so osnovana na neveljavnem  bino- 
m u ljubezen = trpljenje. Predvsem, ker nas 
družba pita s to zm otno predstavo, da je kr
vaveče paranje srca "kljub 
vsem u" resnična ljube
zen. Ljubezen pa je vse 
prej kot to. Če je trpljenje, 
potem  je to odvisnost, 
nikakor pa ne ljubezen.
Obstajajo situacije, ko 
prisluhneš dragi osebi, 
kako trpi, kako upa, kako 
čaka, "da bi se druga ose
ba spremenila, da bi se si
tuacija sprem enila 
itn .itn .", kako si stalno 
zatiska oči, da bi sami se
bi ne priznala to, kar je razvidno: to ni ljube
zen. In takrat ti večkrat ne uspe izustiti tega, 
kar bi bilo potrebno: "Ali si ne zaslužiš kaj 
več? Ali ne vidiš, da se iz tega ne bo izcimilo 
nič dobrega?"
Zadnjič m i je draga oseba rekla: "Nisem te 
poklicala, ker sem vedela, da ne odobravaš. 
Se ti ne zdi, da bi tudi ti pred nekaj leti rav
nala prav tako?"
Ravno zato, ker sem bila v preteklosti tudi 
jaz v napačnem  razmerju, me zdaj toliko 
bolj boli, ko se m eni draga oseba ne osvobo

Solkanec Aleš Jablanšček, 
član Alpinističnega odseka 
Nova Gorica, je, star komaj 

15 let, postavil, konec tega po
letja, svetovni mladinski višinski 
rekord v turnem  smučanju in 
osvojil tudi državni višinski 
rekord, saj se je kot najmlajši 
povzpel na več kot sedem tisoč 
metrov visoko goro.
Mestna občina Nova Gorica je 
18. septembra pripravila sprejem 
mladinskemu svetovnemu 
rekorderju v višinskem turnem 
smučanju Alešu Jablanščku. 
Sprejel ga je podžupan Matej 
Arčon in mu čestital za vrhunske 
športne dosežke in ker je obe
nem  tudi odličen učenec, sk
ratka dober zgled vrstnikom. Po
sebej je izpostavil vzpon in spu
st s Pika neodvisnosti (7.134 m),
v Pamirju, državi Kirgizija, bolj 
znanem po tem, da so ga nekaj 
časa imenovali Pik Lenin.
Lani je Aleš Jablanšček, kot eden 
najmlajših Evropejcev doslej, 
splezal na 5.642 m visoki Elbus 
in se spustil s smučmi z njega, 
zatem pa še z Mont Blanca. 
Letošnje počitnice pa je preživel 
še bolj neobičajno. Kot je pove
dal ob povratku in pri slavnost
nem  sprejemu, na občini, je v 
zahvalo učiteljem osnovne šole 
Milojke Štrukelj v Novi Gorici, ki 
so mu zadnja tri leta devetletke

Ob koncu tega šolskega leta si je 
zadal cilj, z očetovo pomočjo, 
presmučati Gran Paradiso, 
Breithorn, Piramido Vincent, 
Ludwigs - Hohe, Parrat Spitze, Si
gnal - Kuppe, Zumsteispitze, 
Dom du Gauter in Mont Blanc. 
Aleš je spust s Pica neodvisnosti 
opravil po njegovi severni stra
ni, skupaj z vodjem odprave Iz
tokom Cukjatijem. Organizator 
dvanajstčlanske odprave, ki je 
potekala od 2. do 23. avgusta, je 
bilo društvo ŠD Klin. 
Dvanajstega avgusta sta se povz
pela na Pik neodvisnosti najprej 
Janez Kržič in Peter Praznik, in 
sicer po norm alni smeri iz T3 
(6.110 m) in po njej tudi sestopa
la do T2 (5.450 m), Aleš in Iztok 
pa sta smučala po severni steni 
do višine 5.300 m in se potem 
povzpela še na L2. Tistega dne, 
star je bil 15 let in 3 tedne, je Aleš 
nadaljeval smučanje še do pre
lomnice na 5.100 metrih, s kar 
30-kilogramskim nahrbtnikom. 
Janez in Vanda Šušteršič, Kri
stjan Razpor, Damjan Sekuti in 
Aleš Jablanšček so se povzpeli še 
na Razdelnajo, Stanislav Ja
blanšček pa na vzpetino visoko
6.000 m.
Vse, česar se loti, mu je v veliko 
zadovoljstvo in užitek, zato se 
nikdar ne dolgočasi.

MM

R ezultat nedeljskih avstrij
skih državnozborskih 
volitev je presenetil tako 
stranke kot komentatorje. 

Drastični upad glasov ljudske 
stranke in porast glasov desne 
populistične opcije - tako na 
vsedržavni ravni kot tudi na Ko
roškem - pa sta tesno povezana 
pojava.
Socialisti so na vsedržavni rav
ni zmagali, ker so znali obdrža
ti večji del volilnega telesa, na 
južnem Koroškem pa so v šte
vilnih dvojezičnih občinah be
ležili vidno nazadovanje, in  si
cer celo v prid Haiderjevemu 
gibanju. Sodelovanje s Hai
derjem na koroški ravni je zbe
galo marsikaterega slovenskega 
volilca, ki je na 
prejšnjih deželnih 
volitvah glasoval 
socialiste prav v 
prepričnju, da bo 
preprečil Haiderja.
Politika pač ima 
svojo logiko, dan 
po novih volitvah 
pa je v ospredju 
zlasti aritmetika.
Končni rezultati 
avstrijskih volitev 
bodo znani šele 
potem , ko bodo 
prešteli še 242.000 
glasovnic iz tujine.
Podobno kot na 
zadnjih italijan
skih volitvah, so 
glasovi Avstrijcev v 
tujini pred štirimi 
leti prispevali, da 
so Zeleni pridobili 
en m andat v "ško
do" Haiderjevih 
svobodnjakov. Tu
di tokrat je razlika 
med svobodnjaki 
(tokrat Strachejevi- 
mi) in zelenim i 
m inim alna, zato 
zeleni na tihem  računajo, da 
bodo vendarle pristali na 
tretjem mestu, kar bi jim  vsaj 
teoretično podelilo nekaj m a
nevrskega prostrora pri izo
blikovanju.
Stranka, ki bo izbirala kan

omogočili, da se je ukvarjal s 
svojimi številnimi športnimi in 
drugimi dejavnostmi, smučal z 
devetih vrhov v Alpah. Po vrnit
vi domov je z mamo in očetom 
ter mlajšim bratcem, za rojstni 
dan 23. julija, mimogrede 
"skočil" še na vrh Triglava, na 
katerem je bil prvič, še preden je 
začel hoditi v šolo, takoj za tem 
pa z društvom ŠD Klin, v pamir-

sko gorovje v Kirgiziji.
Sicer se ukvarja z umetnostjo, 
kajakaštvom, alpinizmom, pla
vanjem, potapljaštvom in še bi 
lahko naštevali. Pomembno je, 
da je ob tem še vseskozi od
ličnjak v šoli. V zadnjih treh letih 
je osvojil osem zlatih, deset sre
brnih in 15 bronastih priznanj 
iz kemije, fizike, geografije, zgo
dovine, matematike, slovenske
ga in angleškega jezika... Predla
gan je tudi za Zoisovo štipendijo.

Kulturno umetniško
društvo Šempeter je 23. 
septembra v tamkajšnji 

kinodvorani začelo niz treh ama
terskih gledaliških predstav, ki so 
ga poimenovali Veselo na kubik. 
Gre za programsko novost v kul
turni ponudbi KUD Šempeter, s 
katero so se namenili v septem
bru, oktobru in novembru raz
veseliti vse ljubitelje veseloiger. 
Za uvodno septembrsko predsta
vo so izbrali spevoigro S pesmijo 
v stare cajte, ki jo je na podlagi re
snične zgodbe sestavila publici
stka Erika Valentinčič. Drama
turško obliko ter razne vsebinske

dodatke so odrskemu delu ob po
moči Radoša Bolčine pridali čla
ni goriškega Odra 90. Igralski za
sedbi Odra 90, ki se je po krajšem 
ustvarjalnem premoru vrnil na 
gledališka obzorja, so se tokrat 
pridružili tudi nekateri člani 
KUD Šempeter, ki se kalijo za bo
doče samostojne gledališke na
stope. Ker je imela v predstavi vo
dilno vlogo pesem, so k igralski 
zasedbi tako povabili še pevce 
vokalne skupine Sraka iz Štan- 
dreža pod taktirko Bogdana 
Kralja in dekleta iz Šempetra, ki 
so pod vodstvom Mojce Maver 
Podbersič prav za izvedbo tega 
odrskega dela sestavile vokalno 
skupino Pupe. Z znanimi ljudski
mi pesmimi in pojočo briško na

mom, Oči in črni kurent ter zelo 
znan mladinski roman Gimna
zijka. Nekje na obrobju in manj 
znano pa je njegovo dramsko 
ustvarjanje. Kljub precejšnji vpe
tosti v čas socialnega realizma je 
moč v Krapih, v komediji v treh 
dejanjih iz leta 1947, ki se sicer 
na odru pojavlja zelo redko, naj
ti dovolj aktualnih potez, še po
sebej, ker je letos na občinski rav
ni volilno leto in oktober volilni 
mesec. Dogajanje je postavljeno 
v majhno mestece, v katerem se 
za nekaj mesecev naseli pisatelj, 
da bi dobil snov za svoj roman. 
Seveda so mestni veljaki (krapi) 

navdušeni 
nad tem, da 
bo o mestu in 
njih samih 
spisana cela 
knjiga, a nav
dušenje 
splahni, ko 
knjiga izide 
in pokaže 
njihovo re
snično podo
bo. Da se tudi 
iz tega po
ložaja izmo
tajo, je sa
moumevno, 
kako se to raz
plete pa pre
pustimo 
predstavi. De
lo je za kanal
ske

gledališčnike režiral Stane Leban.
V novembru pa bodo veselo je
sen zaključili amaterski igralci iz 
Drežnice. KUD Igralska skupina 
Drežnica se bo predstavila s Fey- 
deaujevo stvaritvijo Gospod gre 
na lov. Komedija sodi v začetek 
avtorjevega zrelega obdobja, prav
v čas, ko je izumil svoj zelo 
učinkoviti mehanizem priho
dov, odhodov in zamenjavo 
oseb. Torej, čaka nas predstava, 
ki nas bo popeljala v svet prevar, 
prešuštništva, laži, pretvarjanj, z 
neizbežnim srečnim koncem. In 
ker je smeh pol zdravja, pravijo... 
nas člani KUD Šempeter vabijo, 
da se dobimo na omenjenih 
predstavah!

Mateja Poljšak Furlan

rečno besedo so nastopajoči do 
solz nasmejali občinstvo in prik
licali v spomin nekdanji utrip 
življenja briške vasi, peripetije 
mladih zaljubljencev ter togost, 
ki je mladim dekletom prevečk
rat pogojevala izbiro ženina. 
Gledališka um etnost ljudi 
zbližuje, komedije, kot njen seg
ment, pa razširjajo smeh in do
bro voljo. V tem duhu v KUD 
Šempeter nadaljujejo niz Veselo 
na kubik z domislicami Antona 
Ingoliča. 20. oktobra bodo nam 
reč zbrano občinstvo nasmejali 
člani Amaterskega gledališča 
Kontrada iz Kanala z Ingoličevim

delom Krapi. Govoriti o Antonu 
Ingoliču pomeni govoriti o slo
venskem pripovedniku in dra
matiku, ki je v slovensko književ
nost prinesel like slovenske 
Štajerske, predvsem Haloz, Drav
skega polja in Slovenskih goric. 
Zanimajo ga usode malih 
haloških kmetov, kajžarjev in vi
ničarjev ter dravskih splavarjev. 
Pozna njihovo revščino in borbo 
za preživetje, ki jih mnogokrat 
potiska v skrajna dejanja. Jedro 
njegovega književnega ust
varjanja ostajajo prozna dela s 
kmečko problematiko, napisana 
v slogu socialnega realizma. Taki 
so romani Lukarji, Vinski vrh, Na 
splavih, zbirke kratke proze 
Sončna reber, Tam gori za hra

clerja, bo po vsej verjetnosti so
cialistična stranka, njen koali
cijski partner pa bo sicer osla
bljena, a vendarle prav zaradi 
tega še bolj motivirana ljudska 
stranka.
Velika koalicija bo za obe 
stranki tudi velika preizkušnja, 
saj se v avstrijski družbi vse bolj 
očitno uveljavlja populistično 
gledanje na politiko in  na 
vprašanja, ki naj bi jih politika 
morala pač rešiti.
Tako ljudska kot socialistična 
stranka sta izgubili skoraj enako 
število glasov na vsedržavni 
ravni prav na "desni" strani, ki 
jo v sedanjem trenutku najbolj 
uspešno poosebljajo Stracheje-
vi svobodnjaki.

Slednji so se avstrijskim volil- 
cem predstavili kot opozicijska 
stranka (z razliko od Haiderja 
niso bili v sedanji avstrijski vla
di) z gesli, ki so nagovarjali 
strahove in prastrahove avstrij
skega volilca.

S podobno taktiko pa je svojo 
politično prihodnost skušal na 
Koroškem rešiti Haider.
Na podlagi prvih volilnih rezul
tatov kaže, da mu ni sicer uspe
lo na Koroškem pridobiti 
osnovnega mandata, vendar na 
dlani je, da ostaja v dobrem de
lu Koroške pom em ben politič
ni dejavnik.
Temu dejstvu se je na 
Koroškem tudi v preteklosti 
sprijaznila mdr. tudi socialistič
na stranka, ki ni do Haiderja in 
njegovih protislovenskih stališč 
zavzela tako načelnega stališča 
kot vsedržavno vodstvo. Prav 
zaradi tega so se pred volitvami 
koroški Slovenci znašli ponov
no pred dilemo, koga voliti.

V volilnem  pozi
vu, ki ga je tik pred 
volitvam i objavil 
Narodni svet ko
roških Slovencev 
(NSKS), je to še po
sebno očitno, zla
sti pri analizi poli
tične drže sociali
stične stranke, 
povsem negativno 
pa se je zaradi 
manjšinske poli
tike izrazil NSKS 
do ljudske stranke. 
Dejstvo, da bosta 
po vsej verjetnosti 
prav ti dve stranki 
v bodoči vladi od
govorni tud i za 
nerešena
vprašanja Sloven
cev na Koroškem 
in na Štajerskem, 
pa odpira nova in 
stara vprašanja. 
Dejstvo, da je Hai
der vsekakor pri
dobil na
Koroškem zau
panje volilcev prav 
zaradi kratenja na

rodnostnih pravic Slovencev, je 
znak, da (p)ostaja populizem  
tudi v Avstriji zelo popularen 
argument, saj ne škoduje arit
m etičnem u seštevanju glasov 
po volitvah.

Peter Rustja
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Srečanje obrambnih ministrov članic zveze Nato preizkus za slovensko predsedovanje EU

V programih kandidatov za lokalne 
volitve veliko obljub in leporečja

N ajpom em bnejši dogo
dek v prejšnjih dneh je 
bila najbrž pom iritev 
med najvišjima predstavniko

ma izvršilne oblasti v Sloveniji, 
predsednikoma države in  vlade, 
dr. Janezom Drnovškom in Ja
nezom Janšo. V daljšem pogo
voru sta rešila spore in se dogo
vorila o odpravi m edsebojnih 
javnih polemik. Kot dokaz pri
vrženosti sodelovanju obeh 
predsednikov in  svoje dobre 
volje bo vlada v državnem pro
računu za naslednji dve leti Ura
du predsednika dr. Janezu Dr
novšku nam enila tolikšna 
finančna sredstva, kot jih 
je predlagal. Sicer pa se v 
Sloveniji kažejo prvi sado
vi reform, ki jih izvaja vla
da. Gospodarska rast je le
tos večja od pričakovanj in 
načrtov ter bo znašala sko
raj pet odstotkov. Zaradi 
večjih prihodkov se pri
manjkljaj v državnem pro
računu zmanjšuje, tako da 
bi letos znašal 1,09 od
stotka bruto domačega 
proizvoda, leta 2007 pa bi 
se po vladnih napovedih 
zmanjšal na 0,89 odstotka 
bruto domačega proizvo
da. Premier je spričo vi
soke gospodarske rasti in 
stabilnih javnih financ napove 
dal, da bo Slovenija lahko na 
daljevala svojo strateško usmeri
tev, ki teži k vzponu med naj

bolj razvite države EU, hkrati pa 
se bo dvigala tudi gmotna bla
ginja slovenskega prebivalstva. 
Obstajajo tudi ugodni gospo
darski, finančni, politični in 
psihološki pogoji za prevzem 
evra, skupne evropske valute, 1. 
januarja leta 2007. Vlada je pred 
dnevi sprejela predloga zakona 
o uvedbi evra in  ga poslala v 
parlamentarni postopek. Sklad
no z zakonom se bo v Sloveniji 
za skupno evropsko valuto 
uradno uporabljal naziv (zapis) 
evro. Banka Slovenije bo zago
tovila dobavo kar blizu 1.300

ton evrov. Gre za okoli 235 m i
lijonov kosov evrokovancev s 
skupno težo 1200 ton  in 94,5 
milijona kosov evrobankovcev,

skupaj težkih 73 ton. Kovance 
za Slovenijo kuje finska kovnica 
M int of Finland, evrobankovce 
pa si bom o začasno "sposodili" 
iz strateških rezerv Evropske 
centralne banke.
Te dni poteka kampanja za 
bližnje lokalne volitve. Tako ve
likega števila nastopajočih poli
tičnih strank, raznih list, koali
cij in kandidatov, ni bilo še na 
nobenih prejšnjih lokalnih vo
litvah. Za župane dvestodesetih 
občin, kolikor jih je v državi, se 
poteguje kar okoli 1.500 kandi
datov. Za mesta 3382 svetnic in 

svetnikov si bo na lokalnih 
volitvah prizadevalo okoli 25 
tisoč kandidatov. Volilni pro
grami kandidatov pa so nest
varni in torej neuresničljivi 
predvsem zaradi tega, ker bi 
zahtevali velika sredstva, ki 
jih tudi v naslednjih štirih le
tih ne bo mogoče pridobiti. 
O tem pa kandidati za bližnje 
lokalne volitve, razen redkih 
izjem, molče.
Javnost z zanim anjem  
spremlja zlasti predvolilna 
soočanja kandidatov, ki naj 
bi upravljali Ljubljano. Na 
zborovanjih in srečanjih 
obravnavajo urejenost m e
sta, gradnjo vzpenjače na Lju
bljanski grad, lokacijo nove

ga nogometnega igrišča, pa tu 
di znani projekt o gradnji dža
mije (večje muslimanske molil
nice) v Ljubljani. Z gradnjo so

glašata nekdanji poslovnež in 
eden najbogatejših državljanov 
Zoran Jankovič in  sedanja žu
panja Danica Simčič, ki kandi
dira na listi Socialnih demokra
tov. Dr. France Arhar, kandidat 
zbora za Ljubljano in  treh t.i. 
pomladnih strank, pa pravi, "da 
gradnja džamije ni njegova 
prednostna skrb." Nasploh 
kaže, da je v Ljubljani veliko na
sprotnikov džamije. Nekateri 
m estni svetniki, ki podpirajo 
projekt, so dobili anonim na pi
sma, v katerih jim  neznanci 
grozijo celo s smrtijo, če ne bo
do opustili podpore om enjene
mu projektu.
LDS zahtevala parlamentarno 
razpravo o domnevno škodlji
vem delovanju ministra za kul
turo dr. Vaška Simonitija
LDS, največja opozicijska 
stranka, je v obdobju pred 
lokalnimi volitvami zelo aktiv
na. Domala vse ministre in  tu 
di predsednika vlade dolži, da 
slabo delujejo in  s tem  ško
dujejo javnim koristim in drža
vi. Za razpravo v parlam entu, 
kjer bo m oral odgovarjati na 
razne obtožbe, so najprej prija
vili dr. Vaška Simonitija, m ini
stra za kulturo. Dolže ga tudi, 
da je klriv za sprejem novega 
zakona o RTV Slovenija, ki je po 
m nenju LDS ta medij spreme
nil v glasilo Janeza Janše in  nje
gove politike.

Marijan Drobež

Knjiga Viktorja Miklavčiča iz Nove Gorice

Pričevanja o življenju, protifašizmu 
in trpljenju zavednega Slovenca

Založba Nova obzorja v 
Ljubljani je izdala knjigo 
spom inov Viktorja Mik
lavčiča iz Nove Gorice z naslo

vom Pričevanja. V njej zelo po
drobno razlaga in  opisuje do
sedanjo življenjsko po t od 
otroštva v vasi Brdice, na ob
m očju Kožbanskega kota v Br
dih. Tam se je rodil januarja le
ta  1922, v številni in  revni 
družini. Življenjska po t ga je 
vodila v italijansko vojsko, kot 
njenega pripadnika v Afriko, 
po italijanski kapitulaciji pa v 
angleško ujetništvo. Tam je 
prešel v zavezniško vojsko in

se prvič srečal s pripadniki ju
goslovanske kraljeve vojske. 
Postal je radiotelegrafist zavez
niške arm ade in  na ladji sode
loval v zaključnih operacijah 
ob koncu vojne.
O m ejeno obdobje od 
zgodnjih  o troških let dalje 
Miklavčič podrobno, iskreno 
in  doživeto opisuje, ko hkrati 
razčlenjuje in  prikazuje svoje 
protifašistično in narodnostno 
dozorevanje. Po vrn itv i d o 
mov, v Krmin, je postopno  
začel spoznavati dejansko na
ravo in  značaj nove oblasti, 
režima, ki je izšel iz revolucije.

Doživel je udbovski zapor, bil 
obsojen, čeprav je bil n e 
dolžen. V zaključnem  p o 
glavju svojih pričevanj je zatr
dil," da se teror nadaljuje. To 
je bilo še v prejšnji državi Jugo
slaviji. M itja Volčanšek je v 
predgovoru k novem u delu za
pisal," da bi se v življenjski 
izkušnji Viktorja Miklavčiča z 
lahkoto prepoznali številni 
Primorci, hkrati pa gre v več 
pogledih za edinstveno zgod
bo, s katero dodajam o nekaj 
drobcev v zgodovinski mozaik 
slovenskega naroda. Ljudem je 
nam reč dobro znana usoda

Primorcev, ki so jih kom unisti 
po kapitulaciji Italije septem 
bra 1943 novačili, da so se pri
družili prekom orskim  briga
dam, bistveno manj pa vemo o 
d rugih  prim orskih  fantih , ki 
so se po vsiljeni jim  vojni v 
Afriki odločili za sodelovanje 
v boju zoper nacifašizem . 
Značilno za stanje duha v so
cialistični Jugoslaviji, kamor se 
je avtor knjige zatekel po vojni, 
je tud i njegova izkušnja u d 
bovskega zapora in pritiskov, 
do katerih je prihajalo še poz
neje, kar je Viktorja Miklavčiča 
zaznam ovalo za vse življenje 
in  m u odprlo oči o pravi nara
vi kom unistične oblasti." 
Avtor knjige je svoje spom ine 
na povojni čas napisal že leta 
1986 in  jih izdal v samozalož
bi. Njegovo novo delo pa je se
veda celovitejše, bolj pregled
no in  natančno.

Kratke
Slovenija eden najbolj razvitih evropskih trgov 
mobilnih telefonov
Med tehnologijami v industrijskih in drugih dejavnostih se najhitreje 
razvijajo tiste vtelekomunikacijah. Napredujejo hitreje, kot jih lahko 
porabniki sploh spremljamo in dojemamo. Mobilno telefonijo so
dobni teoretiki, to so predvsem antropologi, sociologi in znanstve- 
niki-futuristi, opredeljujejo kot "podaljšek telesa”. Poudarjajo, da se 
drugi najpogostejši tehnologiji, k njima sodijo računalnik in televizor,

*

z mobilnim telefonom ne moreta kosati. Mobilni telefon je postal del 
naše osebne prtljage, saj ga nosimo s seboj skoraj tako kot kos o- 
bleke ali kot obvezni modni dodatek. Skratka, postal je del nas in je 
za mnoge neločljiva dobrina. Mobilna telefonija nam je pred leti o- 
mogočala udobje samo pri telefonskih klicih, sedaj pa nam mobilna 
telefonija in s  tem mobilni telefon lahko nadomestita osebni ra
čunalnik, televizor in tudi še  marsikaj drugega.
Slovenija velja za enega najbolj razvitih evropskih trgov mobilne te
lefonije. Po najnovejših podatkih ima mobilne telefone, v mnogih pri
merih celo po tri ali več, 87% slovenskih gospodinjstev, tako ime
novano fiksno telefonijo pa je ohranilo 90 odstotkov gospodinjstev. 
Ponudb storitev je čedalje več. Mobilni so postali skoraj vsi Slovenci. 
Država je uvrščena med tiste z največjim deležem uporabnikov mo
bilnih telefonov. Spomladi letos je tehnološko novost, kar je mobilni 
telefon, uporabljalo 94 odstotkov Slovencev, strarih od 15 do 75 let.

Javni poziv župana Marjana Poljšaka, da 
vodstvo družbe Mlinotest ostane v  Ajdovščini
Župan Ajdovščine Marjan Poljšak se je  javno opredelil do teženj in 
načrtov, da bi znano gospodarsko družbo živilsko-predelovalne in
dustrije Mlinotest v središču Zgornje Vipavske doline prodali druge
mu interesentu ali interesentom v Sloveniji, zaradi česar bi tudi njen 
sedež preselili drugam. Župan, ki bo sicer na bližnjih lokalnih volit
vah ponovno kandidiral za to funkcijo, je hkrati nadzorni svet Mli
notesta pozval, naj odstavi sedanje vodstvo, to je upravitelje družbe. 
Slednji so se do mnenj in zahtev ajdovskega prvega moža odzvali 
z začudenjem, ker da "Mlinotest sodi med boljša podjetja, ki redno 
izkazuje dobičke, veča obseg svojega poslovanja in je tudi eden iz
med večjih zaposlovalcev v Ajdovščini.’’
Odnosi med Marjanom Poljškom in vodstvom Mlinotesta ostajajo 
napeti in za zdaj ni videti, kdaj in kako bodo rešeni. Župan Ajdov
ščine, naj spomnimo, s ije  pred leti prizadeval, da bi tudi živilsko- 
predelovalna družba Fructal ostala v dotedanji lasti in imela sedež
v Ajdovščini. Vendarseto ni zgodilo, Fructal s e je  moral združiti naj
prej s pivovarno Union in nato s  pivovarno Laško. Zdaj ima omenje
na živilska industrija veliko izgubo, poslovanje Fructala se slabša, 
odpuščanje delavcev pa se  nadaljuje.

Velika naložba v  termah Ptuj
V Termah Ptuj, ki sodijo v sistem slovenskih naravnih zdravilišč, 
izvajajo največjo naložbo v obdobju dosedanjega razvoja družbe, ki 
sicer spada v Panonske terme v Poslovni skupini Sava. Graditi so 
namreč začeli nov hotel visoke ravni in kakovosti, s  štirimi zvezdami. 
Imel bo 250 ležišč, 3 konferenčne dvorane, 700 m2 opremljenih 
prostorov za zdravstvene preglede in preventivno zdravstveno 
delovanje, bazenski kompleks s  500 m2 vodnih površin, 400  m2 
veliko savno in 700 m2 velik center za razvedrilo in sprostitev, tako 
imenovani Wellness center.
Z novimi zmogljivostmi bodo Terme Ruj, skupaj z obstoječimi, lahko 
gostom ponujale 600 ležišč. Gradnja hotela bo pomembna tudi za 
zaposlovanje, saj bodo v njem lahko zaposlili 60 novih delavcev. 
Hotel bo prve goste lahko sprejel v oktobru leta 2007. Naložba bo 
stala 3,5 milijarde tolarjev. Od tega zneska je investitor dobil 500 
milijonov iz skladov Evropske zveze.

V Sloveniji novi avtomobili cenejši 
kot v drugih državah EU
Evropska komisija (vlada) je v svoji raziskavi o cenah novih avtomo
bilov v državah članicah povezave, v obdobju med 1. majem 2005 
in 1. majem leta 2006, ugotovila, da so se  obravnavane cene v Slo
veniji znižale. Po podatkih iz poročila so se cene novih avtomobilov 
pri nas v enem letu znižale za 8,1 odstotka. Pri določenih modelih 
avtomobilov nižjega srednjega razreda to lahko pomeni kar 
948.560 tolarjev oz. 4 tisoč evrov nižjo ceno glede na ceno ome
njenega vozila v kaki drugi državi članici povezave. Pri tem omenja
mo, da so v Sloveniji kupci avtomobilov dokaj zahtevni in zaradi tega 
tudi od manjših vozil pričakujejo udobje, dobre vozne lastnosti in 
zmogljive motorje. V zadnjem obdobju s e je  konkurenca na tržišču 
z osebnimi avtomobili zelo povečala. Podjetja ponujajo velike popu
ste. dogaja se, da nekateri trgovci z avtomobili pri prodaji enega vo
zila zaslužijo celo manj kot 50 tisoč tolarjev. Za sedanje stanje na 
tržišču z avtomobili je tudi značilno, da se je  zelo povečalo zanima
nje za nakup rabljenih osebnih avtomobilov, tudi iz Italije.

Obvestilo
Goriški muzej grad Dobrovo vabi na odprtje razstave Cerkvena ar
hitektura v Brdih, avtor Ciril Velkovrh. Pozdravni nagovor: g. Franc 
Mužič, župan občine Brda. Avtorja razstave bo predstavil prof. Fran
ce Perne. 0 cerkveni arhitekturi v Brdih bo spregovoril dr. Ferdinand 
Šerbelj. Grad Dobrovo, četrtek, 5. oktobra 2006, ob 20 uri.

primerjavi z lanskim letom  je 
pridelek nižji za 10 do 20 od
stotkov, ker so razne naravne 
nesreče prizadele tudi v ino
gradništvo. Je pa zato grozdje 
bilo  povsem  zdravo in  brez 
najm anjših  poškodb. Raz

merje med sladkorjem 
in kislinam i je bilo 
idealno, zaradi česar 
bodo tud i v ina dobre 
ali celo izjem no dobre 
kakovosti. V Brdih 
poudarjajo, da bo 
tam kajšnja rebula, vi
no zelo znane sorte, le
tos najboljša v ob 
dobju  preteklih  dese
tih  let.
Sicer pa je v inograd
niška svetovalka in iz
vedenka (specialistka) 
za vinogradništvo An
dreja Škvarč dejala, da 
bodo iz letošnjega pri
delka grozdja na Pri
morskem, ki je, kot za
pisano, znašal okoli 
38.600 ton  lahko pri
dobili kakih 25 m ilijo
nov litrov vina.

Manjša količina, toda odlična kakovost pridelka na Primorskem

Iz okoli 38.600 ton grozdja bodo 
pridobili 25 milijonov litrov vina

N a Prim orskem  bodo 
čez nekaj dni, okoli 10. 
oktobra, zaključili le

tošnjo trgatev grozdja. V ino
gradniki in drugi pridelovalci 
to  trad icionalno  opravilo 
končujejo z m ešanim i občutki 
in  m nenji. Zlasti jih zaskrblja, 
kakšna bosta usoda in  p rihod
nost om enjene dejavnosti, ker 
bo m orala najbrž tud i Slove
nija skladno z om ejevalno po
litiko in usmeritvijo Evropske 
zveze zm anjšati površine, za
sajene s trto.
Andreja Škvarč, svetovalka in 
specialistka za vinogradništvo 
pri kmetijskogozdarskem zavo
du v Novi Gorici, je za naš ted
nik posredovala nekaj najvaž
nejših  podatkov o v inograd
niških  površinah in  o 
letošnjem pridelku grozdja oz.

vina na Primorskem. V 
Brdih imajo okoli 1.931 
hektarov vinogradov, v 
Vipavski do lin i 2.500, 
na Krasu 567 hektarjev,
v Slovenski Istri, s sre
diščem v Kopru, pa oko
li 1.402 hektarov. V 
om enjen ih  štirih v ino
rodn ih  okoliših so 
pričakovali različen pri
delek grozdja glede na 
hektar vinogradov. 
Dejanski pridelek je 
znašal 21.370 ton
grozdja belih  sort in 
okoli 17.230 ton grozdja 
rdečih sort. Skupaj so 
torej na Primorskem po 
u radn ih  podatk ih  oz. 
ocenah letos pridelali 
kakih 38 tisoč 600 ton 
grozdja različnih sort. V
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Razmišljanje

Svoboda do lastnega
v *  •življenja
Z e dolgo teče v Sloveniji raz

prava glede pravice do va
rovanja zasebnih p o 

datkov, tudi v primeru, ko gre za 
podatke o zdravju pom em bnih  
političnih osebnosti. V okviru 
članka o zdravstvenem stanju in 
zdravstvenih izbirah predsednika 
Janeza Drnovška ter poslanca v 
evropskem parlamentu Lojzeta 
Peterleta, ki ga je spravil na papir 
in predočil javnosti starejši, že 
upokojeni zdravstveni delavec, 
so namreč občani izvedeli za 
zdravstvene težave obeh poli
tikov, o diagnozah v  zvezi z  nju
no boleznijo ter, kar je najslabše, 
pisec je postal celo prerok njune 
smrti. Oglasili so se mediji, jav
nost, politiki, zdravstveni delavci 
in vnela se je debata o nečem, kar 
je čisto osebno, kar je last člo
veka, kar je del njegove identite
te, pa naj gre za navadnega smrt
nika ali predsednika države. 
Osebno m e je bilo ob branju po
lemičnih razprav kar strah. 
Spomnila sem se namreč čisto

ravni medicini. Z očetom sva 
tako pristala na operacijo. Čeprav 
se je nanjo odpravil v  dokaj do
brem zdravstvenem stanju, se je 
dom ov vrnil na nosilih, nikoli 
več ni zapustil bolniške postelje 
in v nekaj mesecih je ob hudih 
bolečinah umrl. Povsem pre
pričana sem, da bi ga alternativ
no zdravljenje ne rešilo smrti, 
morda pa bi bili zadnji meseci 
življenja bolj dostojanstveni in 
kvalitetnejši, smrt bi prišla neko
liko pozneje.
Podobnih primerov je nešteto in 
mislim, da poštenemu zdravniku 
ni v  sramoto priznati, da je stroka 
na področju rakavih obolenj še 
dokaj nemočna. Konec koncev  
nikogar ne poznam, ki bi si kost
ni zlom zdravil z  zelišči ali ki bi si 
pri zdravilcu lajšal posledice srč
nega infarkta. Možnost preživetja 
pri večini rakavih obolenj, pa je 
dandanes izredno majhna in člo
veka je strah, strah smrti in 
predvsem umiranja.
Osebno mislim, da je čisto narav-

nec Lojze Peterle zelo spoštovana 
oseba. Sama poznam prevajalko, 
Nemko, ki je Peterleta spoznala 
in ni mogla prehvaliti njegove 
osebnosti, njegove močne volje 
in vsestranskih intelektualnih 
sposobnosti. Zakaj bi takega člo
veka kot tudi predsednika države 
prav m i Slovenci, doma, napada
li, namesto da bi bili na oba po
nosni in bi priznali, da sta to člo
veka, ki sta tudi ob tako hudi 
preizkušnji izkazala trdno voljo 
do življenja, pogum in pozitiven 
značaj.
Nekateri novinarji so v medijih 
celo poudarili, da bi morala tako 
gospod Peterle kot dr. Drnovšek 
na obvezen zdravniški pregled. 
Prav tako bi se morali pač vsi po
litiki zdraviti le po strogih predpi
sih uradne medicine. Kje pa sta 
osebna svoboda, kje je človeško 
dostojanstvo, kje spoštovanje do 
posameznika ko t takega in do 
njegovih prepričanj? Kje pa je ko
nec koncev naša tolikokrat ime
novana demokracija? In končno, 
kakšen pa je zdravnik, ki si ne upa 
čisto preprosto, enostavno priz
nati, da obstajajo področja, na ka-

osebne izkušnje s svojim očetom. 
Tudi on je bil človek, ki je zbolel 
za rakom, tudi on ni hotel umre
ti, tudi on je moral izbirati med  
uradno medicino in alternativni
mi oblikami zdravljenja, tudi nje
ga je bilo strah. Sama mislim, da 
je medicina na prenekaterih po
dročjih dosegla zavidljive rezul
tate: kost lahko sestaviš, pa četu
di gre za večkratni zlom, srce je 
mogoče operirati in doseči, da 
spet normalno deluje, kirurgija je 
odkrila neverjetne tehnike pose
ga v  človeško telo. Ostala pa jena 
žalost neznanka, bolezen, ki kot 
prekletstvo lebdi nad nami, 
ogroža naše življenje, našo srečo 
z naj bližjimi, prinaša pa strah, tr
pljenje in smrt. To je seveda rak. 
Z njim sem se soočila osebno, ob 
očetovi bolezni. Čeprav je minilo 
že skoraj deset let, se še spo
minjam, kako sva se z  očetom  
spraševala, ali naj tvegava drugo 
operacijo, kako sva skupaj iskala 
odrešujoče zdravilo, kako sva se 
bala spregovoriti o tistem, kar je 
bilo že neizogibno. Zdravniki v 
specializiranem centru vAvianu 
mi niso bili v veliko pomoč. Po 
eni strani so priznavali, da je dru
ga operacija tvegana in da dejan
sko po prvem posegu na želodcu 
ni več veliko tkiva, ki bi ga lahko 
odstranili, po drugi strani pa m i 
niso dovolili, da bi iskala drugač
nih poti. Nasprotno, doživela 
sem celo nekaj grobih besed, češ, 
kako si upam dvomiti v operativ
ni poseg in iskati alternative vna-

no in človeško iskati rešitev v al
ternativnih virih zdravljenja, še 
bolj upravičena je želja po bolj 
zdravi, naravni prehrani, po  
manj stresnem življenju, po alter
nativi, ki bi nam vsem omogoči
la, da se izognemo zloglasni bo
lezni naše dobe. Največkrat je tre
ba vzrok telesne šibkosti iskati v 
napačni miselnosti, v zgrešenem 
odnosu do nas samih in do 
okolja. Ena izmed pom em bnih  
poti h kvalitetnejšemu življenju 
sta tudi naravna prehrana in ve
getarijanstvo. Znanstveno doka
zano je že, da pom eni več gi
banja, več sadja in zelenjave ter 
manj industrijsko predelane hra
ne na jedilniku tudi jamstvo za 
boljše zdravje. Zakaj naj bi torej 
zdravnik grajal vegetarijansko 
prehrano, zakaj naj bi bil post sra
mota ali celo znak 
neuravnovešenosti, ko pa so ga 
že različne religije, predvsem pa 
krščanstvo, cenile in priporočale. 
Post je v  krščanstvu očiščenje, ke
sanje, iskanje absolutne resnice 
in molitev k  Bogu, ob petkih pa 
se s skromnejšo simbolično 
obliko posta redno spomnimo  
na Kristusovo trpljenje.
Vendar, zakaj naj bi pravzaprav 
zdravniška stroka ali del nje tako 
brezobzirno napadal posamez
nike, ki se trudijo za ohranitev 
svojega zdravja. Ali so interesi ži
vinorejcev res tako močni, da po
m eni brezmesna prehrana že 
ekonomsko grožnjo? V evro
pskem parlamentu je naš posla-

terih znanost še ni dosegla zaže
lenih rezultatov in da se nekate
rih bolezni še vedno ne da 
uspešno zdraviti. Tudi zdravnik 
je in mora biti predvsem človek. 
Človek, ki je pripravljen in želi 
pomagati svojemu bližnjemu, ki 
m u je vrednota življenja sveta, in 
to pred lastnimi poklicnimi inte
resi.
In kot tak mora razumeti sočlo
veka, sodelovati z  njim, čutiti nje
govo stisko, upoštevati njegove 
želje, čustva in potrebe ter ne na
zadnje njegovo svobodo in željo 
po življenju. Slednje je najlepši in 
največji dar, kar jih vsakdo izmed 
nas premore. V vsakem trenutku 
pa mora biti posamezniku dano, 
da se o svojem življenju in o 
svojem zdravju, ko t tudi o svoji 
osebnosti in o svojih življenjskih 
izbirah, svobodno odloča, pa naj 
bo po poklicu kmet, učitelj ali po
litik. Sama sem poznala celo 
zdravnike, ki so odklonili opera
cijski poseg v primeru raka, ki je 
že močno napredoval, in vem za 
ljudi, ki so sprejeli neizogibnost 
smrti in jo pričakali mirno, z  do
stojanstvom. Obenem vem tudi 
za druge, ki so se proti njej bori
li, trmasto verjeli v življenje in ne 
nazadnje zmagali. Absolutne re
snice ni, niti v matematičnih ve
dah, kaj šele v globoki skrivnosti 
človeškega življenja, ki vsakemu 
posamezniku omogoča, da išče 
svojo po t do resnice in se na njej 
neizogibno sooči tudi s smrtjo.

SuziPertot

e se n je tu in
kulturn i hram i odpirajo 
vrata novi sezoni. Med nji
mi je tudi 

goriški Kultur
ni center Lojze 
Bratuž, ki je si
cer svojo sezo
no že začel ko
nec avgusta z 
odprtjem  raz
stave fotoklu
bov goriške 
pokrajine.
V četrtek, 28. 
septembra, je 
bila v kom orni 
dvorani KCLB 
uradna predsta
vitev programa 
letošnje sezo
ne, ki se obeta 
zelo mikavna 
ob pestrosti raz
nolikih priredi
tev, od gleda
liških, glasbe
nih do razstav
nih, ter pred
stavitev knjig, 
raznih srečanj itd. Časnikarjem 
sta jo predstavili predsednica 
KCLB Franka Žgavec in  pred
sednica Združenja cerkvenih 
pevskih zborov prof. Lojzka 
Bratuž.
Gledališka ponudba, kateri od 
zmeraj nam enja KCLB veliko 
pozornosti, se bo spletala po 
preverjenih tirnicah, to pom e
ni, da bo njen levji delež pripa
dal našim  m alčkom  in šolski 
mladini. Zanje se bo tudi letos 
skozi šolsko leto ob pom oči 
SNG Nova Gorica, s katerim  
ima Center že več let nepretr
gane ustvarjalne vezi, vrtel Go
riški vrtiljak s svojimi 4 abon
maji, 24 predstavam i za nad 
1400 abonentov, kar je za KCLB 
trd organizacijski oreh, a tudi 
veliko zadoščenje. Skrbno od
brane predstave za različne sta
rostne stopnje naših učencev 
bodo, kot vselej, v jutranjih šol
skih urah. Ob tem  je Žgavčeva 
spomnila, da bo letos Polžkov 
abonm a slavil deseto obletnico 
obstoja. Okrogli jubilej bodo 
zabeležili z likovnim natečajem 
na tem o Pika Nogavička, ki bo 
tesno povezan z dodatno Piki
no predstavo. Likovne izdelke 
bo ocenila komisija in jih tudi 
nagradila. Razstavljeni bodo v 
maju v razstavnih prostorih 
KCLB. S tem  se bodo KCLB in 
mladi risarji tudi poklonili 100- 
letnici rojstva pisateljice Astrid 
Lindgren, izpod plodnega pere
sa katere so izšle vse Pikine do
godivščine.
KCLB sodeluje tudi letos s SSG 
in z goriškim  Kulturnim  do
m om  v gledališki sezoni za 
odrasle. Dve predstavi, v izved
bi SSG, bosta v KCLB, in sicer

Spopad s pomladjo, dramatiza
cija rom ana Borisa Pahorja v 
režiji Marka Sosiča, in komedija

Zdravnik po sili J. B. Moliera v 
režiji Diega De Bree. Gledališka 
sezona obsega tudi niz komedij 
ljubiteljskih gledaliških skupin 
Iskrivi sm eh na ustih vseh, ki 
ga KCLB prireja v sodelovanju 
z Zvezo Katoliške prosvete, in 
vsakoletno Miklavževanje za 
otroke, pri katerem s prim erno 
igrico sodeluje Oder90. KCLB 
im a tudi p lodne stike s CTA 
(Deželno središče za animirano 
gledališče), kateremu je redno v 
pom oč pri Puppet festivalu in 
pri sedmih lutkovnih srečanjih 
Pomeriggi d'inverno, namenje
nih  otrokom.
Na visoki ravni bo letošnja kon
certna sezona, ki jo pod naslo
vom Srečanja z glasbo prireja 
KCLB ob sodelovanju ZCPZ in 
SCGV E. Komel. Začela se je v 
soboto, 30. septembra, z nav
dušujočim nastopom  slavnega 
pevskega zbora Carmina Slove- 
nica iz Maribora s koncertom  
Scivas pod taktirko Karmine 
Šileč. Dne 12. oktobra se spet 
obeta vrhunski koncert z vokal
no skupino Voces cantabiles iz 
Anglije, ki je pred dvema leto
ma prejel vse najbolj prestižne 
nagrade na goriškem zborov
skem tekm ovanju Seghizzi. V 
oktobru bo koncert Pihalnega 
kvinteta Slowind iz Ljubljane, 
novembra bo prišel v goste Čr
tom ir Šiškovič, ki bo z orke
strom Arsatelierja in violončeli
stom Clegom Bugaevom izvajal 
Mozarta. Novembra bo tudi 
klavirski koncert Aleksandre 
Pavlovič, 20. decembra pa bo
sta letošnji Božični koncert 
oblikovala Oktet Vrtnica in Ko
m orni orkester Celje (dir. 
Marko M unih). Februarja bo

klavirski recital zmagovalca 6. 
natečaja Giulio Pečar, marca pa 
bo prvič v KCLB nastopila har

fistka Jasna Merlak na koncertu 
Zvok strun. Podroben seznam 
gledališkega, glasbenega in raz
stavnega sporeda smo sicer že 
objavili v prejšnji številki Nove
ga glasa, vseeno pa naj zabeleži
m o še razstavni program. Prav 
ta teden, v četrtek, 5. oktobra, 
je odprtje razstave Silvestra Ko
m ela (1931-1983) v sodelo
vanju z Galerijo Rika De
benjaka iz Kanala ob Soči. No
vembra bo antološka razstava 
Demetrija Ceja, v januarju bo
do na ogled Goriške vedute na 
razglednicah, izbor iz zasebne 
zbirke Maria Muta, marca bo pa 
likovni poklon ženskim obra
zom ob dnevu žena. V maju bo 
že om enjena razstava likovnih 
del naših najmlajših.
Kot je na predstavitvi poudarila 
prof. Lojzka Bratuž, pripravljajo 
vse te prireditvene sklope tri 
ustanove, ki delujejo v KCLB: 
Center Bratuž, SCGV Emil Ko
mel in ZCPZ, saj bi bil organiza
cijski in finančni zalogaj za 
vsako izmed njih prehud, da bi 
lahko vsaka posam ično ure
sničila gostovanja takih vrhun
skih glasbenih umetnikov. Zato 
je Bratuževa izrazila željo, da bi 
to sodelovanje še trajalo in se 
okrepilo, kajti vsaka izmed teh 
treh kulturnih kom ponent skr
bi za določen sklop prireditev 
in si prizadeva, da bi zanje pri
dobila čim več gledalcev in po
slušalcev, tudi znotraj svojega 
delovanja.
Ob predstavitvi novega kultur
nega koledarja je izšla vsakolet
na publikacija o dejavnostih 
KCLB, izvedenih v lanski sezo
ni.

Iva Koršič
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Iz d a ja te lj  Z a d ru g a  G oriška M ohorjeva - Pred sednik dr. D am jan Paulin 
R egistriran na sodišču  v G orici 2 8 .1 .1 9 4 9  po d  z a p o re d n o  številko 5
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Jam čenje zasebnih  podatkov: v smislu zakonskega odloka št. 1 9 6 /0 3  (varstvo osebnih podatkov) jamčimo največjo 
zasebnost in tajnost z a  osebne podatke, ki so jih bralci posredovali Novemu glasu. Bralci lahko brezplačno zaprosijo 

za  spremem bo ali izbris podatkov, ki jih zadevajo, kakor tudi izrazijo svoje nasprotovanje rabi le-teh.

Novi glas je član Združenja periodičnega tiska v Italiji USPI in Zveze katoliških tednikov v Italiji FISC lis^ _ ^  

Izdajanje našega tednika Novi glas podpira tudi Urad Vlade Republike Slovenije za  Slovencev v zamejstvu in po svetu 

To številko smo poslali v tisk v torek, 3. oktobra, ob 14. uri.
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C laudia  C oslovich

Jr  e lahko pojem vrhunskosti 
domač tudi v zamejskem 

I športnem  gibanju? 
moštvenih panogah velja, 
da lahko v bistvu redki naši 

športniki naskakujejo 
vrhunsko raven nastopanja le 
z odhodom  iz naših društev, 
ki o prvoligaških prizoriščih 
smejo le sanjati. Izjema je 
hokej na rolerjih, ki je v Italiji 
objektivno malo razvit šport. 
Ekipa Polet Kwins vztraja v 
moški Al ligi že od same 
ustanovitve prvenstva in  bo v 
njej kljub hudi finančni stiski 
-  zaradi katere so bili poleti 
na robu zaprtja -  nastopala 
tudi v začenjajoči se novi 
športni sezoni 2006/2007. V 
državnem vrhu so dolgo let 
tudi Krasove nam izno
teniške igralke. Prav to 
poletje so se v Zgoniku 
zaradi prehude konkurence 
društev, ki se naslanjajo le 
na tujke in naturalizirane 
igralke, odpovedali ekipni 
Al ligi, na prvoligaški ravni 
pa ostajajo z ekipo (ki šteje 
v svojih vrstah Kitajko in tri 
mlade domačinke) v A2 ligi. 
Nad nastalo krizo naših 
edinih dveh prvoligaških 
sredin bi se veljalo zamisliti. 
Tudi namizni tenis je pri 
nas bolj malo razširjena 
panoga, oba športa pa družijo

medijsko nezanimanje, 
skromen obisk v dvoranah, pa 
tudi manjši proračun glede na 
društva v popularnejših 
panogah, ki nastopajo na 
nivoju, ki ga ne m oremo imeti 
za vrhunskega.
Prav zaradi tega (merilo 
zanimanja, števila 
tekmovalcev in  ne nazadnje 
finančnega vložka) jemljemo, 
zlasti medijsko, kot nekako 
vrhunsko tudi nastopanje 
naših najvišje postavljenih 
ekip v treh osrednjih 
moštvenih športih,

- P r o

Namizni tenis
liga: K ras ZKB -  A le m a n n o  lu r in  5 :2 .  

liga: K ras N e o n s e v e n  ■ Alfo S e b in o  1 :4  
Moška C2 liga: K ras GS M a r k e t- F iu m ic e l lo  5 :0 .
Moška Dl liga: K ras -  CUS U d ine  5 :0 .
D2 liga: K ras ž e n s k e  - K ras m o šk i 5 :3 .
Nogomet
Elitna liga: J u v e n t in a  - M o n fa lc o n e  1 :0 ;  V esna  
R o m a n s  3 :0 .
Promocijska liga: P e r te g a d a  - K ras K o im pex  3 :1 .
1. am aterska liga: P r im o re c  - R u d a  2 :0 ;  P r im o rje  - 
R onch i 2 :0 .
2 . am aterska liga: Lucinico  - B reg  1 :1 ;  Torre - S o v o d n je  
2 :2 ;  P ro  F a rra  - Z a r j a /G a ja  1 :1 .
3 . am aterska liga: M la d o s t  - CGS 3 :1 .
Košarka
C1 liga: J a d r a n  M ark  -  B or R a d e n s k a  6 2 : 5 9 .
Turnir v Nabrežini ob 40-letnici ŠD Sokol: 1 . B re g , 2 . 
S o k o l, 3 . Tržič, 4 .  K o n to ve l.
Odbojka
Državni pokal, moški: S lo g a  -  C o r d e n o n s  1 :3  ( 1 2 : 2 5 ,  
2 5 :1 8 ,  1 4 :2 5 , 1 Z :2 5 ) .
Kotalkanje
V p re n o v l je n e m  š p o r tn e m  s re d išč u  n a  o p e n s k e m  P ikelcu  
je  bil k o n e c  t e d n a  k o ta lk a rs k i  P o ka l P a v la  S e d m a k a  v 
p rired b i š p o r tn e g a  d ru š tv a  P o le t . N a s to p ili  so  n a jb o ljš i  
k o ta lk a r j i  in k o ta lk a r ic e  iz  ra z n ib  e v ro p sk ih  d ržav .

nogometu, košarki in  odbojki. 
Diskriminanta za 
uspešnost je v teh 
panogah, v katerih je 
konkurenca dosti hujša 
kot v individualnih 
športih ali v hokeju in 
line oziroma v nam iznem  
tenisu, sodelovanje v 
državnih prvenstvih (C1 v 
košarki, B2 v odbojki), kar 
pa spet ne velja za 
nogomet, kjer 
premoremo "le” deželno 
elitno ligo. In, ironija 
usode, med vsemi 
om enjenimi ligami je -  
predvsem zaradi nagrad 
igralcem -  najbrž 
naj dražja prav nogom etna 
elitna liga, pa čeprav se 
odigrava zgolj na deželni 
ravni! Zadevi, v Italiji, 
kjer je nogom et 
nacionalni šport, se sicer 
niti ne smemo čuditi.
Brez ovinkarjenja pa 
lahko zato trdimo, da 
povprečni zamejec bolj 
nestrpno pričakuje 
rezultat tekme

nogometašev Vesne 
in Juventine, 
košarkarjev Bora in 
Jadrana ter 
odbojkarjev Sloge 
(lani Rasti) kot pa 
izida srečanja 
poletovcev ali 
krasovk. Pa naj nam  
slednji ne zamerijo. 
Ker pa je kriterij za 
vrhunskost poleg 
samega dosežka 
tudi trud, ki ga 
vlagaš v dejavnost,

v kateri prednjačiš, je treba 
spregovoriti o volum nu 
treninga. Po tem brez dvoma 
izstopa Tanja Romano, naša 
res vrhunska športnica, 
večkratna svetovna prvakinja, 
ki bi bila zagotovo uspešna

tudi na 
olimpijskih 
igrah, če bi le 
njen šport -  
kotalkanje -  
uvrstili v 
njihov spored. 
Ni
zanemarljivo, 
da Tanja še 
naprej nastopa 
za slovenski 
klub. To 
seveda ne 
more več 
veljati za 
odbojkarja 
Mateja 
Černiča, 
srebrnega 
olimpijca, ki 
je že pred 
desetimi leti 
prerasel naše 
okolje in  je 
najbolj znan 
zamejski 
športnik po 
svetu. V 

drugih okoljih vrhunsko 
nastopajo še odbojkarji Loris 
Mani^, Aljoša Orel in  Sandra 
Vitez (prvoligaška raven) ter 
atletinji Claudia Coslovich in 
Margaret Macchiut z 
izkušnjami na olimpijskih 
igrah (prva) oziroma na 
članskih svetovnih in 
evropskih prvenstvih (obe).
Vsi omenjeni posamezniki so 
poklicni športniki, mogoče z 
izjemo prav Romanove, ki pa 
je kot vsi ostali omenjeni 
profesionalka vsaj po dveh 

treningih 
dnevno.
Seveda ne 
moremo po
staviti ob bok 
naštetim za
mejskim 
šampionom 
postav in tek
movalcev, ki 
vadijo trikrat 
ali največ šti
rikrat tedensko 
(kar velja tudi 
za najboljše 
ekipe vključno 
s Kwinsi in  z 
izjemo le 
Krasovih 
pingpongašic -  
pet treningov). 
Vprašljiva pa 
ostaja, 
predvsem 
zaradi 
dvomljive 
konkurence, 

efektivna vrhunskost v 
športih, kot sta jadranje in 
rolkanje, da ne govorimo o (z 
vsem spoštovanjem) balinanju 
in športnem  ribolovu ter o 
veteranskem športu.

HC

Vse, kar ni nogomet

Naš "vrhunski" 
šport

[ti;[H7.mi];ud Goriški vrtiljak sezona 2006-07

V čarobnem vrtincu 
pravljic

V Slovenskem narodnem 
gledališču Nova Gorica bo 
vzporedno s sezono odra

slih, ki se je začela v četrtek, 28. 
septembra, s premierno uprizorit
vijo Krleževe drame Gospoda 
Glembajevi, potekala prav nič 
manj pomembna gledališka sezo
na za otroke od 4. do 11. leta. Skrb 
za najmlajše gledalce je že trdno 
zasidrana v programskem spore
du novogoriškega gledališča. Že 
nad četrt stoletja gledališče pri
pravlja abonmajsko sezono za 
svoje najbolj iskrene obiskovalce 
in je v režiserju Emilu Aberšku, 
vodji Amaterskega mladinskega 
odra (AMO), našlo idealnega po
budnika in oblikovalca sporeda 
Goriškega vrtiljaka, ki vsako leto 
ponuja svojim abonentom, Ma
lim (od 4. do 6. leta) in Velikim 
polžkom (od 6. do 10. leta), naj
lepše in najprimernejše predsta
ve slovenskih poklicnih gle
dališč, včasih pa tudi zagna
nih ljubiteljskih gledaliških 
skupin. Letos bodo prvi sed
li v dvorano SNG Nova Gori
ca Mali polžki, saj jim bo 
Lutkovno gledališče Maribor 
nudilo priložnost se pozaba
vati v družbi nepredvidljive 
Pike Nogavičke. V novem
bru (11.) bodo ob Lut
kovnem gledališču Fru-fru 
Ljubljana spoznali krtka 
Zlatka, Opera in balet SNG 
Ljubljana pa jim bosta 25. 
novembra pokazala, Kdo je 
najmočnejši na svetu. 9. de
cembra jim bo Mini teater 
Ljubljana uprizoril priljubljene 
dogodivščine Rdeče kapice. Kdo 
je napravil Vidku srajčico, bodo 
odkrili 20. januarja 2007 ob po
moči Lutkovnega gledališča Lju
bljana. Ko se bo že kmalu bližala 
pomlad, jim bo 10. marca Gleda
lišče Koper podarilo igrico Sonce 
in Sončece.
Veliki polžek bo svoje abonente 
prvič priklical v gledališko dvora
no 21. oktobra, ko bo zanje 
Lutkovno gledališče Maribor zai
gralo Čarobni čembalo. V petek, 
24., in v soboto, 25. novembra, 
bosta tudi malce večjim otrokom 
Opera in balet SNG Ljubljana 
razkrila, Kdo je najmočnejši na 
svetu. Zdolgočasena Španska 
princeska jih bo 16. decembra, v 
igri Gledališča Koper, popeljala s 
seboj v daljne kraje. 13. januarja 
2007 jim bo "Oder treh herojev" 
Pirniče pokazal Pot k soncu. S Ča
rovnikom iz Oza Lutkovnega gle
dališča Ljubljana se bodo srečali 
27. januarja 2007. Kakšna so bila 
Cesarjeva nova oblačila, pa jim bo

10. februarja pripovedovalo Gle
dališče za otroke in mlade Ljublja
na.
Vse predstave bodo v SNG Nova 
Gorica ob sobotah ob 10.30 in ob 
16. uri. V vsako igrico bosta o- 
troke igrivo uvedla Palček Na
gajivček in Nikolipravnepride. V 
gledališču bodo vestno zbirali ri
sbice, ki jih bodo otroci ustvarili 
po obisku predstav. Na koncu bo
do najboljše nagradili in jih raz
stavili.
Kot že prejšnja leta bodo svojo 
abonmajsko sezono GV imeli tu
di otroci v Šempetru in v Desklah. 
Do 12. oktobra sprejemajo v SNG 
Nova Gorica prijavnice za vpis 
abonmaja, za katerega je treba pri 
blagajni gledališča odšteti 4000 
SIT (16,70 evrov), za sedeže na 
balkonu ali na morabitnih dodat
nih sedežih pa 3200 SIT (13,35 
evrov). Če ima družina dva abo

nenta, plača za drugega le 2000 
SIT (8,40 evrov), če pa ima dva 
abonmaja rednega programa 
SNG, je en abonma GV brez
plačen. Abonmajsko vstopnico 
lahko kupijo tudi starši, saj prire
ditelji priporočajo skupen ogled 
predstav. Blagajna gledališča je 
odprta od ponedeljka do petka od 
10. do 12. ure in od 15. do 18. ure, 
v času vpisa abonmajev tudi ob 
sobotah od 10. do 13. ure ter eno 
uro pred predstavo.
Na teh pravljičnih sobotnih mati
nejah in popoldnevih so zelo do
brodošli tudi zamejski otroci, saj 
otroška ponudba v ŠNG Nova Go
rica dopolnjuje oziroma nad
grajuje abonma Goriškega vrti
ljaka, ki ga bodo zamejski šolarji 
obiskovali v družbi sošolcev in 
učitelj ev v sklopu šolskega učnega 
programa.
Zato, dragi otroci, kar brž recite 
mamici, očku ali babici, naj vam 
priskrbijo še abonma GV v Novi 
Gorici!

Iva Koršič

Prejeli smo

Solabus za vse ali ne?
Knjiga o 8. septembru 1943 v Ronkah

Svetel zgodovinski 
primer"T  'T  aši o troci se n e  

\ /  bodo  sm e li po-
V služevati šolabusa 

iz  načeln ih  razlogov!" Tako 
se je  glasil odgovor enega od  
o d b o rn ik o v  na sovo d en jsk i  
o b č in i na vprašanje: "Zakaj 
drugi o troci la h ko  in  naši 
ne?" V  o b č in i delu jeta  dve  
o sn o vn i šoli: ena v  So- 
vodn jah , druga na Vrhu sv. 
Mihaela. Pet o trok s sta ln im  
bivališčem  v  n ižjem , ravnin
skem  delu  občine  so starši 
vpisali v  osnovno  šolo na Vrh 
sv. Mihaela, na višje ležečem  
ob m o čju  občine  same. Lani 
je  občina s šo labusom  brez
p lačno  prevažala vse otroke, 
ki so obiskovali osnovno  šolo  
in  vrtec v  občini. Naši otroci 
so izk u šn jo  s šo labusom  
doživ lja li k o t  en kra tn o  p r i
lo žn o s t spoznavanja  vrst
n iko v , k i ob isku je jo  drugo

šolo, in  pri tem  prv ič  po trje
vali svojo sam ostojnost.
Letos nas je  uporabnike šola
busa občinska uprava s ti
sk o v n im  sporočilom  v  Pri
m orskem  dnevn iku  (objavlje
n im  v p etek , 8. sep tem bra) 
"pravočasno" (p o u k  se je  
začel tri dn i kasneje) obvesti
la, da se naši otroci n e  bodo  
m og li posluževati šolabusa. 
Problem  naj bi n e  b il v  p o 
m a n jka n ju  osebja ali v  
stroških , za katere bi lahko  
po skrb e li starši sam i. M oti 
nas razlog, k i nam  ga je  "ser
viral" o b č insk i o d b o rn ik  in  
p o  katerem  bi lahko  otroke iz  
ravninskega dela občine vp i
sali v  o sn o vn o  šo lo  v  is tem  
predelu  občine in  n e  v  "kar" 
3,6  k m  odda ljeno  obč insko  
šolo na Vrhu sv. Mihaela. 
Radi bi izpostavili p o m en , k i 
ga im a šola za naše otroke ne

sam o zaradi pouka  v  sloven 
skem  jeziku , am pak tud i za
radi vezi s teritorijem , na ka
terem  živijo, in  z  našim i tra
dicijam i. Šola je  skratka p o 
m em b n a  tud i zato, da se o h 
ranjajo ko ren ine  in  da se bo
do naši o troci la h ko  v 
odraslih le tih  soočali s 
p r ih o d n o stjo , zaveda joč  se 
svoje preteklosti in  svojega iz
vora.
M en im o , da n u d i osnovna  
šola na Vrhu sv. M ihaela  
našim  m a lim  p r ilo žn o s t  
spoznavanja lastnih korenin . 
Italijanska in  evropska zako
nodaja, k i ščitita  je z ik o v n e  
m anjšine, spodbujata čim  p o 
p o ln e jše  izobraževan je  v 
m anjšinskem  jeziku . O hrani
tev  slovenske ku lture  v  Italiji 
je  tesno  vezana na razvoj 
ustanov in  organizacij, k i p o 
stavljajo s lo ven s tvo  m e d  
g lavne cilje svojega de lo 
vanja. Ta postavka velja v  p r 
vi vrsti za šo loobvezn i pouk, 
pa čeprav v m anjših  realno
stih.

M oreb itn o  zaprtje  šole na 
Vrhu sv. M ihaela bi bilo zato  
obžalovanja  vredno. Ker pa  
šola na Vrhu  sv. M ihaela  
ustreza vsem  za ko n sk im  
pred p iso m  in  je  uporabna, 
mora biti deležna istih  uslug  
k o t ostale šole, vključno z  jav
n im  prevozom .
Sprašujem o se torej, kako  
lahko  občinska  uprava p o 
nuja  občanom  uslugo  brez 
jam stva  za n e m o te n o  d e lo 
vanje. Ob tem  m o ra m o  še 
podčrta ti razum evanje, k i ga 
je  za naše težave pokazalo Di
d ak tično  ravna teljstvo  D o
berdob. Prem aknilo je  urn ik  
začetka pouka  na 8.15.
Na vprašanje: "Kako naj 
o trokom  obrazložim o, zakaj 
oni n e  sm ejo  stop iti na šola- 
bus, k i vozi p red  n jih o v im i  
do m o vi, m e d te m  ko  drugi 
otroci lahko?" nam  je za to 
p o sta v ljen i o d b o rn ik  odgo
voril: "Recite jim , da gre za 
načelno vprašanje."

Starši otrok 
Sovodnje ob Soči

V sredo, 20. septem bra, 
so na sedežu večna
m enskega centra v 

Ronkah predstavili zanim ivo 
delo z naslovom  8 settem bre  
1943: il caso di Ronchi. Gre za 
posebno  zgodovinsko
okoliščino, m enda edinstven 
prim er v Italiji. Po 8. septem 
bru  je nam reč na tisoče ita 
lijanskih vojakov, ki so se 
vračali iz okupirane Jugosla
vije, slovenskih in še posebno 
številnih hrvaških vojakov ter 
in tern irancev  - na po ti proti 
dom u - našlo nepričakovano 
zatočišče in  z n jim  m ožnost 
preživetja prav v Ronkah. Cel 
mesec dni so nam reč dom ači
ni, družine, m ladi in 
združenja okrog župnije skr
beli za njihove najosnovnejše

potrebe. Novi zbornik vsebuje 
posege in  predavanja italijan
skih zgodovinarjev in  razisko
valcev krajevne zgodovine, ki 
skušajo razjasniti svetlo 
izkušnjo solidarnosti nekega 
ljudstva v času "sm rti dom o
v ine”. Tudi ta dogodek je vre
den del zgodovinske resnice, 
ki je ponavadi zamolčana, ker 
uradno  zgodovinopisje o tem  
ne poroča.
U vodom a je na k u ltu rnem  
večeru, ki sta se ga udeležila 
tu d i nadškof msgr. D ino De 
A ntoni in župan Roberto Fon- 
tanot, spregovoril predsednik 
goriškega Inštituta za družbe
no in  versko zgodovino prof. 
Luigi Tavano, m ed drugim i je 
spregovoril tudi ronški župnik 
Renzo Boscarol.
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Manjšine/ Mreža Mercator

Povezovanje različnosti 
krepi identitete govorcev

c-)
By't ljocht fan'e dei strun ik om 
oer de prado's,
By't tsjuster hear ik de fadoRs 
Kleien oant djipyn'e nacht:
'A vidačimensa tristura'
De kwaal dy’t wachtet krijt m y  
stadich yn  'e mach t.

H jirhatitsin om te stjerren, 
Wžr'talles swolget, gleon swolget 
yn  smert:
Lisboa, ea stžd fan alle stžden, 
Tdgjend mei 'tferline oant no ta, 
Ruenes mei rom betiizjend 
(■■■)

Odlomek poezije "O enjeitado", 
J. J. Slauerhoff, prevod Nynke La- 
veiman. CD "SielesČlt".

Gornji citat je odlomek iz frizij- 
skega fada ("Fryske Fado"). Frizij- 
ska pevka Nynke Laverman je 
namreč združila izvirno obliko 
portugalske pesmi z ljubeznijo do 
svojega maternega jezika in tako 
izoblikovala no
vo obliko t.i. fri
zi j skega fada. Iz 
besedila je raz
vidno, da je fri- 
zijščina zelo pri
meren jezik za iz
ražanje 
umetniških 
oblik, kot je fado, 
ter da se obenem melanholično
st portugalskega fada zelo dobro 
ujema s frizijskim jezikom. 
Frizijščina je dolgo veljala za jezik, 
ki ni primeren za literarno in 
umetniško izražanje. Bil je nam
reč ljudski jezik, ki so ga govorili 
zlasti v kmečkem okolju in v po
deželskih vasicah, medtem ko so 
morale osebe z določenimi druž
benimi funkcijami uporabljati ni

zozemščino. V nekaj desetletjih je 
bilo veliko storjenega za 
izboljšanje statusa frizijskega je
zika ter za dokazovanje, da to ni 
samo pogovorni oz. neformalni 
jezik. Frizijščino danes poučujejo
v šolah in uporabljajo na sodišču. 
Ob tem ne gre spregledati, da fri- 
zijska provinca razpolaga z radio
televizijsko postajo, v kateri je fri
zijščina občevalni jezik. Kljub 
znatnemu napredku je za oh
ranjanje vitalnosti jezika in za 
izhod iz položaja neformalnosti 
nujno potrebno stalno prizade
vanje.
To pa ni samo primer frizijščine. 
Vsi evropski manjšinski jeziki (pri
bližno 70 jezikov v 25 evropskih 
državah članicah Evropske unije, 
kar pomeni, da približno 45 mi
lijonov prebivalcev govori poleg 
uradnega tudi manjšinski jezik) se 
namreč soočajo z bolj ali manj so
rodnimi problemi: z nizkim je
zikovnim statusom; s postopnim 
ukinjanjem medgeneracijskega

prenosa manjšinskega jezika iz 
prepričanja, da je družbeni vzpon 
dosegljiv le ob rabi večinskega je
zika; z nasprotovanjem oz. neza
nimanjem predstavnikov oblasti 
do manjšinskega jezika. Izguba 
evropskih jezikov bi nedvomno 
predstavljala veliko škodo. Jezik 
namreč ni le občevalno sredstvo, 
ampak ima tudi identitetne, kul
turne in zgodovinske značilnosti.

Mercator-Education, ki je del 
evropske mreže Mercator, podpi
ra evropske manjšinske jezike z ra
ziskovalnim delom in z 
zagotavljanjem možno
sti izmenjave izkušenj 
ter z zbiranjem oz. 
širjenjem informacij. K 
temu pripomorejo 
spletne strani centrov 
Mercator (www.merca- 
tor-central.org).
Mreža Mercator je bila 
ustanovljena proti kon
cu 80 let na pobudo 
Evropske komisije.
Mrežo sestavljajo tri sre
dišča, ki se ukvarjajo s 
tremi specifičnimi razi
skovalnimi področji: 
Mercator-Legislation (s 
sedežem v Barceloni,
Španiji) proučuje prav
ne in upravne vidike 
manjšinskih jezikov, 
Mercator-Media (s se
dežem v Walesu, Veliki

Britaniji) razi
skuje prisot
nost manjšin
skih jezikov 
znotraj me
dijev, od ti
skovin do di
gitalnih me
dijev, Merca- 
tor-Education 

(s sedežem v Leeuwardnu, na Ni
zozemskem) pa se ukvarja s pri
sotnostjo manjšinskih jezikov v 
šolstvu, od predšolske dobe do 
univerze. Zgoraj omenjena po
dročja so pri ohranjanju manjšin
skih jezikov izredno pomembna. 
Iz napotkov, ki izhajajo iz Akcij
skega načrta Evropske komisije za 
promocijo učenja jezikov in je
zikovne različnosti 2004-06, je

očitno, da Evropska komisija 
vrednoti jezike in njihovo učenje. 
Komisija si namreč prizadeva, da 
bi vsak evropski državljan obvla
dal vsaj dva jezika poleg mate
rinščine. To ne velja samo za glav
ne evropske jezike, kot so npr. 
francoščina, nemščina, anglešči
na in španščina, ampak tudi za 
manjšinske jezike. Po mnenju Ko
misije je znanje jezikov nujen 
dejavnik za okrepitev Evropske 
unije, saj bistveno prispeva k iz

boljšanju komunikacije med pre
bivalci držav članic. Komisija za
govarja dejstvo, da se učenje je
zikov ne konča z iztekom šolskega 
obdobja, ampak se mora ta dejav
nost nadaljevati tudi v naslednjih 
dobah. Nihče ni namreč prestar, 
da bi se ne lahko naučil dodatne
ga jezika. Pomembno je, da se 
učenje jezika prične že s prvim le
tom osnovnega šolanja ter se na
daljuje tudi po zaključenem 
srednješolskem oz. univerzitet
nem študiju.
Učenje manjšinskih jezikov je po
glaviten dejavnik pri prenašanju 
jezika novim generacijam. Otroci 
na ta način dojamejo, da je 
manjšinski jezik lahko popolno
ma učinkovit, ne pa le jezik, ki ga 
uporabljajo izključno na cesti ali v

domačem krogu. Mercator-Edu
cation je izvedel veliko projektov
v korist učenja manjšinskih je
zikov. Med temi so nekateri krajši, 
drugi pa še trajajo. Glavna projek
ta sta trenutno t.i. imenovani 
Deželni dosjeji in šolska mreža.
S publikacijo deželnih dosjejev 
(na sliki naslovnica druge izdaje 
dosjeja o slovenskem šolstvu v Ita
liji) je Mercator-Education pripra
vil pregled učenja manjšinskih je
zikov znotraj držav Evropske

unije. Dosjeji so zgoščena besedi
la, ki nudijo temeljne informacije 
o razporeditvi učenja manjšinske
ga jezika v okviru izobraževalnih 
programov sleherne države člani
ce EU. Avtorji besedil so krajevne 
osebnosti, ki dobro poznajo raz
mere v deželi, v kateri živijo. Tre
nutno so izdali več kot trideset 
enako strukturiranih dosjejev, ki 
omogočajo tudi komparativne 
študije. Med temi gre podčrtati 
mnenja nekaterih avtorjev, češ da 
morajo govorci manjšinskih je
zikov vrednotiti lastno dvojezič
nost kot bogastvo, ne smejo pa se 
je sramovati.
Pred nekaj leti je Mercator-Educa
tion ustanovil šolsko mrežo. 
Mreža danes povezuje 50 šolskih 
zavodov iz raznih evropskih

dežel, v katerih so v rabi manjšin
ski jeziki. Šole, v katerih je učni 
jezik manjšinski, se namreč 
soočajo s sorodnimi problemi: s 
starši, ki ne priznavajo pomemb
nosti učenja manjšinskega jezika 
pri razvoju svojih otrok; s po
manjkanjem didaktičnega mate
riala v manjšinskem jeziku (pro
blem, ki je še zlasti občuten pri 
manj razširjenih jezikih); z upa
danjem znanja manjšinskega je
zika med študenti itd. Šolska 

mreža je poleg tega 
namenjena izmenjavi 
izkušenj. Šole, ki so 
izolirane, se lahko na 
ta način čutijo manj 
osamljene. Nadalje, 
šolska mreža posre
duje možnost šolam, 
da vzpostavijo stike s 
tujimi šolskimi zavodi 
in da oblikujejo sku
pne projekte za iz
menjavo ali projekte 
ICT, pri katerih lahko 
študenti vzdržujejo 
stike preko elektron
ske pošte. Pri izmenja
vi informacij med šol
skimi zavodi ter med 
šolami in Mercator- 
Education so po
membne spletne stra
ni (www.mercator- 
education.org). 

Mercator-Education si prizadeva, 
da na ta način prispeva h krepitvi 
položaja evropskih manjšinskih 
jezikov. Odgovornost ohranjanja 
manjšinskega jezika pa sloni v pr
vi vrsti na samih govorcih. Če le
ti ne vrednotijo svojega jezika oz. 
dvojezičnosti in niso dovolj do
sledni pri posredovanju znanja je
zika bodočim generacijam, bo ves 
trud Evropske komisije zaman, 
kajti projekti se bodo izkazali za 
neučinkovite. Fryske Fado pevke 
Nynke Laverman vliva novega 
upanja. Dokler bodo obstajale 
osebnosti, kot je ona, ki nav
dihujejo govorce manjšinskih je
zikov ter jim dajejo nekaj, na kar 
so lahko ponosni, bodo možno
sti ohranjanja evropskih manjšin
skih jezikov višje.

me r c a t o r
MEDIA - CYFRYNGAU - MEDIA

Peš po Korziki (21)

Med morjem in gorami
U r T '  i pa res najdeš oviro 

tudi tam, kjer je ni," 
JL j e zmaj evala z glavo 

Jana, ki je bila, odkar sva sku
paj, že tolikokrat priča najraz
ličnejšim  poškodbam , da je 
nekoliko razcefran vrh prsta, s 
katerega mi je posnelo kožo, ni 
vrgel s tira.
Iz samotnega zaliva naju je pre
gnala šele lakota. Zaželela sva si 
bolj "light" večerjo, saj so bili 
spom ini na prepolne želodce 
izpred manj kot 24 ur še preveč 
živi. Kljub odlični ponudbi v re
stavraciji sva se raje ustavila v 
naši mali trgovinici in  kupila 
vse potrebno za skrom no 
večerjo pred šotorom.
Od začetka poti se nam a je že

nekajkrat zgodilo, da sva cel 
dan hodila tako rekoč v rezervi, 
saj je šel zajtrk, pa naj je bil še 
tako konkreten, km alu v pro
met, potem  pa sva se zvečer, na 
večerjah v stilu "eat as m uch as 
you can" (pojej, kolikor hočeš), 
tako najedla, da niti za sladico 
ni bilo več prostora in sva zara
di prenažrtosti težko zaspala. 
"Še sum o borci se ne preh
ranjujejo tako nezdravo," sem 
rekel Jani, ko sva se m ed 
vračanjem proti šotoru pogo
varjala o tej problematiki in se 
prepričevala, da bo osvežilna 
m ešana solata z nekaj kosi 
kruha in  sira več kot dovolj po 
celem dnevu lenarjenja.
Kamp, ki je bil dopoldne, ko

Č u d o v i t o  ju tr o  v  s p o k o j n i  G ir o la t i

dnevom  sva na 
pešpoti, ki se je 
vila nekaj deset 
metrov nad naji
n im  zalivom, 
večkrat opazila z 
nahrb tn ik i o to
vorjene pohod
nike, ki so se Gi
rolati bližali iz 
smeri, v katero 
sva bila na
m enjena na
slednje jutro. Šlo 
je torej za nove, 
neznane "face", s 
katerimi pa smo 
imeli veliko sku
pnega: podobno 
pohodniško 
opremo, odločen 
korak, nagnjeno-

sva ga zapustila, žalostno pra- carja s sim patično kužico ter st k askezi, željo po svobodi, lju-
zen, saj sta si poleg naju dan Herman in Helga, je bil zvečer bežen do narave in tisti ogenj v
počitka privoščila le še oba Švi- spet dobro zaseden. Že m ed očeh, ki se ga ne da kar tako po

gasiti.
Lahki, a vseeno okusni večerji 
je sledil klepet z nekaterimi od 
novih sosedov, potem  pa sva se 
um aknila na obalo, kjer sva se 
sprehodila do konca edinega 
pravega pomola. Tam sva sedla 
in se prepustila fantastičnemu 
vzdušju. Restavracije nad zali
vom, v katerih so večerjali 
predvsem tisti, ki so imeli ob 
obali zasidrane jadrnice ali jah
te, so bile magično razsvetlje
ne. Zaradi zrcalne podobe vseh 
tistih lučk na vodni gladini pa 
je bilo vse skupaj že kar praz
nično osvetljeno, kot v predno
voletnem  času.
Na pom olu sva presedela in 
preklepetala debelo uro, vsee
no pa sva bila že okrog devetih 
zvečer v šotoru, kjer naju je 
kmalu odneslo v svet sanj.

/dalje  
Nace Novak

o n k r a j  r o b o  v s t r . . t i  v
d r u g a č n e m  j

SLOVENSKO STALNO GLEDALIŠČE 
TEATRO STABILE SLOVENO

www.teaterssg.it

Razpisujemo abonma za sezono 2006/2007
TRST
D osedan ji a b o n e n ti lahko potrd ijo  s e d e ž  d o 6 . ok tobra , 
novi a b o n e n ti lahko v p iše jo  a b o n m a  pri g led a lišk i 
b lagajn i ali preko p overjen ikov. 

Gledališka blagajna bo v času vpisa odprta vsak delavnik  
od 10. do 13. ure in od 17. do 20. ure 

Ob petkih in sobotah bo odprto parkirišče na ul. Raffineria

Informacije:
g le d a lišk a  b laga jn a , Ul. Petron io  4  -  Trst 
brezp lačn a  te le fo n sk a  št. 8 0 0  2 1 4 3 0 2

GORICA
D osedan ji a b o n e n ti lahko potrd ijo  s e d e ž  d o  10 . ok tobra , 
novi a b o n e n ti lahko v p iše jo  a b o n m a  pri b lagajn i K ulturne
g a  d o m a  ali preko poverjen ikov. 

Blagajna Kulturnega dom a bo v času vpisa odprta vsak delavnik 
od 10. do 13. ure in od 16. do 18. ure

Informacije:
Kulturni d o m , Ul. Brass 2 0  -  Gorica 
te le fo n sk a  št. 0 4 8 1 .3 3 2 8 8


